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روزنامه

استاندار قم در جلسه شورای معاونین تاکید کرد:

افزايش رضايتمندي مردم اولويت اصلي دستگاه ها

سیروس ناصری مذاکره کننده ارشد پیشین کشورمان:

دعوت مجلس از 
جلیلی جهت دار 

است
سیروس ناصری صريح و بی پرده سخن می گويد. از 
معدود ديپلمات هايی است که خارج از قاب محافظه کاری 
همکارانش، باورها و تحلیل هايش را روشن و شفاف طرح 
می کند. تقريبا از ابتدای انقلاب در وزارت خارجه بوده و 
حتی در مذاکرات آزادی اسرا و ماجراهای جنگ تحمیلی 
با صدام حسین هم حضور داشته است. ناصری در تیم 

مذاکره کننده روحانی يکی از ديپلمات های ارشد بود.
حضور در دفتر اروپايی سازمان ملل در ژنو به عنوان 
سفیر هم يکی ديگر از جايگاه هايی است که او تجربه 
ناصری همچون بسیاری  حضور داشته است. سیروس 
ديگر از هم قطارانش پس از روی کار آمدن دولت احمدی 
نژاد از صحنه کنار رفت. ناصری البته با پیروزی روحانی 
هم ديگر به وزارت خارجه بر نگشت و ترجیح داد دورادور 
ناظر و تحلیلگر شرايط و تحولات سیاست خارجی به ويژه 
در مذاکرات هسته ای باشد. مذاکره کننده ارشد پیشین 
کشورمان در کافه خبر با انتقاد از دعوت مجلس از جلیلی 
اين اقدام قوه مقننه را مصداق بارز يکجانبه گرايی می داند. 
ناصری در اين رابطه می گويد: مجلس اگر واقعا حسن نیت 
دارد بايد از تیم های پیشین مذاکره کننده مانند تیم دکتر 

لاريجانی و وعیدی هم دعوت کند...

بازديد از مراکز نظامی در دستور کار نیست

بازرسان سه شنبه 
می آيند

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم مطرح کرد:

سرمايه گذاری 42 هزار میلیاردی 
در بخش صنعت قم در دولت يازدهم

صنعت، موتور توسعه اقتصادی بسیاری از جوامع بشری 
است تا جايی که اين جوامع در کنار دستیابی به رشد صنعتی، 
قادر شده اند به سهم قابل توجهی در تجارت بین المللی دست 
پیدا کنند که در اين راستا، نقش صنعت در توسعه اقتصادی و 
رشد تجارت مورد ارزيابی قرار می گیرد. برای اطلاع از وضعیت 
صنعت و معدن استان قم با احمد ذاکری رئیس سازمان صنعت، 

معدن و تجارت گفت و گو کرديم.
جواز تاسیس چند واحد صنعتی صادر و چه میزان اشتغال 

ايجاد شده است؟

در دو سال اخیر، 810 فقره جواز تاسیس واحدهای صنعتی صادر 
شده است که پیش بینی می شود برای 24 هزار و 712 نفر اشتغال 
ایجاد شده و 42 هزار و 723 میلیارد ریال سرمایه گذاری صورت گیرد.

چند فقره پروانه بهره برداری صنعتی صادر شده و چه مقدار 
اشتغالزايی و سرمايه گذاری صورت گرفته است؟

316 فقره پروانه بهره برداری صنعتی صادر و برای 5 هزار و 453 
نفر نیز اشتغال مستقیم ایجاد شده و در این راستا 6 هزار و 247 میلیارد 

ریال سرمایه گذاری صورت گرفته است. ...

سقائیان نژاد نسبت به ورود بدون برنامه به يک پروژه هشدار داد!

پیدا شدن چند کوزه پروژه 15 خرداد را تعطیل نخواهد کرد
سرمايه گذاران از نوع برخوردها در قم گله دارند

مشکل سرمايه گذاری در قم، ناهماهنگی بین دستگاه ها است

باتلاق عماریاسر
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رئیس پلیس آگاهی استان خبر داد:

اعتراف کیف زن حرفه ای به 11 فقره سرقت

تايید وجود مواد مخدر و شیشه در توتون قلیان
2
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سرمقاله:   سید صادق روحانی

در حالی که جمهوری خواهان 
و مخالفان برجام برای انجام رای 
داشتند  نیاز  رای  به 60  گیری 
نتوانستند بیش از 58 سناتور را 
راضی کنند و در مقابل 42 سناتور 
دموکرات و مستقل مخالفت خود 

را با رای گیری در این رابطه ...

آخرین مانع دربرابر برجام 
و سناریوهای محتمل
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نامه های محرمانه از قم 
به آدرس روحانی

آيت ا... مقتدايی مطرح کرد:

مدرس حوزه علمیه قم گفت: برخی اصولگراها احساس می کنند می شود بعنوان تاکتیک از وحدت 
با پايداری ها استفاده کرد و کرسی های خود را در مجلس افزايش داد، اما اين وحدت استراتژيک و 

فکری نیست.
آیت ا... محسن غرویان با اشاره به فعالیت های انتخاباتی اصولگرایان عنوان کرد: به نظر من اصولگرایان باید بر محور 
دیدگاه ها و سخنان رهبری به وحدت برسند چراکه با تکیه بر دیدگاه های حزبی و گروهی خود نمی توانند به وحدت 

برسند. برای مثال همین شعار همدلی و همزبانی دولت و ملت می تواند محور وحدت اصولگرایان قرار گیرد.
وی افزود: آنها می توانند وحدت خود را با این شعار تنظیم کرده و در کنار جریان اعتدالی کشور قرار گیرند و دولت 

را همراهی کنند. در مثال دیگری رهبری همواره از تیم مذاکره کننده ما تقدیر کرده و آنها را به با عنوان فرزندان نظام 
خطاب کردند، بنابراین نباد آنها و تلاش هایشان را نفی کرد یا عیله آن موضع گرفت. مادامی که اصولگرایان بخواهند 
بر مواضع حزبی و جناحی خود تکیه کنند، به وحدت نخواهند رسید مگر اینکه نظرات رهبری و همدلی با دولت را 

محور فعالیت ها و اظهارات خود قرار دهند.
این مدرس حوزه علمیه قم غرور بیش از حد را یکی از مشکلات اصلی جریان اصولگرا برشمرد و تاکید کرد: 
متاسفانه در این جریان هر شخصیتی خود را در بالاترین سطح از فهم سیاسی، دینی و مذهبی می داند و سایر گروه ها 

را ضعیف می شمارد....

آيت ا... محسن غرويان:

غرور بیش از حد مشکل اصلی جریان اصولگراست
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آخرين مانع دربرابر برجام 
و سناريوهای محتمل

در حالی که جمهوری خواهان و مخالفان برجام برای 
انجام رای گیری به 60 رای نیاز داشتند نتوانستند بیش از 
58 سناتور را راضی کنند و در مقابل 42 سناتور دموکرات و 

مستقل مخالفت خود را با رای گیری در این رابطه اعلام کردند. اگرچه هنوز تا پایان مهلت 
بررسی توافق در سنا چند هفته ای باقی مانده است و هنوز این احتمال وجود دارد که 
جمهوری خواهان بتوانند یک بار دیگر بررسی توافق در سنا را به رای بگذارند، اما اولا این بار 
کارشان دشوارتر خواهد بود و ثانیا حق وتوی رئیس جمهور نیز محفوظ خواهد ماند.  حالا 

نگاه ها به مجلس ایران معطوف شده است که چه تصمیمی درباره برجام خواهند گرفت.
در ایران کمیسیون ویژه ای مسئول بررسی مفاد برجام گشته است و تا کنون چندین 
جلسه با حضور مسئولان فعلی و گذشته مذاکرات انجام داده اند. اما در کلیت ماجرا، ایران 

می توانست سه نوع برخورد با این توافق بکند.
سناريوی اول: مجلس دخالت نکند

در سناریوی اول که پیشتر دولت در پی آن بود، دولت قصد داشت که مجلس ورود در 
رد یا تایید این برجام نکند. استدلال رئیس جمهور هم این بود که برجام سند امضا شده ای 
نیست که دولت مجبور باشد آن را به عنوان لایحه به مجلس ببرد. از سوی دیگر اگر قرار 
باشد که مجلس برجام را رد یا تصویب کند، به لحاظ حقوقی نیازمند امضای رئیس جمهور 
است و این امضا در حقیقت پذیرش تعهدی علاوه بر تعهداتی است که طرف های دیگر 
مذاکره کننده پذیرفته اند. اما مخالفان این نظریه عنوان می کردند که چه سندی امضا شده 
باشد و چه نشده باشد، مجلس حق دارد که در این مسئله ورود پیدا کند چرا که یک بار 
حقوقی یا سیاسی برای کشور ایجاد می کند. نمایندگان معتقد بودند که کنار گذاشته شدن 
مجلس از بررسی برجام با روح قانون اساسی سازگاری ندارد. با سخنان هفته گذشته رهبر 
انقلاب که گفتند نباید مجلس این موضوع کنار گذاشته شود، عملا این سناریو منتفی شد.

سناريو دوم: ارسال برجام به صورت لايحه به مجلس
در این سناریو، دولت موظف می شد که برجام را به صورت لایحه به مجلس بفرستد 
و نمایندگان درباره رد یا تایید آن تصمیم گیری کنند. این سناریو از اول با مخالفت دولت 
مواجه بود. علت آن هم روشن بود. در صورتی که نمایندگان بخواهند برجام را رد کنند، 
هزینه سیاسی بالایی به کشور وارد می شود و اجماعی جهانی علیه کشور ایجاد می شود. 
این موضوع به خصوص پس از ماه ها مذاکره فشرده با غربی ها، ایران را در انزوای بی سابقه 
ای در جامعه جهانی قرار می دهد. در این صورت کشور هزینه ای را می پذیرد بدون آنکه 
فایده ای برده باشد. در صورتی هم که بخواهد این توافق را قبول کند، در حقیقت همه 
اقدامات داوطلبانه ای که ایران پذیرفته است به صورت یک وظیفه قانونی در می آید. این 
درحالی است که غربی ها هیچ سندی را امضا نکرده و هیچ قانونی را وضع نکرده اند و این 
منطقی نیست که ما قوانینی را اضافه بر آنکه غربی ها پذیرفته اند ، بپذیریم. بنابر این با 
وجود اینکه این سناریو یک سناریوی محتمل است، اما اجرایی کردن آن کشور را دچار 

مشکل می کند.
سناريوی سوم: نظارت محدود مجلس بر مذاکرات

سناریو سوم که تا کنون نیز به آن عمل شده است، نظارت نمایندگان بر متن برجام 
است، بدون آنکه دولت لایحه در قبال آن بدهد. این سناریو هم اکنون درحال انجام است. 
به این معنی که نمایندگان دولت، وزارت امورخارجه، سازمان انرژی اتمی و کارشناسان در 
جلسات کمیسیون ویژه بررسی برجام حاضر می شوند و به سوالات نمایندگان پاسخ می 

دهند. اما در نهایت برجام به صورت قانون در نخواهد آمد.
آخرين مانع

منتقدان دولت و توافق هسته ای تمایل دارند که سناریوی دوم به نتیجه برسد. علت 
هم مشخص است. در این صورت اولا این احتمال وجود خواهد داشت که برجام در مجلس 
رای نیاورد و دولت را در زمینه سیاست خارجی ناکام خواهند گذاشت. ثانیا در صورتی که 
برجام  به صورت لایحه در مجلس مطرح شود، نمایندگان می توانند به وسیله اهرم های 
قانونی که در اختیار دارند، به دولت فشار بیاورند. در حقیقت ، آخرین مانع در برابر اجرایی 

شدن برجام منتقدان دولت در مجلس خواهند بود. 

آيت ا... مکارم شیرازی با انتقاد از حادثه مکه:

آل سعود توانايی اداره حرمین شريفین را ندارد
آيت ا... مکارم شیرازی با انتقاد از بی تدبیری مقامات سعودی گفت: حادثه سقوط 

جرثقیل درمکه نشان می دهد که آل سعود توانايی اداره حرمین شريفین را ندارند.
 این مرجع تقلید صبح روز گذشته در ابتدای درس خارج از فقه خود در مسجد اعظم 
قم با ناگوار خواندن حادثه سقوط جرثقیل که منجر به کشته و زخمی شدن 290 نفر از 
زائران در مسجد الحرام شده این حادثه را تسلیت گفت و برای آمرزش روح شهیدان این 

حادثه فاتحه قرائت کردند.
وی با بیان این که این حادثه نشان می دهد که آل سعود توانایی اداره حرمین شریفین 
را ندارند، از بی تدبیری مقامات سعودی انتقاد کرد افزود: کدام عقل سلیم اجازه می دهد در 
بالای مسجدالحرام در ایامی که میلیون ها نفر برای زیارت می آیند جرثقیلی باشد که یک 

طوفان باعث سقوط آن شود و 290 نفر زخمی و کشته شوند.
وی با تاکید بر این که در معماری ها و ساخت و سازهای معمولی نیز کنار جرثقیل ها 
علامت خطر زده اند تا هشداری برای رهگذران و مردم باشد، خطاب به مقامات عربستان 
سعودی تصریح کرد: در این مکان که میلیون ها نفر می آیند، شما نه یک جرثقیل بلکه 
تعداد بسیاری جرثقیل گذاشته اید و بدون این که به علائم ایمنی توجه کنید جان مردم 
را به خطر می اندازید.وی ادامه داد: حداقل در این یک ماه آنها را جمع کنید و بعد دوباره 
سرکار کنید؛ این چه عقل و چه مدیریتی است؟ مسجدالحرام حرم امن است و نباید بر اثر 

بی تدبیری این همه حاجی شهید و مجروح شوند.
وی با اشاره به بهانه هایی که مقامات سعودی در این باره مطرح کرده اند، یادآورشد: می 
گویند طوفان آمد؛ در حالی که باید به آنها گفت شما باید احتمال طوفان را بدهید و برای 
آن تدبیر و راه چاره اتخاذ کنید؛ همه کسانی که ساختمان می سازند احتمال خطر می 

دهند، هشدار می دهند و می نویسند، این دلیل بر ناآگاهی است.
وی همچنین از ساخت و سازهای اطراف مسجد الحرام و برج های بسیار بلند که ابهت 
و شکوه این مکان مقدس را تحت الشعاع قرار داده انتقاد و ابراز تاسف کرده گفت: هر کجا 
که یک بنای مهم مذهبی یا غیر مذهبی یا باستانی وجود دارد شهرداری های آن مناطق به 

دلیل اهمیت آن بنا اجازه نمی دهند که ساختمانی مرتفع تر از آن ساخته شود.
وی تاکید کرد: متاسفانه در اطراف مسجد الحرام بناها و برج هایی ایجاد کرده اند که ده 
ها مرتبه بالاتر از مسجدالحرام است و برج ها و ساختمان های سر به فلک کشیده عظمت 

و شکوه این مکان مقدس را تحت الشعاع قرار داده است.
آیت ا... العظمی مکارم شیرازی اظهارداشت: این چه درایتی است که شما دارید؟ عیب 
کار این است که اینها حرمین شریفین را گویا ملک شخصی خودشان می دانند و هر طوری 
خواستند عمل می کنند. وی اضافه کرد: باید با بزرگان و علمای اسلام مناطق دیگر مشورت 
کنند، این برج ها را ویران کنند و از بین ببرند تا مسجد الحرام ابهت خود را باز یابد، نگذارید 

یک طبقه بالاتر از آن بسازند.
آیت ا... العظمی مکارم شیرازی در پایان گفت: اینها سؤالاتی است که ما داریم که قطعا 
جواب ندارند، لازم است علمای اسلام در این باره فکر کنند و نصیحت و اعتراض کنند که 
این راه و روش شما درست نیست که درباره مسجد الحرام عمل می کنید. امیدواریم ان 
شاءا... خداوند به همه آگاهی کافی بدهد تا بتوانیم از این افتخارات اسلام کاملا پاسداری 

کنیم و آنها را محفوظ بداریم.

مسوول دفتر قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

وزارت ارشاد اهتمام ويژه برای بیمه کردن 
فعالان قرآنی قم دارد

مسوول دفتر قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اهتمام ويژه ای نسبت به تحت پوشش قرار دادن 

بیمه تامین اجتماعی فعالان قرآنی قم دارد.
حجت الاسلام علی اکبر شفیعی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا، با بیان اینکه صدور 
پروانه و موافقت اصولی فعالیت تعدادی موسسه قرآنی در استان در دست اقدام است، 
تصریح کرد: در حال حاضر فعالان قرآنی از خدمات مختلف و متنوعی از جمله بیمه تامین 
اجتماعی بهره هستند. وی با اشاره به اینکه در سالجاری بیش از 80 نفر از فعالان قرآنی 
اعم از قاری، حافظ، مربی و پژوهشگر از طریق صندوق اعتباری هنر بیمه شدند، گفت: 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در تلاش است تا فعالان قرآنی استان را به صورت مستقل 
تحت بیمه تامین اجتماعی قرار دهد، لذا تا آن زمان این فعالان از طریق صندوق اعتباری 
هنر بیمه خواهند بود. شفیعی با بیان اینکه تا 31 خرداد و پایان مهلت مقرر بیش از 200 
پرونده برای فعالان متقاضی بیمه تامین اجتماعی تشکیل داده شده است، تصریح کرد: از 
این تعداد 80 نفر از فعالانی که قبلا از طریق صندوق بیمه بودند و بیمه آنها قطع شده 
بود، جهت استمرا بیمه در اولویت قرار گرفتند و طبق قول و وعده های داده شده از سوی 
وزارت ارشاد تعداد دیگری از فعالان قرآنی استان نیز تحت پوشش قرار خواهند گرفت. وی 
در ادامه با بیان اینکه قم مهمترین مرکز فعالیت های قرآنی در کشور محسوب می شود، 
اظهار داشت: بیش از یکصد موسسه قرآنی با مجوز اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
این استان فعالیت می کنند که برنامه های مختلف قرآنی را در طول سال برای قم و سراسر 
کشور پیشتبانی و طراحی می نمایند. شفیعی با بیان اینکه در حال حاضر آمار مشخصی 
از مجموعه فعالان این استان در دست نیست، افزود: به منظور ارایه خدمات بهتر و بیشتر، 
کلیه فعالان قرآن در حوزه های مختلف حفظ، قرائت، پژوهش و حوزه های دیگر در حال 
شناسایی هستند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برخی از فعالیت های 
قرآنی صورت گرفته در قم، بر پایی گسترده جشن رمضان را یکی از آنها عنوان کرد و افزود: 
جشن رمضان امسال بر خلاف سال های گذشته علاوه بر پرپایی نمایشگاه قرآن و عترت با 
همکاری شهرداری در 5 نقطه از شهر، شامل برنامه های دیگری از قبیل برگزاری محافل 

قرآنی، تفسیر قرآن و مسابقه های قرآن و نهج البلاغه نیز بود.

حوادث
چهار مجروح برجای گذاشت:

تصادف زنجیره ای با 4 مجروح در بلوار الغدير 
رئیس مرکز مديريت حوادث و فوريت های پزشکی استان قم از مجروح شدن 

چهار نفر در پی وقوع يک تصادف زنجیره ای در قم خبر داد.

محمدرضا حسنی با اشاره به حوادث 24 ساعت گذشته قم برخورد سه دستگاه خودور 
را از جمله حوادث این مدت ذکر کرد و گفت: در این حادثه که بر اثر برخورد سه خودروی 
پرشیا، پژو 206 و پژو 405 با یکدیگر روی داد چهار نفر مجروح شدند.وی افزود: این حادثه 
در بلوار الغدیر روی داد که خوشبختانه تلفات جانی در پی نداشت. رئیس مرکز مدیریت 
حوادث و فوریت های پزشکی استان قم اضافه کرد: چهار مجروح این حادثه توسط چهار 

دستگاه آمبولانس اورژانس قم به مرکز درمانی نکویی انتقال داده شدند.
 ـسلفچگان واژگونی پرايد در محور ساوه 

حسنی به حادثه واژگونی پراید اشاره کرد و ادامه داد: این حادثه در محور ساوه ـ 
سلفچگان روی داد که در آن دو نفر به شدت آسیب دیدند.وی اظهار کرد: دو مجروح 
بدحال این حادثه مادر و دختر بودند که برای آنها درخواست اورژانس هوایی اعلام شد. 
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم ابراز کرد: بالگرد اورژانس برای 
انتقال مجروحان در کمترین زمان ممکن به محل اعزام و توانست با موفقیت این ماموریت 

را به اتمام برساند.
انجام141 پرواز و انتقال309 مجروح وبیمار بوسیله بالگرد اورژانس قم

حسنی اعلام کرد: مجروحان این حادثه برای دریافت خدمات درمانی به بیمارستان 
شهید بهشتی انتقال داده شدند که بر اساس آخرین اطلاعات وضعیت عمومی آنها رو به 
بهبود است. وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد: بالگرد اورژانس قم تا کنون 
141 ماموریت انجام داده است که در آن 309 مجروح و بیمار را به مراکز درمانی انتقال 
داده است.رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم اضافه کرد: از 
مجموع 309 مجروح و بیمار انتقالی توسط بالگرد اورژانس 288 مجروح صرفا به حوادث 
ترافیکی اختصاص داشته است.حسنی ابراز کرد: 21 مورد دیگر نیز به مواردی نظیر بیماران 

قلبی – تنفسی، زایمان، آوار، غرق شدگی و... اختصاص داشته است.

معاون اورژانس استان قم خبرداد :

دو کشته و 567 مجروح  
در حوادث ترافیکی هفته گذشته قم

معاون مرکز مديريت حوادث و فوريت های پزشکی استان قم مجروح گفت 
:حوادث رانندگی 567 مجروح و دو کشته بر جای گذاشته است.

مهدی فراهانی با اشاره به عملکرد اورژانس قم در هفته گذشته گفت: از 14 تا 21 
شهریورماه، 8 هزار و 651 مورد تماس با اورژانس صورت گرفته که منجر به انجام یک هزار 
و 362 ماموریت شده است. وی افزود: از مجموع ماموریت های انجام شده یک هزار و 139 

ماموریت شهری و 223 ماموریت دیگر جاده ای بوده است.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم در خصوص آمار تصادفات 
در این مدت اظهار کرد: طی هفته ای که گذشت 476 تصادف جرحی به وقوع پیوست که 
405 ماموریت مربوط به تصادفات شهری و 71 ماموریت نیز مربوط به حوادث جاده ای 
بوده است. فراهانی مجروحان حوادث ترافیکی را مورد توجه قرار داد و اضافه کرد: سوانح 
رانندگی 567 مجروح و دو کشته بر جای گذاشته است. وی تصریح کرد: 187 نفر از این 
مصدومان به صورت سرپایی در محل حادثه درمان و 378 نفر دیگر نیز به مراکز درمانی 
انتقال داده شدند. معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم با اشاره 
به حوادث موتورسیکلت سواران تصریح کرد: 308 مورد از ماموریت های انجام شده در این 
مدت به حوادث موتورسیکلت سواران اختصاص داشته است. فراهانی خاطرنشان کرد: 284 
مورد از ماموریت ها شهری و 24 ماموریت دیگر نیز جاده ای بوده است. وی مجروحان سوانح 
موتورسیکلت سواران را مورد توجه قرار داد و افزود: در این سوانح 366 نفر مصدوم شدند که 
151 نفر به صورت سرپایی درمان و 215 نفر دیگر نیز به مراکز درمانی انتقال داده شدند.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم به حادثه واژگونی تریلی 
اشاره کرد و گفت: در این حادثه که در جاده قم - سلفچگان روی داد یک نفر مجروح شد 
و یک نفر نیز جان خود را از دست داد. فراهانی اظهار کرد: در حادثه واژگونی پژو در جاده 

قدیم قم - تهران نیز یک خانم جان خود را از دست داد.
وی خاطرنشان کرد: این حادثه همچنین با مجروح شدن سه نفر دیگر همراه بود که 

توسط پرسنل اورژانس به مراکز درمانی انتقال داده شدند.

رئیس پلیس آگاهی استان خبر داد:

اعتراف کیف زن حرفه ای به 11 فقره سرقت
با تلاش ماموران آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم يک کیف زن حرفه ای 
در حرم حضرت معصومه )س( شناسايی و پس از دستگیری به 11 فقره سرقت 

اعتراف کرد. 
سرهنگ مهدی قدمی با اعلام این خبر گفت: در پی چندین فقره سرقت کیف زنی 
در اطراف ضریح حرم مطهر در قسمت خواهران، ماموران پلیس آگاهی استان موفق به 
شناسایی و دستگیری سارق شدند.  وی افزود: پس از انتقال متهمه با بررسی سوابق وی 
مشخص شد نامبرده اهل و ساکن یکی از شهرهای غربی کشور و دارای سوابق متعدد کیف 

زنی و سرقت است و نهایتا در تحقیقات ماموران به 11 فقره سرقت اعتراف کرد. 
وی با بیان اینکه تا کنون 4 نفر از مالباختگان شناسایی شده اند، اظهار کرد: تحقیقات 
در خصوص شناسایی سایر مالباختگان همچنان ادامه دارد. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی 
انتظامی استان قم به بانوان توصیه کرد در صورت حضور در اماکن شلوغ و پرازدحام از 
آوردن اسناد، مدارک، طلاجات و پول خودداری کنند و یا حتی المقدور داخل کیف قرار 
ندهند و در این صورت کیف را زیرچادر و دور از دید افراد معلوم الحال قرار داده و در مواجهه 

با افراد مشکوک به سرعت ماموران مستقر در آن مرکز را مطلع نمایند. 

اداره کل هواشناسی استان قم 

هوای قم گرمتر می شود
کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم از افزايش دمای هوا طی 

دو روز آينده در اين استان خبر داد. 
محمد جواد ترابیان اظهار داشت:  امروز آسمان قم صاف تا کمی ابری همراه با وزش باد 
ملایم خواهد بود. وی گفت: در روز دوشنبه هوای قم صاف تا کمی ابری در برخی ساعات 
همراه با افزایش ابر و وزش باد ملایم پیش بینی می شود. کارشناس پیش بینی اداره کل 
هواشناسی قم عنوان کرد: سرعت وزش باد طی دوروز آینده بین 20 تا 35 کیلومتر بر 
ساعت با جهت شرقی خواهد بود. وی بیان کرد: حداقل دمای هوای امروز 18 درجه و 
حداکثر 38 درجه و حداقل دمای هوای قم در روز دوشنبه 19 درجه و حداکثر 39 درجه 
خواهد بود. ترابیان گفت: دمای هوای قم طی دو روز آینده افزایش می یابد و تا مرز 40 درجه 

نیز خواهد رسید و پدیده شاخص دو روز آینده افزایش موقت ابر است.

سرپرست سازمان فرهنگي هنري شهرداري قم خبر داد: 

نرم افزار گردشگري مجازي قم طراحي مي شود
سرپرست سازمان فرهنگي هنري ورزشي شهرداري قم با اشاره به لزوم توجه 
بیشتر به شناسايي جاذبه هاي گردشگري شهر قم گفت: در راستاي شناساندن 
ظرفیت هاي گردشگري به زائران کريمه اهل بیت )س( و راهنماي مسافران، نرم 

افزارگردشگري مجازي شهر قم طراحي مي شود.
موسوي نژادیان در حاشیه بازدید از نمایشگاه آثار عکاسي و خوشنویسي در محل 
نگارستان اشراق با بیان اینکه باید ظرفیت هاي گردشگري قم بیشتر ازگذشته شناسانده 
شود، اظهار داشت: امیدواریم با همکاري دستگاه هاي دیگر ظرفیت ها و پتانسیل گردشگري 
فرهنگي قم بیش از گذشته شناسانده و مورد توجه قرار گیرد. وي قالب هنري را بهترین 
شیوه انتقال پیام برشمرد و افزود: هنر همواره نقش بسزایي در انتقال مفاهیم داشته است 
که تلاش مي کنیم با استفاده از این ظرفیت ها خدمات فرهنگي مناسبي به شهروندان و 
زائران ارائه دهیم. وي در ادامه به فعالیت هاي سازمان فرهنگي هنري ورزشي شهرداري 
قم در راستاي ترویج فرهنگ شهروندي و سبک زندگي اسلامي اشاره و تصریح کرد: 
مساجد همواره بازوهاي ترویج فرهنگ شهروندي محسوب مي شوند که در برنامه هاي 
خود تلاش کرده  ایم مسجد محوري را همواره مد نظر قرار دهیم. موسوي نژادیان با بیان 
اینکه حدود 400 مسجد در سطح محلات شناسایي شده اند، خاطرنشان کرد: با و جود 
این ظرفیت ها مي توانیم در راستاي فرهنگ سازي وانتقال فرهنگ در زمینه مدیریت 
شهري گام هاي موثر تري برداریم. سرپرست سازمان فرهنگي هنري ورزشي شهرداري قم 
در ادامه به پاکسازي فضاي آلوده بصري در هسته مرکزي شهر اشاره و اظهار داشت: با 
توجه به هماهنگي هاي صورت گرفته هسته مرکزي شهر ازآلودگي هاي بصري پاکسازي 
مي شود و محل هاي پیش بیني شده در راستاي ترویج فرهنگ شهروندي مورداستفاده 

قرار خواهد گرفت.

شهردار قم با اشاره به پروژه عمار 
ياسر گفت: چون اين پروژه مهمی به 
حساب می آيد بايد با برنامه ريزی، 
تأمل و فراهم کردن شرايط و بودجه 
وارد شويم و اگر مواظب نباشیم مانند 

آن است که وارد باتلاق شدهايم.
سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به 
مشکلات جذب سرمایه در استان قم اظهار 
داشت: سرمایه گذاری در استان قم دارای 
یک مشکل زیر بنایی است و چگونه است 
در شهری که بیش از 20 میلیون زائر دارد 
باید مشکلات سرمایه گذاری وجود داشته 
باشد. وی ریشه عدم جذب سرمایه گذاری 
در استان را عدم هماهنگی بین دستگاهها 
شهرداری  استانداری،  افزود:  و  دانست 
و شورا باید دست به دست هم دهیم تا 
مشکلات رفع شود و کوشش می کنیم 
این مشکل به صورت ریشه ای حل شود 

تا سرمایه گذاری در استان تقویت شود.
بلوار  در  ما  کرد:  تصریح  قم  شهردار 
شاخص  عنوان  به  )س(  اعظم  پیامبر 
ترین مکان سرمایه گذاری شهری هنوز 
در قیمت گذاری دچار مشکل هستیم و 
قیمتی که برای آنجا در نظر گرفته شده 
از  یکی  را  رکود  وی  است.  شده  قفل 
موارد مهم در عدم جذب سرمایه گذاری 
ذکر کرد و گفت: البته تعدادی از سرمایه 
گذاران از نوع برخوردها گله مند بوده اند 
که باید دیدها بازتر شود و در حال بررسی 

هستیم که مشکلات ریشه ای حل شود 
طرف  دو  برای  برد  برد-  معامله  یک  و 
مشکلات  آن  پرتو  در  تا  پذیرد  صورت 
سرمایه گذاری مرتفع شود. وی در ادامه 
تعطیلی چندروزه پروژه 15 خرداد را به 
علت کشف اشیای تاریخی مدنظر قرارداد و 
بیان داشت: به نظر نمی رسد در این مکان 
یک سایت تاریخی وجود داشته باشد و به 
نظرم حتی با توجه به پیدا شدن چند کوزه 

تاریخی مشکلی پیش نخواهد آمد.
الحمدا...  شهردار قم خاطرنشان کرد: 
کار فاضلاب، برق و دیگر کارهای زیر بنایی 
در پروژه 15 خرداد در حال انجام است 
و حتی سازمان عمران شهرداری هم به 
عنوان رقیب پیمانکار وارد ماجرا شده است 
که اگر پیمانکار دچار ضعف و قصوری شد، 

بلافاصله کار دنبال شود.
نبايد درامورشهری دخالت شود

از  دیگری  بخش  در  قم   شهردار   
سخنان خود گفت : تعامل ها در قم بسیار 
زیاد است اما به دلیل اینکه قم یک استان 
نحوي  به  ارگان ها  برخي  است  تک شهر 
تمایل دارند نظارت ها و دخالت هایي در 
این حق  که  باشند؛  داشته  امور شهري 
مدیریت شهري است و کسي نباید در آن 

دخالت کند.
سقائیان نژاد با بیان اینکه اختلاف میان 
روند  در  اخلال  ایجاد  باعث  دستگاه ها 
خدمت رساني به مردم مي شود ابراز داشت: 
هیچ گاه  باشد  قانون  فصل الخطاب  اگر 
مشکل جدي میان دستگاه هاي مختلف 
پیش نمي آید و تنها قانون گرایي است که 

مي تواند مانع موازي کاري و دخالت در امور 
دیگر دستگاه ها شود.

افزايش اختیارات شهرداري ها 
 وي در ادامه با تاکید بر تاثیر قدرت 
توسعه  روند  در  شهرداري  بالاي  عمل 
شهرها تصریح کرد: اگر شهرداري ها اقتدار 
لازم را در اداره امور محوله نداشته باشند 
قطعاً در روند توسعه مناسب و همه جانبه 
شهرها اختلال ایجاد مي شود و در همین 
افزایش  راستاي  در  باید  قوانین  راستا 
اختیارات شهرداري ها اصلاح شود و باید به 

دنبال مدیریت واحد شهري باشیم.
اینکه اگر نیت و  با بیان  سقائیان نژاد 
انگیزه مان در انجام امور خدمت به مردم 
و کسب رضاي الهي باشد مشکلات مرتفع 
مي شود افزود: ایجاد حس اعتماد متقابل 
میان مسئولان براي پیشبرد مناسب امور 

یک الزام است.
 در کارم دخالت شود 

شفاف نظرم را می گوئیم
در  حرکت  خصوص  در  سقائیان نژاد 
مسیر عمران و آباداني شهر قم نیز گفت: 
قطار حرکت قم در مسیر عمران و توسعه 
اگر بخواهد با قدرت به مسیر خود ادامه 
چارچوب  در  و  اقتدار  با  بایستي  دهد، 
صحیح حرکت کند و بنده نیز هر جایي 
احساس کنم که در کارها دخالت وجود 
دارد قطعا آن را بیان کرده و شفاف نظر 

خود را براي اصلاح بیان خواهم کرد.

سقائیان نژاد نسبت به ورود بدون برنامه به يک پروژه هشدار داد!

باتلاق عماریاسر

مديرکل بهزيستی استان قم گفت: طرح بشیر با 
هدف کاهش آسیب های اجتماعی از ابتدای مهرماه 

در استان کلید می خورد.
دکتر رضا سلیقه در هفتمین جلسه شورای هماهنگی 
با اعلام این خبر اظهارداشت: این طرح شامل سلسله 
با  مرتبط  دستگاه های  تمامی  که  است  برنامه هایی 
آسیب های اجتماعی و عوامل طلاق باید تکالیف تعیین 

شده مداخله جویانه خود را عملیاتی کنند.

رويکرد علمی دولت به حوزه اجتماعی
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
رویکرد دولت تدبیر و امید به حوزه مدیریت اجتماعی 
ورود تخصصی به آسیبها، توانمندسازی گروه های در 
معرض آسیب و نهضت هدفمند پیشگیری از نارسایی 
و  بنیادین  نیاز  مقوله  این  گفت:  است،  اجتماعی  های 
اساسی کشور است. دکتر سلیقه با بیان این مطلب، افزود: 
در دوره های قبل تفکر توانمندسازی جامعه هدف در 

بهزیستی تا آنجا کمرنگ شد که تنها رویکرد حمایتی 
به صورت جزیره ای و بدون برنامه دنبال می شد و این 
مسئله توان هرگونه راهبرد کارشناسی را برای مدیریت 
ناهنجاری های اجتماعی گرفته بود. سلیقه تصریح کرد: 
امور کارشناسی در حوزه اجتماعی مانند حوزه سیاسی 
آن  شبکه ای  و  زیرساختی  تاثیر  اما  نیست  زودبازده 
در  اجتماعی  سلامت  و  اجتماعی  رفتارهای  اصلاح  بر 
درازمدت به عنوان سرمایه مهم کشور خودنمایی می کند.

اديبان  و  شاعران  نويسندگان، 
قمی دور هم جمع شدند تا از خدمات 
استاد سیدمحمد برقعی مؤلف کتاب 
معاصر  نامی  سخنوران  جلدی   12
ايران تجلیل کنند؛ استاد نويسنده و 
پژوهشگری که دو هفته پیش دار فانی 

را وداع گفت.
به گزارش خبرنگار مهر، سید محمدباقر 
برقعی یکی از ادیبان و پژوهشگران قم بود 
که مراسم تکریم وی قبل از ظهر شنبه در 

بنیاد قم پژوهی برگزار شد.
گرامی، معلم تاریخ و از اساتید بازنشسته 
ادبیات فارسی در این مراسم خاطرات خود 
و مرحوم برقعی را مربوط به 30 سال قبل 

دانست.
وی از کودکی و تحصیلات دوستش این گونه سخن گفت: سید محمد باقر برقعی در سال 
1306 در شهر قم و در خانواده ای روحانی به دنیا آمد، پس از رفتن به مکتب و آموختن قرآن 
راهی دبستان شد و پس از آن به تحصیل علوم حوزوی پرداخت. او پس از تأیید تحصیلات در 
حوزه علمیه قم توسط مرحوم آیت العظمی مرعشی نجفی، به دانشکده الهیات دانشگاه تهران 

راه یافت و موفق به اخذ مدرک لیسانس شد.
سید محمد باقر برقعی علاوه بر مدیریت و تدریس در بخش آموزش اقدام به چاپ چند 
جلد کتاب درسی از جمله دستور زبان فارسی کرد که اداره فرهنگ آموزش و پرورش قم 
تدریس آن را طبق بخشنامه ای به مدارس شهر توصیه کرد و این کتاب بارها تجدید چاپ شد.

او همچنین کتاب راهنمای نویسندگی در دو جلد برای تدریس در دوره دبستان و 
دبیرستان و سپس کتاب فرهنگ دانشجو را تألیف کرد.

از دیگر کارهای تحقیقاتی وی مقدمه و پاورقی هایی است که بر کتاب های اندیشه های 
تابناک و راهنمای دانشوران تألیف پدر خود آیت ا... سید علی اکبر برقعی نوشته است.

مرحوم آیت ا... سید علی اکبر برقعی از علمای برجسته و از مدرسین و نویسندگان 
روشنفکر و از پژوهشگرانی است که آثار و تالیفات زیادی از خویش به جای گذاشته است.

معرفی شاعران جوان و معاصر در کتاب سخنوران نامی معاصر ایران
اقدس کاظمی از بانوان شاعر قم نیز در این مراسم با سرودن ابیاتی، از اقدامات مرحوم 
برقعی در زمینه حفظ ادب و شعر فارسی تقدیر کرد و از فرصتی که وی در تألیف این کتاب 

به شاعران جوان داده سخن گفت.
به  قم،  شاعران  از  اعرابی  حسن  ادامه  در 
اولین دوره کتاب  اشاره کرد که  سال 1329 
سخنوران نامی معاصر ایران به چاپ رسیده و 
بیشتر محققان و پژوهشگران این کتاب را ماخذ 

قرار می دهند.
کتاب  این  در  برقعی  مرحوم  گفت:  وی 
شاعران بسیاری را به جامعه ادبی معرفی کرد 
و این اقدام در نوع خود تحسین برانگیز است 
چرا که این حرکت در زمان حیات بسیاری از 

شاعران اتفاق افتاد.
اثری که متعلق به فرهنگ جامعه است

سید محمد باقر برقعی، تذکره سخنوران 
نامی معاصر ایران را از سال 29 که برای نخستین 
بار به چاپ رساند در 12 جلد جمع آوری کرد. وی در این کتاب به روش الفبایی، به معرفی 
شعرای گذشته و معاصر پرداخت، به این ترتیب که در ذیل تصویری از آن شاعر شرح زندگی 

نامه و نمونه اثر او درج شده است.
دو جلد از این کتاب در دست چاپ و نگارش قرار داشت که در مجموع 14 جلد کتاب از 

مرحوم برقعی به یادگار مانده است.
محیار عضو فرهنگسرای زبان ایران نیز مهمان این جمع بود. وی این اثر را اثری متعلق به 
فرهنگ ایران دانست و گفت: این اثر مصداق عام البلوا است و هر اهل قلمی می تواند در باره 

این کتاب نظر دهد.
وی با حسن اعرابی هم نظر بود و عقیده داشت: این کتاب در کنار طرح نام مولف خود، 
اسامی بسیاری از شاعران را شناساند و آنها را به جامعه ادبی معرفی کرد اما بهتر آن است که 

کتاب تلخیص شده تا دسترسی به آن آسان شود.
گستره فرهنگ و هنر قم چند هزار ساله است

حجت الاسلام علی بنایی، موسس بنیاد قم پژوهی نیز سخنان خود را در تعریف از جایگاه 
فرهنگ و هنر قم آغاز کرد و گفت: جایگاه قم، جایگاه تاریخی اثرگذار است و گستره فرهنگ 

و هنر این شهر چند هزار ساله است.
وی با تقدیر از اقدام مرحوم برقعی در تذکره نویسی اضافه کرد: میدان دادن به هر خالق 
اثری سبب می شود که وی خود را در کنار بزرگان تصور کند و این امر زمینه پیشرفت فرد 

را فراهم می آورد.

مديرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم 
از بررسی و تعیین تکلیف 14 واحد صنعتی راکد در 

سطح شهرک های صنعتی استان قم خبر داد.
امیر طیبی نژاد با اعلام این خبر اظهار کرد: در راستای 
رفع مشکلات واحدهای صنعتی و همچنین تسریع در فعال 
سازی واحد های غیر فعال جلسات منظم و مداوم داوری 
و حل اختلاف با حضور مدیرعامل شرکت شهرک های 
صنعتی، نماینده  سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران، مشاور حقوقی شرکت شهرک ها و طرف 

قرارداد برگزار می شود.
وی با بیان اینکه عمده هدف این شرکت در تشکیل این 
گونه جلسات بررسی راهکارهای رفع مشکلات است افزود: 

همواره به دنبال این بوده ایم تا با کار کارشناسی و با نگاه 
صرفا حمایتی پرونده ها در جلسه داوری مورد بررسی قرار 
گیرد تا در صورت عدم توانایی افراد نسبت به فسخ، اقدام و 
از تضییع حقوق بیت المال و سرمایه های دولتی راکد مانده 

جلوگیری شود.
ادامه  در  قم  صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
از بررسی 14 مورد واحدهای راکد در سطح شهرک های 
صنعتی قم خبر داد و تصریح کرد: طی جلسه برگزار شده 14 
پرونده مورد با قاطعیت مورد بررسی قرار گرفت که تعدادی با 
اعطاء مهلت به دنبال فعال سازی هستند و در 9 فقره قرارداد 
که طرف قرارداد به دلایل مختلف فاقد توانایی لازم بود 

توسط این شرکت فسخ شد.

وی با اشاره به اثر بخش بودن جلسات داوری و حل 
اختلاف در شرکت شهرک های صنعتی اضافه کرد: در 
بررسی پرونده ها بخشی با مشاوره و راهنمایی لازم در 
می کنند  اقدام  صنعتی  واحد  راکدی  از  خروج  مسیر 
و تعداد دیگری نیز با خروج از این بحث امکان حضور 
همین  در  جدید  متقاضی  و  توانمند  گذاران  سرمایه 
زمین ها و یا فازهای توسعه ای واحدهای مجاور را فراهم 
برای سرمایه  نوع خود تسهیل کننده  می کنند که در 

گذاران جدید است.
طیبی نژاد بیان کرد: با فسخ این تعداد قرارداد بالغ بر 6 
هکتار از زمین های شهرک های صنعتی قم آزاد سازی شد و 

در اختیار متقاضیان جدید قرار خواهد گرفت.

با هدف کاهش آسیب های اجتماعی صورت می گیرد:

 آغازطرح بشیر از ابتدای مهرماه درقم

استادی که در مراسم تجلیل خود حضور نداشت؛

استاد تذکره نويس قمی تجلیل شد

مديرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم خبر داد:

تعیین تکلیف 14 واحد صنعتی راکد شهرک های صنعتی قم
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سرمقاله

اخبار

سید صادق روحانی

مدير عامل سازمان قطار شهري 
قم از حل مشکلات متروي قم خبر 
داد و نسبت به نحوه پیشرفت اين 

پروژه ابراز رضايت کرد.
علي اکبر مجد حکمت با اشاره به 
وضعیت مترو گفت: خوشبختانه پروژه 
مترو در شرایط خوبي به سر مي برد و 
رکورد 21 متر حفاري داشتیم که میزان 
قابل قبولي است و به برکت وجود بارگاه 
حضرت معصومه )س( توانستیم پیشرفت 

خوبي داشته باشیم.
مدیر عامل سازمان قطار شهري قم با 
بیان میزان حفاري ها عنوان کرد: حدود 
چهار کیلومتر و 700 متر پیشرفت کار 
بخش مکانیزه مترو بوده است و این رقم 
در مقایسه با شهر تبریز که عملیات متروي 
خود را قبل از ما شروع کردند چشمگیر 

است.
مجد حکمت مشکل مالي را اصلي  ترین 

موضوع بر سر راه مترو دانست و خاطرنشان 
کرد: مشکل اجرایي، فني و مهندسي در 
این پروژه وجود ندارد و فقط به لحاظ مالي 
مشکلي بوده که با فروش اوراق مشارکت 
حل شده است و اعتبار قابل توجهي با 
قرار  ما  اختیار  در  شهرداري  پشتیباني 

گرفته است.
وي به پشتیباني استانداري از این پروژه 
اشاره و بیان کرد: استاندار و شهردار قم 
حامي این پروژه هستند و در این صورت 
مانعي براي ادامه کار نخواهیم داشت و 
امیدواریم بتوانیم بدون وقفه کار متروي قم 

را به سرانجام برسانیم. مدیر عامل سازمان 
قطار شهري قم از اجراي برنامه دو ساله 
خبر داد و تصریح کرد: با سناریویي که در 
نظر گرفته شده قرار است فاز نخست به 

مرحله بهره برداري برسد.
مجد حکمت در ادامه افزود: بنا شده 
فاز نخست متروراه اندازي شده و دو تا سه 
ایستگاه آماده شود و راه اندازي قطار نیز در 
حد دو یا سه راند صورت بگیرد که قرار 
داد براي ساخت واگن را دنبال مي کنیم 
و اگر این مراحل را پشت سر بگذاریم فاز 
نخست تا دو سال دیگر به بهره برداري 

خواهد رسید.
وي با بیان اینکه شهرداري سهم خود 
را تامین مي کند تا این پروژه را فعال نگه 
داریم، اظهار داشت: با میزان حفاري که تا 
کنون داشتیم امیدواریم بتوانیم در ادامه 
نیز با حمایت و پشتیباني پیشرفت قابل 

توجهي داشته باشیم.

مدير عامل سازمان قطار شهري قم:

مشکل مالي متروي قم حل شده است



3 اقتصادی

یکه تازی وارد کنندگان خودرو به پایان می رسد 

عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبايی گفت: در صورت ورود خودروسازان 
بزرگ جهانی به کشـور دوران يکه تازی وارد کنندگان خودرو به پايان خواهد 

رسید. 
امرالله امینی اظهار کرد: با توجه به پایین بودن هزینه های تولید در ایران در مقایسه با 
برخی کشورهای خارجی و همچنین بزرگ و بکر بودن بازار خودروی کشور، بسیاری از 

خودروسازان جهانی علاقه مند به حضور و تولید در ایران هستند. 
وی با بیان این که با آغاز فرآیند رسمی لغو تحریمها شاهد حضور خودروسازان بزرگ 
ــنیده می شود برخی از  ــان کرد: در این زمینه ش جهانی در ایران خواهیم بود، خاطرنش
ــازانی که تعداد زیادی از محصولات آنها به صورت آماده وارد ایران می شود نیز  خودروس

تمایل به تولید در ایران دارند. 
این کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: به عنوان مثال شنیده شده دو شرکت هیوندایی 
و کیا تمایل خود را برای راه اندازی خطوط تولید محصولاتشان در ایران اعلام کرده اند و 
با توجه به این که سالانه حدود 75 هزار دستگاه محصولات هیوندایی و کیا وارد کشور 

می شود، تولید این محصولات در داخل به صرفه خواهد بود. 
وی افزود: البته مطمئنا وارد کنندگان خودرو با تولید خودروهای خارجی در ایران مخالف 
خواهند بود، زیرا منافع آنها و سود سرشار ناشی از واردات خودرو به کشور به خطر خواهد 

افتاد. 
امینی با بیان این که با تولید خودروهای خارجی در داخل کشور قیمت آنها در حد قابل 
توجهی کاهش خواهد یافت، تصریح کرد: البته خودروسازان خارجی باید به گونه ای عمل 
کنند که ایران تبدیل به مرکز صادرات خودرو در منطقه شود. در آن صورت با توجه به 
جمعیت بالای کشورهای همسایه نفع دو طرفه هم برای خودروسازان خارجی و هم برای 

کشور خواهد بود. 

 گزارش / سمیه رضايی

اين روزها اگر سری به برخی بنگاه های معاملات ملکی قم 
بزنید با اوضاع داغ بازار اجاره در کنار بازار کساد خريد و فروش 

مسکن مواجه خواهید شد.
شهریورماه برای همه آنهایی که مستاجر هستند یک معنای ویژه 
دارد، معنایی که تا مستاجر نباشید نمی توانید آن را درک کنید. 
شهریورماه یعنی زمان خانه به دوشی بی سرپناهان!! یعنی در کوچه 
پس کوچه گشتن به دنبال یک خانه نقلی ارزان قیمت که صاحبخانه 

در آن حضور نداشته باشد.
مسکن را باید یکی از اصلی ترین دغدغه های خانوارهای ایرانی عنوان 
کنیم. در واقع در سبد خانوار ایرانی شهرنشین، مسکن بیشترین هزینه 
را به خود اختصاص داده است. همین چند وقت پیش بود که بانک 
مرکزی گزارشی مفصل در خصوص میزان هزینه خانوارهای شهری در 

حوزه مسکن را منتشر کرد.
بر اساس این گزارش هر خانواده ایرانی در سال 1393 به طور 
متوسط سالانه تقریبا 33 میلیون تومان هزینه داشته است که نسبت 
به سال 92 رشد 15.6 درصدی را نشان می دهد. در این میان اما بیش 
از 33 درصد این هزینه یعنی تقریبا 10 میلیون تومان مختص مسکن 

و تامین آب، برق و گاز ساختمان بوده است.
همچنین بررسی های بانک مرکزی نشان می دهد در سال 93 
نزدیک به 65 درصد مردم ایران صاحبخانه هستند اما بیش از 25 
درصد اجاره نشینی را تجربه می کنند. البته باید عنوان کنیم که این آمار 
کلان جامعه ایرانی را مورد بررسی قرار داده است اما اگر بخواهیم به 
تفکیک در مورد کلان شهرها صحبت کنیم باید گفت نرخ اجاره نشینی 
در این شهرها بیش از متوسط کشوری است و این مسئله نیز به دلیل 

بالا بودن قیمت زمین در این کلان شهرهاست.
در چند سال اخیر نیز و با شکست نسبی سیاست های مسکن مهر 
به دلیل تغییر رویه دولت جدید، اوضاع مسکن رو به وخامت گذاشته 
است. از یک سو به دلیل رکود در بازار مسکن، ساخت و ساز ها متوقف 
شده است و از سوی دیگر به دلیل پایین بودن نرخ سود دهی بانک ها 
به سپرده های سرمایه گذاری صاحبان خانه هیچ تمایلی برای افزایش 
میزان رهن نداشته و درصدد دریافت اجاره از مستاجران خود هستند و 
این به معنای تشدید چالش های مستاجران در کلان شهرهایی همچون 
قم است. این روزها اگر سری به برخی بنگاه های معاملات ملکی قم 
بزنید از اوضاع داغ بازار اجاره در کنار بازار کساد خرید و فروش مسکن 

آگاه خواهید شد.
محمدرضا علیزاده یکی از کارشناسان فعال در بنگاه های معاملات 
ملکی شهر قم است که در تحلیل بازار مسکن در شهر قم بیان کرد: 
بازار مسکن شهر قم نیز به مانند دیگر کلان شهر ها از مقطعی که دولت 
سیاست های انقباضی مالی را در دستور کار خود قرار داده رو به رکود 

رفته است.
وی با اشاره به اینکه این رکود موجب شده است تا قیمت فروش 
مسکن تا حدود زیادی کاهش پیدا کند، خاطرنشان کرد: با این حال 
برخی از افرادی که سرمایه زیادی را وارد حوزه مسکن کرده اند حاضر 
نیستند با این قیمت ها خانه های خود را به فروش برسانند و عملا یک 
بن بست در این بازار پدید آمده است و اقدامات دولت در افزایش میزان 

تسهیلات مسکن نیز کمکی برای بهبود و رونق بازار نکرده است.

علیزاده به بازار رهن و اجاره مسکن در شهر قم اشاره کرد و اضافه 
کرد: فصل تابستان و به ویژه شهریور ماه اوج نقل و انتقالات مستاجران 
است و همین مسئله موجی شده است تا قیمت اجاره رشد 10 درصدی 
داشته باشد. این کارشناس مسکن با اشاره به اینکه به دلیل پائین بودن 
نرخ سپرده ها صاحب خانه ها تمایل چندانی برای دریافت ودیعه مسکن 
ندارند، گفت: این مسئله موجب شده است تا فشار بیشتری بر روی 
مستاجران وارد شود، چرا که آنها مجبور هستند به هر قیمتی یک واحد 
مسکونی مناسب برای خود دست و پا کنند و لذا گاهی باید از برخی 
هزینه های خود بکاهند تا بتوانند اجاره مسکن را تامین کند. در برخی 
مناطق قم از جمله خیابان صفائیه  برخی از صاحب خانه ها تا 50 درصد 
اجاره بها را افزایش داده اند. وی بیان کرد: البته میزان افزایش اجاره در 
نقاط مختلف شهر قم از جمله بلوار امین، 45 متری صدوق و مناطق 
دیگری مثل 19 دی حدود 30 درصد افزایش یافته است. افزایش 
اجاره بها در مناطق کمتر برخوردار به ویژه در مناطق دو و 6 حدود 15 
تا 20 درصد بوده است. در منطقه پردیسان نیز با توجه به بالا بودن 
میزان واحدهای خالی، تقریبا اجاره بها تغییر چشمگیری نداشته است 

و افزایش ها جزئی بوده است.
خداداد معینی و همسرش نیز که برای اجاره مسکن در یکی از 
بنگاه های معاملات ملکی قم حضور یافته اند گفت: قیمت ها، نسبتا بالا 
است و مجبور هستیم که در یک خانه کوچک زندگی جدید خود را 

آغاز کنیم.
به گردن  را هم  تمام مشکلات  اینکه نمی توان  به  اشاره  با  وی 
صاحب خانه ها انداخت، افزود: اگر میزان دستمزدها در ایران مطابق 
افزایش قیمت تورم بالا می رفت بسیاری از مشکلات طبقه متوسط و 
ضعیف جامعه در زمینه مسکن حل می شد، چراکه صاحب خانه ها نرخ 
اجاره ها را با تورم افزایش می دهند در حالی که طی چند سال اخیر 

همواره افزایش حقوق و دستمزدها زیر نرخ تورم بوده است.
معینی که کارمند یکی از ادارات دولتی در قم است، ادامه داد: ما واقعا 
این انتظار را از دولت داریم که میزان تسهیلات مسکن را افزایش داده 
و زمان بازپرداخت ها را نیز بلند تر کند تا جوانان بتوانند حداقل بخشی 

از هزینه های خرید مسکن را تامین کند.
سلیمه افشاری نیز که مادر یک خانواده به نسبت پرجمعیت است 
و برای اجاره مسکن به بنگاهی در پردیسان مراجعه کرده است به 
خبرنگار فارس گفت: واقعا قیمت اجاره ها در قم بالا رفته است و به 
همین خاطر من تصمیم گرفتم تا در پردیسان دنبال خانه باشیم با 

اینکه هر روز باید مسافت زیادی را تا مرکز شهر طی کنم.
وی با انتقاد جدی از مسئولان که برنامه جامعی برای بهبود وضعیت 
اجاره مسکن ندارند و نظارتی هم اعمال نمی شود، گفت: خانواده ما 5 
نفره است و همین مسئله باعث شده تا من حداقل به یک خانه بالای 
100 متر نیاز داشته باشم اما قیمت ها به حدی بالاست که مجبور 

می شویم به خانه کوچک تر هم قناعت کنیم.
از این روست که باید گفت امروز مسکن به یک چالش بزرگ برای 
بسیاری از خانوارهای قمی تبدیل شده است. در حالی که بخش 
عمده ای از خانواده های قمی به ویژه اقشار جوان هنوز نتوانسته اند 
مسکن مناسبی برای خود تهیه کنند و به تدریج متقاضیان دهه 60 
و 70 نیز به بازار تقاضای مسکن افزوده می شوند که این خود می تواند 
اوضاع مسکن را وخیم تر کند. امروز تجربه برخی از کشورهای پیشرو 
نشان می دهد که دولت ها نقش مهمی در ساماندهی بازار مسکن دارند 
و می توانند مانع از احتکار مسکن از سوی فروشندگان و همچنین 
بهبود و افزایش تسهیلات مسکن شوند. به طور قطع اگر دولت بتواند 
تسهیلات مسکن را افزایش دهد وضعیت مسکن چه در بازار اجاره و 

چه در بازار خرید و فروش بهبود پیدا می کند.
از سوی دیگر باید موضوع مسکن مهر نیز سرانجام به یک نتیجه 
مشخص برسد. امروز در بسیاری از کلان شهر ها و به ویژه شهر قم 
شهرک های اقماری طراحی شده است که به دلیل تغییر سیاست 
دولت، عملا تکمیل زیرساخت های آن متوقف شده و اغلب شهروندان 
علاقه ای برای زندگی در این شهرهای نوساز ندارند. البته انتظار می رود 
دولت با یک عزم جهادی سرنوشت مسکن مهر را به انتها برساند تا 
مردم و به ویژه قشر جوان بتوانند با هزینه کمتری به مسکن مطلوب 

خود دسترسی داشته باشند.

معنای متفاوت شهریورماه برای مستاجرین؛

افزایش قیمت اجاره مسکن در قم و رکود در ساخت و ساز آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,071,000یک مثقال طلا

939,790یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,170,000سکه بهار آزاد ی

9,170,000سکه امامی

4,700,000نیم سکه

2,600,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

20635,500,000 تیپ 5

 206SD 36,100,000وی 8

GLX 405 28,881,000پژو 

SLX 405 30,044,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 34,327,000پژو پارس سال

E2 90 361,470,000تند ر 

LX 33,232,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,843,000سمند 

LX EF7 29,973,000سمند 

ELX 36,744,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 76,650,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,350,000سایپا 111

 20,100,000سایپا 131

 198,000,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM 39,210,000 

530 MVM 38,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM11022,410,000 چهار سیلند ر

آگهی مزايده اموال غیر منقول )اسناد رهنی(
آگهی مزايده پلاک ثبتی 2532/1/29 اصلی بخش دو قم مربوط به پرونده کلاسه 9004030011000006

به موجب پرونده اجرایی کلاسه 9000046، له: موسسه مهر بسیجیان، و علیه: آقایان محمد عسگری راد و ابراهیم بلال پور 
مستند سند رهنی 568 مورخه 1388/5/7 دفتر خانه اسناد رسمی شماره 74 قم ششدانگ ثبتی 2532/1/29 اصلی بخش 
دو ثبتی قم در صفحه 544 دفتر املاک 38 واقع در قم 30 متری کیوانفر کوچه 21 پلاک 24 متعلق به آقای محمد عسگری 

راد از طریق مزایده به فروش میرسد:
حدود و مشخصات مورد مزایده طبق سند مالکیت:
شمالا: پی اشتراکی است با زمین 2532/16 اصلی

شرقا: به شارع شش متری احداثی
جنوبا: به شارع 2/5 متری احداثی 

غربا: پی اشتراکی با زمین 2532/28 اصلی 
پلاک مذکور در سند مالکیت فاقد مساحت می باشد.

ابعاد در بازدید و مساحی انجام شده توسط کارشناس دادگستری:
شمالا: بطول 9/40 متر به پلاک 2532/16 اصلی 

شرقا: بطول 19 متر به شارع 8 متری
جنوبا: بطول 9/40 متر به شارع 5 متری

غربا: بطول 19 متر به پلاک مجاور2532/28 اصلی
مشخصات ساختمان:

عرصه ملک به مساحت 178/60 متر مربع بر کوچه 8 متری و کوچه 5 متری موجود که بیش از 150 متر مربع آن در مسیر 
خیابان 24 متری قراردارد.

اعیانی ملک شامل طبقه همکف با احتساب سرویس پله 127/84 متر مربع با مصالح دیوار باربر و سقف تیرآهن و یک اتاق 
روی طبقه همکف به مساحت 12 متر مربع با مصالح آجر و سیمان و سقف تیرآهن می باشد و دارای انشعابات آب برق و گاز 

می باشد قدمت ملک بیش از سی سال می باشد.
پلاک مذکور در گواهی پایان کار از شهرداری منطقه دو به شماره 3/7785مورخ 1382/7/6 دارای 185/25  متر مربع عرصه 

و 133 متر مربع اعیانی در یک طبقه می باشد.
مبلغ ارزیابی به ملک مورد مزایده با نظر کارشناس رسمی دادگستری بدین شرح اعلام می گردد:

1- ارزش عرصه 178/60 متر مربع با وضعیت موجود هر متر مربع 20/000/000 ریال جمعا 3/572/000/000 ریال
2- ارزش اعیانی طبقه همکف و سرویس پله 127/84 متر مربع هر متر مربع 3/000/000 ریال جمعا 383/520/000 ریال

3- ارزش اعیانی روی همکف 12 متر مربع )یک اتاق( هر متر مربع 2/800/000 ریال جمعا 33/600/000 ریال 
4- ارزش انشعابات آب و برق و تک فاز و گاز خانگی جمعا 45/000/000 ریال

5-  ارزش حیاط سازی با آجر نما و کف سازی و درب آهنی جمعا 60/000/000 ریال
مبلغ کل ارزیابی 4/094/120/000 ریال) چهارمیلیاردو نود وچهار میلیون ویکصد و بیست هزار ریال( می باشد.

مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 روز یکشنبه مورخ 1394/7/19 در اجرای ثبت قم واقع در خیابان ساحلی 
انجام می شود مزایده از مبلغ پایه 4/094/120/000 ریال) چهار میلیارد و نود وچهار میلیون و یکصد و بیست هزار ریال( 
شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد. حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد برمبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده 
خواهد بود . در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از 
اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان 
سپرده شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی با بستانکار و نسبت به 
مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، 
مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل وساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول 

خواهد شد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی - مهدی روزخوش

آگهی مزايده
 آگهی مزايده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 1941/48/619 اصلی بخش 2 قم مربوط به کلاسه های 

90403001100037 و 9204030011000564 
به موجب پرونده های اجرایی کلاسه بایگانی به شماره های 900037 و 9200566 ، له: موسسه قرض الحسنه بسیجیان 
قم ، و علیه: آقایان سیف الله کاوندی و فتح الله کاوندی مستند سند رهنی شماره 582 دفتر اسناد رسمی 61 قم ششدانگ 
پلاک ثبتی شماره 1941/48/619 اصلی ثبت شده در دفتر 444 و صفحات 357 و 360 بخش 2 قم واقع در قم : خیابان 
توحید- قبل از تقاطع سوم خرداد- سمت راست – نمایشگاه اتومبیل هنر متعلق به آقایان سیف الله کاوندی و فتح الله کاوندی 

از طریق مزایده به فروش میرسد:
حدود و مشخصات مورد مزایده: )پلاک ثبتی 1941/48/619 اصلی(

شمالا: بطول شانزده متر به زمین پنجاه فرعی 
شرقا: بطول سی وسه متر و سی سانتیمتردیواریست به پی باقیمانده چهل وهشت فرعی

جنوبا: بطولهای هشت متر و هشتاد سانتیمتر و هفت متر و چهل و نه سانتیمتر درب و دیواریست به شارع سی متری
غربا: بطول بیست و نه متر و هفتاد سانتیمتر به زمین چهل و نه فرعی

مشخصات اعیانی :
پلاک فوق بصورت محصور و در وسط محوطه یک واحد ساختمان با نمای 1/20 متر سنگ و آجرنما در طبقه همکف و یک 

نیم طبقه با سقف تیرآهنی احداث شده  است.
طبقه همکف: ساختمان با نمای آجر- پنجره های با قاب فلزی و شیشه سکوریت – درهای ورودی شیشه سکوریت – کف 
سرامیک و دیوارها 1 متر سرامیک- دیوارها تا زیر سقف دیوار پوش pvc- سقف سفید با گچ بری وابزار گچ نقاشی شده با نور 

پردازی – ارتفاع حدود 4/5 متر – یک اتاق با پارتیشن جدا شده است.
نیم طبقه: پله فلزی از همکف – کف موزائیک – دیوارها و سقف سفید با ابزار گچ نقاشی شده – بام ایزوگام 

محوطه: از سمت خیابان دارای 4 درب ورودی آکاردوئی- نما آجر- کف محوطه موزائیک – دیوارها 1 متر سنگ و بقیه آجر 
نما به ارتفاع حدود 3/5 متر – توالت و دستشویی با در آلومینیومی و با کف سرامیک و دیوارها کاشی

انشعابات: دارای یک انشعابات گاز خانگی با ظرفیت 6 –آب تجاری مسکونی و 3 انشعاب برق تکفاز 25 آمپر 
مبلغ ارزیابی ملک مورد مزایده با نظر کارشناس رسمی دادگستری بدین شرح اعلام می گردد:

ارزش عرصه ششدانگ به مساحت 508/82 متر مربع از قرار هر متر مربع 27/000/000 ریال جمعا به ارزش 13/738/140/000 
ریال

ارزش اعیانی همکف به مساحت 73/5متر مربع که از قرار هر متر 8/500/000 ریال جمعا به ارزش 000/ 624/750 ریال
ارزش نیم طبقه به مساحت 27 متر مربع که از قرار هر متر مربع 3/000/000 ریال جمعا به ارزش 81/000/000 ریال 

ارزش محوطه سازی و دیوارکشی جمعا به ارزش 310/000/000 ریال
 ارزش نماسازی و انشعابات جمعا به ارزش 50/000/000 ریال 

ارزش سرقفلی وکلیه حقوق تجاری 73/5 متر مربع همکف و 27 متر مربع نیم طبقه جمعا به ارزش 3/200/000/000 ریال
کل ارزش ملک به مبلغ 18/003/890/000 ریال به حروف هجده میلیارد و سه میلیون و هشتصد و نود هزار ریال ارزیابی 

گردیده است.
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 روز سه شنبه مورخ 1394/7/28در اجرای ثبت قم واقع در خیابان ساحلی انجام 
می شود مزایده از مبلغ پایه 18/003/890/000 ریال به ) حروف هجده میلیارد و سه میلیون و هشتصد و نود هزار ریال( شروع 
و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد. حق الحراج و نیم  عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهدبود در 
ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب وبرق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن 
معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود . خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده به 
حساب این اداره واریز نمایند و در غیر اینصورت توافق بر غیر نقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی 
اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد مزایده روز بعد از تعطیل در همان محل و 

ساعت انجام می شود وحقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی - مهدی روزخوش

آگهی مزايده اموال غیر منقول نوبت سوم
 موجب اجراییه صادره از شعبه 10 محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 94/ج/251 ثبت گردیده له یوسف جندقیان و علیه قدسی پور زند وحسین و مجید و جلیل و  ابوالفضل و زهرا همگی جندقیان منفرد و فاطمه میرزازاده و عصمت گیلکی 

و خلیل و علی و لیلا و اعظم و اکرم همگی جندقیان و ابراهیم خانه زرین و شهرداری قم و داود محمود زاده مبنی بر فروش پلاک ثبتی 4096/7- اصلی ب 1 قم و تقسیم وجه بین وراث که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده:
احتراما، در خصوص پرونده اجرائی به شماره بایگانی 940251 در خصوص اجرائیه صادره له آقای یوسف جندقیان علیه حسین جندقیان و غیره به خواسته الزام به خرید و یا فروش ملک مشاع که  اینجانب به عنوان کارشناس جهت ارزیابی قسمتی از پلاک 

ثبتی 17 فرعی از 4096 اصلی بخش کی قم انتخاب شده ام از محل قسمتی از پلاک واقع در خیابان سمیه نبش کوچه 26 به عمل آمد.
ملک مورد بازدید جمعا به مساحت 78/08 متر مربع در دو قسمت، قسمت اول نبش کوچه به وسعت 42/93 متر مربع که به صورت تمام زیربنا ساختمان نانوائی با اسکلت فلزی- سقف تیرآهنی، به ارتفاع حدود 3/60 متر ساختمان با دیوار تا زیر سقف کاشی، 
کف سنگ فرش ، درب شیشه ای سکوریت درب آکاردئونی ، شامل قسمت های پخت و پز نان، انبار آرد و سرویس پله طبقه فوقانی است ، طبقه فوقانی دارای یک اتاق خواب به صورت سفت کاری به وسعت 18 متر مربع به انضمام آب و برق و گاز می باشد.

قمست دوم به صورت یک قطعه  زمین  توسط ساختمان های مجاور محصور شده و از طرف خیابان دارای دیوار و یک درب پروفیلی است . به وسعت 35/15 متر مربع  ابعاد قطعه مزبور حدود متوسط 35 متر در 10 متر است.
با توجه به مراتب فوق ارزیابی به شرح زیر می باشد:

که مقرر گردیده پلاک فوق الذکر در تاریخ 94/07/13 ساعت 9/30 الی 10 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید 
از پلاک فوق الذکر را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل درجلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار 

میگردد. برنده مزایده باید ده درصد ارزش مزایده را فی المجلس و الباقی را قبل از یکماه پرداخت نماید. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
حسن کاظمی – دادورز  اجرای احکام مدنی دادگستری قم 

 

 "ریال"ارزش کل  "ریال"هر متر مربع  "متر مربع"مساحت  محل مورد ارزیابی ردیف
 000/100/717/5 000/000/10 51/51 عرصه زمین محصور 1
 000/000/818 000/000/40 35/24 عرصه زمین نانوائی 2
 000/551/450 000/100/1 35/24 اعیانی نانوائی 3
 000/000/50 000/000/4 58 اعیانی طبقه فوقانی 4
 000/000/50   آب، برق، گاز 5
 000/410/500/1 سرقفلی و حق کسب و پیشه مغازه نانوائی به وسعت فوق 6

 000/201/482/8 جمع کل : هشت میلیارد و دویست و هشتاد و چهار میلیون و چهارصد و شصت و پنج هزار ریال
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معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم:
به دنبال میزبانی قم در مسابقات کبدی ساحلی 

قهرمانی آسیا هستیم
معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم گفت: قم تاکنون 
میزبانی مسابقات گوناگون کبدی را بر عهده داشته ضمن اينکه درصدد هستیم 

میزبانی مسابقات قهرمانی کبدی ساحلی آسیا را هم به دست آوريم.
روح الله رمضانی در مراسم افتتاحیه جشنواره همگانی کردن کبدی اظهار داشت: اداره کل 
ورزش و جوانان قم، حمایت از ورزشکاران را وظیفه خود می داند و امیدواریم بتوانیم شرایطی 
به وجود بیاوریم که ورزشکاران کبدی قم بتوانند در مسابقات مختلف کشوری شرکت کنند.

وی افزود: ریاست و اعضای هیئت کبدی استان قم زحمات زیادی کشیده اند تا این ورزش 
در قم نهادینه شود. معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم با بیان اینکه 
آستان مقدس امامزاده جعفر شهید)ع( هم در توسعه ورزش کبدی نقش موثری داشته است 

گفت: اهمیت و جایگاه کبدی در میان ورزش های همگانی کاملا مشخص است.
وی ادامه داد: از بین رشته های مختلف، 15 رشته ورزشی بیشتر مورد توجه قرار گرفته اند 
و اعتبار ویژه ای برای آنها در نظر گرفته شده که یکی از آنها، کبدی است. رمضانی با اشاره به 
تلاش اداره کل ورزش و جوانان استان قم برای بهبود شرایط و بستر لازم برای برگزاری اردوها 
و مسابقات رشته کبدی خاطرنشان کرد: هر ورزشکاری در رشته کبدی قم که بتواند در تیم 
های ملی عضویت پیدا کند پاداش ویژه ای دریافت خواهد کرد و حتی اگر در اردوهای نهایی 
تیم ملی هم حضور یابد، پاداشی برایش در نظر گرفته می شود. معاون توسعه امور ورزش 
اداره کل ورزش و جوانان استان قم افزود: چنانچه ورزشکاران کبدی قم همراه با تیم های 
ملی موفق به کسب مدال شوند پاداش بسیار بهتری دریافت می کند. وی با تاکید بر انجام 
تمرینات مختلف از سوی ورزشکاران کبدی قم به ویژه در رده های سنی پایین عنوان داشت: 
ورزش کبدی در استان های مختلف توسعه چشمگیری داشته و باید تلاش کنیم در قم هم 
شاهد این امر باشیم. رمضانی تصریح کرد: قم تاکنون میزبانی مسابقات گوناگون کبدی را 
بر عهده داشته ضمن اینکه درصدد هستیم میزبانی مسابقات قهرمانی کبدی ساحلی آسیا 
ــت آوریم. معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم ادامه  را هم به دس
داد: حضور ورزشکاران بین المللی در قم موجب رشد ورزش کبدی در استان ما خواهد شد.

رئیس فدراسیون کبدی ایران عنوان کرد؛

امضای تفاهم نامه گسترش ورزش کبدی میان 
وزارت ورزش و آموزش و پرورش

رئیس فدراسیون کبدی ايران گفت: به منظور توسعه و تعمیم رشته کبدی در 
میان دانش آموزان، تفاهم نامه ای میان وزارت ورزش و جوانان و آموزش و پرورش 

منعقد شده است.
ــنواره همگانی کردن ورزش کبدی که در  ــم افتتاحیه جش محمدرضا مقصودلو در مراس
ورزشگاه شهدای منطقه نیروگاه برگزار شد با اشاره به اهداف این جشنواره اظهار کرد: حضور 
ــی به ویژه مسابقات بین المللی یکی از هدف های مهم توسعه این ورزش  در میادین ورزش
ــود. وی افزود: لازم است برای حضور قوی تیم های ملی آقایان و بانوان در  محسوب می ش
مسابقات آسیایی و جهانی، پشتوانه ای خوب در داخل کشور داشته باشیم. رئیس فدراسیون 
کبدی ایران با بیان اینکه رشته کبدی، دو مدال آسیایی برای ایران به ارمغان آورده است 
گفت: اجلاس جهانی این رشته ورزشی هم چندی پیش در هند برگزار و مقرر شد لیگ 
جهانی کبدی از بهمن  ماه آغاز بکار کند. وی ادامه داد: تلاش ها برای المپیکی شدن کبدی 
در حال انجام است و راه اندازی لیگ جهانی، در همین راستا صورت گرفته است. مقصودلو 
با اشاره به اینکه درصدد هستیم برخی مسابقات لیگ جهانی کبدی را در قم برگزار کنیم 
خاطرنشان کرد: قم در رشته کبدی پیشرفت های خوبی داشته و در حال حاضر، جزو 12 
تیم ساحلی کبدی لیگ برتر به شمار می رود. رئیس فدراسیون کبدی ایران عنوان داشت: به 
منظور توسعه و تعمیم رشته کبدی در میان دانش آموزان، تفاهم نامه ای میان وزارت ورزش و 
جوانان و آموزش و پرورش منعقد شده و نخستین دوره مسابقات دانش آموزی در مقطع اول 
دبیرستان به زودی در رامسر برگزار خواهد شد. وی افزود: در بخش دانشجویی هم انجمن 
ورزش دانشجویان راه اندازی شده و مسابقات ویژه دانشجویی هم به زودی برگزار می شود. 
مقصودلو خطاب به دانش آموزان شرکت کننده در این جشنواره تاکید کرد: یقین بدانید که 
در صورت تمرین و ممارست در رشته ورزشی کبدی، می توانید در مسابقات بین المللی هم 
صاحب مدال و موقعیت خوبی شوید و فدراسیون کبدی هم زمینه مساعد برای پشرفت 
شما را فراهم خواهد کرد و در این راستا، برنامه های مدونی برای ادارات کل ورزش و جوانان 

استان ها ارسال شده است.

در چارچوب برنامه های ترویجی فدراسیون کبدی؛
جشنواره همگانی ورزش کبدی قم 

با شرکت 15 تیم برگزار شد
جشنواره همگانی کردن ورزش کبدی با حضور 15 تیم و در چارچوب برنامه های 

ترويجی فدراسیون کبدی در قم برگزار شد.
جشنواره همگانی کردن ورزش کبدی با هدف توسعه این ورزش جذاب و مفرح در میان 
ــار مختلف، در راستای برنامه های ترویجی فدراسیون کبدی جمهوری اسلامی ایران،  اقش
ــگاه شهدای منطقه نیروگاه قم برگزار شد. در این مراسم روح الله رمضانی معاون  در ورزش
توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم و مقصودلو رئیس فدراسیون کبدی 
جمهوری اسلامی ایران به عنوان مهمان ویژه حضور داشتند و سخنرانی کردند. همچنین 
برخی تیم های شرکت کننده از جمع 15 تیم حاضر، به صورت نمایشی به اجرای برنامه و 

مسابقات نمادین پرداختند.
گفتنی است جشنواره همگانی کبدی در شهر قم با شرکت 15 تیم و حضور بیش از 200 

کبدی کار در رده های سنی نونهالان، نوجوانان و جوانان برگزار شد.
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رقابتهای والیبال جام جهانی- ژاپن؛

ایران بازی برده رابه لهستان واگذار کرد
کواچ قبل از بازیکنانش باخت

تیم ملی والیبال ايران در ادامه ديدارهای خود در جام جهانی 
به مصاف لهستان، قهرمان جهان رفت و در پايان ديداری 
حساس و مهیج که پنج ست به دنبال داشت با حساب 3 بر 2 

نتیجه را واگذار کرد و بازی برده را باخت.
 تیم های ملی والیبال ایران و لهستان از ساعت 7:40دیروز در چارچوب 
رقابتهای جام جهانی ژاپن به مصاف یکدیگر رفتند که در پایان جدالی 
حساس تیم ملی ایران با حساب 3 بر 2 مقابل قهرمان جهان شکست 

خورد تا یک برد ارزشمند را از دست بدهد. 
تیم ایران شروع خوبی در این بازی مهیج داشت و دو ست ابتدایی 
را به ترتیب با امتیازات 25 بر 18 و 25 بر 23 برنده شد. در ست 
سوم لهستان 25 بر 15 پیروز شد تا به بازی برگردد. ست چهارم این 
مسابقه را لهستان 25 بر 20 برد تا کار به ست پنجم کشیده شود. در 
ست پنجم این تیم لهستان بود که 15 بر 11 برنده شد و این دیدار را 

3 بر 2 به سود خود خاتمه داد.
 لهستان در حالی این بازی را برد که دو ست اول را به تیم ایران باخته 
بود اما تغییری که استفان آنتیگا از ابتدای ست سوم در تیمش ایجاد 
کرد و میکا را به میدان فرستاد کاملا کواچ را در ادامه کار مات کرد 
و سرمربی تیم کشورمان در سه ست متوالی نتوانست واکنش خوبی 
نسبت به بازی حریف داشته باشد تا ایران یک برد ارزشمند را مقابل 
قهرمان جهان از دست بدهد. این پنجمین باخت ایران برابر لهستان 
در سال جاری بود. شاگردان کواچ پیش تر سه بار در لیگ جهانی و 

یک بار هم در جام واگنر مقابل لهستان نتیجه را واگذار کرده بودند.
 شروع توفانی ايران

تیم کشورمان بازی را با ترکیب دیدارهای قبل آغاز کرد. سعید 
معروف، سیدمحمد موسوی، عادل غلامی، مجتبی میرزاجانپور، میلاد 
عبادی پور، امیر غفور و مهدی مرندی )لیبرو( آغاز کرد. در این ست تیم 
ایران بازی را قدرتمندانه شروع کرد و مقابل قهرمان جهان با اعتماد به 

نفس بالایی که داشت بازی را قدرتمندانه ادامه داد.
 لهستان که پاسور اصلی خود را در اختیار نداشت در خط حمله 
نتوانست از مدافعان روی تور ایران عبور کند و در واقع این دفاع روی 
تور خوب ایران بود که اختلاف زیادی را از اواسط ست نخست ایجاد 

کرد و در نهایت هم این ست با برتری 25 بر 18 ایران خاتمه یافت.
 ست دوم به کام ايران

در شروع ست دوم لهستان تلاش کرد بر بازی مسلط شود اما بازیکنان 
کشورمان که روحیه خوبی داشتند هر امتیاز حریف را پاسخ دادند تا 
دو تیم پا به پای هم پیش بروند. وقت نخست استراحت فنی این ست 
را لهستان 8 بر 7 پیش افتاد اما بعد از آن ایران با سرویس های خوب 
خود و استفاده از توپ های برگشتی 12 بر 9 پیش افتاد تا آنتیگا 
تقاضای وقت استراحت کند. پوئن سرویس غفور در ادامه اختلاف 

را به 4 امتیاز رساند.
 تیم لهستان در ادامه با اشتباهات متوالی خط حمله ایران در امتیاز 

15 خود را به ایران رساند و وقت دوم استراحت فنی را 16 بر 15 به 
سود خود به ثبت رساند. در حالی که لهستان دو امتیاز پیش افتاده 
بود ایران توپ را برگرداند و عبادی پور با دو سرویس سهمگین خود 
که دریافت خوبی از سوی حریف به دنبال نداشت زمینه های برتری 
19 بر 18 ایران را فراهم کرد. در امتیازات پایانی مربیان دو تیم با تایم 
اوت ها و تغییراتی که ایجاد کردند به دنبال این بودند بازی را به سود 
خود باز گردانند که در نهایت تیم ایران این ست را 25 بر 23 برد تا در 

مجموع 2 بر صفر پیش بیفتد. 
تغییر موثر آنتیگا

در ست سوم ایران شروع خوبی با سرویس های غلامی داشت و 2 بر 
صفر پیش افتاد اما به یکباره سرویس و دفاع خوب لهستانی ها چهار 
امتیاز متوالی را برای این تیم بدنبال داشت. ایران در امتیاز 5، خود را 
به این تیم رساند اما پوئن سرویس کورک اختلاف این تیم را با ایران 
بار دیگر به عدد 2 رساند. در ادامه خود کورک وقت نخست استراحت 

فنی را با اسپک خود 8 بر 5 به سود لهستان ثبت کرد.
 کورک که در خط سرویس قرار داشت با سرویس های سهمگین 
خود برتری 10 بر 5 تیمش را رقم زد تا کواچ تقاضای تایم اوت کند. 
لهستان بازی خوب خود را با ورود میکا به میدان از ابتدای این ست 
تداوم بخشید و وقت دوم استراحت فنی را 16 بر 10 پیش افتاد. 
بازیکنان کشورمان که بازی را از دست رفته می دیدند، در ادامه کار 
اشتباهات فراوانی داشتند تا لهستان این ست را 25 بر 15 برنده شود 

و بازی برگردد. 
اشتباهات فراوان بازيکنان ايران

ست چهارم را لهستان بهتر آغاز کرد. این تیم با سرویس های خوبی که 
میکا و بینیاک زدند 5 بر 2 پیش افتاد اما در ادامه تیم ایران با استفاده 
از توپ های برگشتی و سرویس های خوبی که غفور زد 6 بر 5 پیش 
افتاد تا آنتیگا نخستین تایم اوت خود را تقاضا کند. لهستان بعد از این 
تایم اوت خود را پیدا کرد و با کسب 3 امتیاز متوالی وقت نخست 

استراحت فنی را 8 بر 6 به نام خود ثبت کرد.
 لهستانی ها که در این ست هم مثل ست سوم خوب سرویس می زدند 
دفاع روی تور خود را نیز تقویت کردند و از ایران فاصله گرفتند. وقت 
دوم استراحت فنی ست چهارم هم برتری 16 بر 12 لهستان را به 
دنبال داشت. در شرایطی که لهستان 4 امتیاز از ایران پیش بود 
بازیکنان کشورمان در دفاع عقب زمین عالی کار کردند و در امتیاز 
21 بر 20 به یک امتیازی این تیم رسیدند اما تایم اوت آنتیگا بار دیگر 
موثر واقع شد و این تیم 25 بر 20 ست چهارم را برد تا کار به ست 

پنجم کشیده شود.
 روحیه از دست رفته شاگردان کواچ

در ابتدای ست پنجم داور بازی یک امتیاز منفی به ارنج بازیکنان 
کشورمان داد تا شوک به کواچ و شاگردانش وارد شود. لهستان پس 
از آن 3 بر یک پیش افتاد اما ایران کار را به تساوی کشاند. در ادامه 

تیم  حریف که روحیه بازیکنان ایران را تضعیف شده می دید با دفاع 
روی تور خوب خود 3 امتیاز متوالی کسب کرد و برتری 8 بر 5 را به 

هنگام تغییر زمین رقم زد.
 میرزاجانپور در ادامه یک پوئن سرویس از حریف گرفت اما برتری 
حریف ادامه داشت و بازیکنان کشورمان نتوانستند بازی خوب خود 
را ارایه دهند و به خصوص مقابل مدافعان روی تور لهستان کاری از 
پیش نبردند تا نتیجه این ست نیز 15 بر 11 به نفع حریف رقم خورد 

تا این بازی را تیم لهستان در مجموع 3 بر 2 برنده شود.
نگاه آماری به رويارويی ايران و لهستان در جام جهانی 

والیبال
تیم ملی لهستان بر اساس آمارهای منتشر شده از سوی فدراسیون 

جهانی در اسپک و سرویس نسبت به ایران برتری داشت.
 تیم های ملی والیبال ایران و لهستان صبح روز شنبه در چارچوب 
رقابتهای جام جهانی ژاپن برابر هم قرار گرفتند که تیم لهستان در 
پایان با حساب 3 بر 2 برابر ایران به برتری رسید تا دومین باخت 

کشورمان در این تورنمنت رقم خورد.
 در پایان این بازی فدراسیون جهانی آمارهای دو تیم را منتشر کرد که 
بر اساس آن تیم لهستان با کسب 57 امتیاز در اسپک مقابل 50 امتیاز 
کشورمان کاملا در خط حمله برتری خود را ثابت کرد. در دفاع روی 
تور تیم ایران 8 بر 7 از حریف پیشی گرفت اما در سرویس این برتری 

5 بر 4 لهستان را شاهد بودیم. 
در استفاده از اشتباهات تیم حریف هم لهستان 37 امتیاز گرفت و 

ایران 34 بار استفاده کرد.
کورک امتیازآورترين بازيکن ديدار ايران و لهستان شد

 بازیکن پشت خط زن تیم ملی والیبال لهستان در پایان دیدار این تیم 
مقابل ایران به عنوان امتیازآورترین بازیکن میدان معرفی شد.

 تیم ملی والیبال ایران صبح روز شنبه در ادامه رقابت های جام جهانی 
2015 - ژاپن که کسب سهمیه المپیک است، به مصاف لهستان رفت 

و در نهایت نتیجه را 3 بر 2 به حریف خود واگذار کرد.
عنوان  به  لهستان  تیم  بارتوژ کورک، ستاره  بازی  این  پایان  در   
امتیازآورترین بازیکن میدان معرفی شد. این بازیکن 19 امتیاز کسب 
کرد. ماتیوژ میکا نیز که از ست سوم به میدان آمده بود 14 امتیاز به 
دست آورد.  در تیم ایران امیر غفور با کسب 18 امتیاز بیشترین امتیاز 

را کسب کرد و محمد موسوی با 13 امتیاز پس از وی قرار گرفت.
کواچ: بازی می توانست نتیجه ديگری داشته باشد

 سرمربی تیم  ملی والیبال ایران پس از باخت مقابل تیم  ملی لهستان 
گفت: ما بعد از ست دوم متوقف نشدیم بلکه لهستان به بازی برگشت. 

معتقدم بازی می توانست نتیجه دیگری داشته باشد. 
اسلوبودان کواچ، سرمربی تیم  ملی والیبال ایران پس از شکست 3 بر 2 
مقابل تیم  ملی لهستان اظها ر کرد: امروز تمام تلاش خود را برای انجام 
یک بازی خوب انجام دادیم و به نظرم توانستیم. پیروزی در دو ست 

مقابل تیم  ملی لهستان در این مسابقات بزرگ آسان نیست اما بعد 
از دو ست بازی خوب خود را متوقف نکردیم بلکه لهستانی ها به بازی 
برگشتند. آنها شروع به دریافت های خوبی کردند و سرویس های بسیار 
سنگینی زدند.  وی افزود: ناراحت هستم. به ویژه  درباره ست پنجم و 
امتیاز 11 – 12 که می توانست 11 – 11 باشد و ممکن بود که نتیجه  

دیگری در پایان این بازی رقم بخورد.
سعید معروف: می توانستیم لهستان را ببريم

کاپیتان تیم  ملی والیبال ایران گفت: بازی با لهستان آسان نیست اما 
می توانستیم برنده باشیم.

سعید معروف ، کاپیتان تیم  ملی والیبال ایران پس از باخت مقابل تیم 
 ملی لهستان، اظها ر کرد: این یک مسابقه بزرگ بود ، زیرا هر دو تیم 
خیلی خوب والیبال بازی کردند. ما شروع خوبی داشتیم و فکر می کنم 
می توانستیم برنده این مسابقه باشیم، اما در پایان حریف بهتر از ما کار 
کرد. وی افزود: لهستان تیم بزرگی است و بازی با این تیم بسیار سخت 
است. امروز ما مبارزه کردیم و بازیکنانمان تلاش بزرگی انجام دادند، 

ولی در نهایت ناامید شدیم.
موسوی:  خنده های ما مصنوعی است

مدافع وسط تیم ملی والیبال ایران گفت: لهستان در سه ست نهایی 
فوق العاده بود و از این بهتر نمی توانست بازی کند.

سید محمد موسوی در مورد شکست 3 بر 2 برابر لهستان در جام 
جهانی 2015 والیبال گفت: بازی خوبی بود و بسیار تلاش کردیم اما 
در سه ست آخر آنها ما را شکست دادند. آنها تغییراتی در تیم خود 
داشتند که کاملاً روند بازی را تغییر داد. لهستانی ها بازیکنان بزرگی 
در تیم خود دارند و برای شکست دادن این تیم باید برای هر امتیاز 

جنگید.
او ادامه داد: لهستان در سه ست آخر با سرویس های خود بسیار ما را 
اذیت کرد و در مقابل ما هم نتوانستیم کارایی لازم را داشته باشیم. 
آنها در سه ست نهایی فوق العاده بودند و از این بهتر نمی توانستند 
بازی کنند. کورک و میکا واقعاً سرنوشت مسابقه را تعیین کردند. ما به 

لهستان نباختیم، بلکه آنها ما را بردند.
 موسوی با بیان اینکه با روسیه بهتر بازی خواهیم کرد، گفت: اگر 
لهستان را شکست می دادیم خیلی راحت تر با روسیه بازی می کردیم. 
فشار زیادی روی بازیکنان است؛ خیلی وقت ها بازیکنان می خندند، 
اما باور کنید که این خنده ها هم مصنوعی است. نتیجه اولین مسابقه 
با آرژانتین هم کمی برای ما سخت بود. در این مسابقات جای 
کوچکترین اشتباه نداریم و اگر بازی اول را نباخته بودیم، شکست 

امروز هم حساسیت زیادی برای مان ایجاد نمی کرد.
 سرعتی زن تیم ملی والیبال ایران خاطرنشان کرد: در مجموع باید 
بازی به بازی فکر کنیم؛ نباید از الان به حضور در المپیک فکر کنیم، 
چرا که ما هر وقت به پایان کار فکر می کنیم عملکردمان تحت تاثیر 
قرار می گیرد. بازی به بازی پیش می رویم و امیدوارم اینگونه بتوانیم 

نتایج خوبی هم کسب کنیم.
آنتیگا: بازی مقابل ايران همیشه سخت است

سرمربی تیم ملی والیبال لهستان گفت: از پیروزی در این بازی مهم 
خیلی خوشحالم چون بازی مقابل ایران همیشه سخت است.

 استفان آنتیگا، در مورد پیروزی 3 بر 2 تیمش مقابل ایران در جام 
جهانی والیبال گفت: ما یک مسابقه سخت دیگر را پشت سر گذاشتیم 
و من از پیروزی در این بازی مهم خیلی خوشحالم. بازی مقابل ایران 

همیشه سخت است.
 سرمربی فرانسوی تیم ملی لهستان ادامه داد: درست است که در 
2 سال گذشته بیشتر مسابقات خود مقابل ایران را برده ایم اما در هر 
مسابقه باید خیلی خوب بازی می کردیم. بازی مقابل سعید معروف 
همیشه برای من جالب بوده چون او می تواند به راحتی تاکتیک ها و 

نقشه های تیم را عوض کند.
 آنتیگا عنوان کرد: ایران در ست اول به خوبی مبارزه کرد و بهتر 
از ما بود. ما می توانستیم ست دوم را ببریم اما در یک بازی سطح 
بالای والیبال، چیزی قابل پیش بینی نیست. من می خواهم از بازیکنان 
ذخیره تیمم یعنی ژیزگا و میکا نام ببرم که انرژی زیادی به تیم منتقل 

کردند. این یعنی یک تیم واقعی.
کوبیاک: خوشحالم که مقابل ايران 
به روند پیروزی هايمان ادامه داديم

کاپیتان تیم ملی والیبال لهستان گفت: خوشحالم که مقابل ایران 
نباختیم و به روند پیروزی های خود ادامه دادیم.

 میکال کوبیاک پس از پیروزی 3 بر 2 مقابل ایران در نشست خبری 
اظهار داشت: خوشحالیم که ایران را بردیم. شروع بازی طبق انتظار ما 
پیش نرفت و بازی تماشایی ایران را در دو ست ابتدایی نظاره گر بودیم.

او ادامه داد: کمی مضطرب و عصبی شدیم اما بالاخره 3 بر 2 به 
پیروزی رسیدیم. در چنین شرایطی، خوشحالم که نباختیم و به روند 

پیروزی های خود ادامه دادیم.

 مهاجم تیم ملی فوتبال کشورمان که با پیشنهاد تغییر تابعیت از سوی روس ها مواجه شده بود می گويد که خون 
ايرانی در رگ هايش در جريان است و نمی توانسته قبول کند برای تیم ملی روسیه بازی کند.

در عین جوانی به بازیکنی باتجربه  برای تیم ملی تبدیل شده و پس از گلزنی هایش در جام ملت های 2015 آسیا، در هر 
سه بازی مقدماتی جام جهانی 2018 روسیه و جام ملت های 2019 امارات موفق شده برای تیم ملی گلزنی کند. آمار سردار 
آزمون در سه بازی آخر تیم ملی چهار بار گلزنی بوده و همین موضوع باعث شده کارلوس کی روش به خوبی به این مهاجم 

جوان اعتماد کند. 
آزمون در خصوص بازی های تیم ملی، گلزنی های ادامه دار خودش، حضور تیم ملی در صدر جدول گروه D رقابت های جام 

جهانی 2018 روسیه و جام ملت های 2019 امارات، بازی در روستوف و آینده اش صحبت کرد.
 تیم ملی بعد از سه بازی در مقدماتی جام جهانی 2018 روسیه و جام ملت های 2019 امارات توانست به صدر 
جدول گروه D برسد که بخشی از اين موفقیت هم حاصل تلاش تو بود. در بازی با ترکمنستان، گوام و هند برای 

تیم ملی گلزنی کردی. 
از ابتدای کار می خواستیم صدرنشین گروه باشیم تا در این گروه قدرت فوتبال ایران را نشان دهیم، اما در بازی اول مقابل 
ترکمنستان اشتباهاتی داشتیم و البته با بدشانسی توپ های مان هم تبدیل به گل نشد. بعد از نتیجه مساوی مقابل ترکمنستان 
عزم مان را جزم کردیم تا در اولین فرصت صدرجدول را در اختیار بگیریم که خوشبختانه توانستیم در بازی مقال گوام و هند 

به این مهم دست پیدا کنیم. 
 اينکه خودت در اين سه بازی چهار بار گل زدی و نقش مهمی در موفقیت تیم ملی داشتی، مهم نیست که 

درباره آن صحبت نمی کنی؟ 
از این بابت خدا را شکر می کنم، اما گلزنی های من حاصل تلاش تمام بازیکنان تیم و کادرفنی تیم ملی است. با همکاری  آنها 
توانستم گلزنی کنم و اگر آنها نبودند نمی توانستم این گل ها را به ثمر برسانم. با این حال گلزنی برای من در درجه اول اهمیت 
قرار ندارد بلکه مهم سه امتیازهایی است که باید از مسابقات بگیریم و خوشبختانه از بازی گوام و هند توانستیم این سه امتیازها 
را به دست آوریم. حالا باید آماده بازی مقابل عمان شویم که بسیار اهمیت دارد و پس از آن هم در دیداری دوستانه محکی 

جدی مقابل ژاپن بخوریم. 
به جز تو ديگر بازيکنان جوان تیم ملی هم خوب عمل کرده اند و به نظر اين پوست انداری تیم ملی به خوبی در 

حال صورت گرفتن است.
 خوشبختانه تیم خیلی خوب شده و جوانگرایی صورت گرفته با کمک بازیکنان با تجربه تیم به بهترین نحو ممکن انجام 
شده است. کادرفنی بسیار با برنامه پیش رفته و بازیکنان جوان هم کنار با تجربه هایی مثل آندرانیک تیموریان، سیدجلال 
حسینی، پژمان منتظری، اشکان دژاگه و... به خوبی کار کرده اند. جوان ها می توانند حالا که فرصت است، از تجربه این بازیکنان 
استفاده کنند و در رأس کار هم کارلوس کی روشی حضور دارد که مربی بزرگی محسوب می شود و باید از وجود او در تیم 
ملی کشورمان استفاده کنیم. با تمام این شرایط از همه هواداران تیم ملی و مردم ایران می خواهم که برای ما دعا کنند تا تیم 

ملی در این راه سخت موفق شود.
 برخی می گفتند سردار آزمون بازيکن 90 دقیقه ای نیست و به همین دلیل کی روش هیچ وقت از او به طور کامل 
استفاده نمی کند. اين موضوع در بازی با هند به نوعی رد شد، چون هم کی روش به صورت کامل از تو استفاده 

کرد و هم خودت تا آخرين دقیقه خطرناک نشان دادی.
 نمی دانم آنهایی که می گویند بازیکن 90 دقیقه ای نیستم، روی چه حسابی و با چه معیاری این حرف را می زنند. من می توانم 
به صورت کامل بازی کنم و اگر در بازی ها تعویض می شوم یا به صورت بازیکن تعویضی به میدان رفته ام با نظر کادرفنی تیم 
ملی و تیم باشگاهی ام بوده است. همیشه به نظر سرمربی ام احترام گذاشته ام، چه به صورت کامل بازی کنم، چه اینکه بازیکن 
تعویضی باشم. خدا را شکر می کنم که مقابل هند 90 دقیقه بازی کردم تا نشان دهم توانایی این کار را دارم و به امید خدا برای 

بازی با عمان آماده می شوم و امیدوارم بتوانم دوباره به تیم ملی کمک کنم. 
به نظر تیم ملی رو به پیشرفت خوبی است و آينده هم دست بازيکنان جوانی مانند تو، طارمی، ترابی و... است. 

قبول داری؟ 
آینده تیم ملی دست ما نیست، بلکه دست همه آنهایی است که می توانند به تیم ملی کمک کنند. امیدوارم در این بین من 

هم یکی از بازیکنانی باشم که می تواند به تیم ملی کمک کند. 
با اضافه شدن علیرضا جهانبخش هم به نظر اين تیم خطرناک تر خواهد شد. 

صددرصد همینطور است و به نظرم علیرضا اکنون می تواند با تجربه اش کمک زیادی به تیم ملی کند. با اضافه شدن او تیم 

عملکرد بهتری خواهد داشت. خوشبختانه اکنون بازیکنان خوبی در تیم ملی حضور دارند. 
در حال حاضر زوج خوبی در تیم ملی پیدا کرده ای و با مهدی طارمی خطرناک نشان دادی. خودت از عملکرد 

اين زوج رضايت داشتی؟ 
مهدی بازیکن خوب، جوان و آینده داری است و به نظرم باید از لیگ ایران خودش را جدا کند و به فوتبال اروپا بیاید. نه اینکه 

بگویم لیگ ایران بد است، کیفیت ندارد یا خدایی نکرده بخواهم به تیم های ایرانی 
بی احترامی کنم، اما لیگ های اروپایی به مراتب سطح بالاتری نسبت به 

لیگ های آسیایی دارند. نوع تمرین کردن و کیفیت سخت افزاری فوتبال 
ــیار بالاست و به نظرم بازیکنان جوان فوتبال کشورمان  اروپا هم بس

می توانند با حضور در فوتبال اروپا زودتر رشد کنند.
 اين موضوعی اسـت که کارلوس کـی روش هم اعلام کرد 

و بارها گفت بازيکنان جوان بايد سـردار آزمون را الگوی 
خـود قرار دهند و زودتر به فوتبـال اروپا بروند. به نظرت 
چه اتفاقی افتاده که سرمربی تیم ملی از بازيکنان جوان 

می خواهد تو را الگوی خود قرار دهند؟
 به نظر خودم بهترین کار را کردم که زود از لیگ ایران رفتم و به 

فوتبال اروپا آمدم، چون حضورم در فوتبال اروپا خیلی به من کمک 
کرد. اینجا )روسیه( زیر نظر قربان بردیف که یکی از بهترین مربیان 
فوتبال اروپا محسوب می شود کار کردم و روز به روز به تجربه ام اضافه 
شد. زمانی که او از روبین کازان اخراج شد کار برای من هم سخت شده 

بود و مربی بعدی تیم مانند بردیف نمی توانست با من طوری کار کند که 
باعث پیشرفتم شود. به همین دلیل بود که تصمیم گرفتم از روبین کازان جدا 
شوم، به روستوف بروم تا دوباره و تا زمانی که سن آموزشی ام است زیر نظر 
قربان بردیف باشم. او مربی بسیار خوبی محسوب می شود و هرچیزی که در 

فوتبال اروپا دارم از بردیف است.
ــکر کنم که از من تعریف کرده و به نظرم حرف   باید از کی روش هم تش

درستی است که بازیکنان جوان ایرانی باید به فوتبال اروپا بیایند. در فوتبال 
روسیه استعدادهای ایرانی کاملاً زیر ذره بین هستند و این صحبتی نیست که 
من بکنم، بلکه تمام مربیان لیگ روسیه را دیده ام که به دنبال بازیکنان ایرانی 
هستند. فوتبال ما پتانسیل بسیار خوبی دارد و بازیکنان جوان آینده داری در 
ــوند و  ــیا جدا ش لیگ وجود دارد اما به نظرم آنها باید هر چه زودتر از لیگ آس

به فوتبال اروپا بیایند. حضور آنها در فوتبال اروپا هم از نظر شخصی 

ــرفت  ــم از نظر ملی باعث پیش و ه
فوتبال خواهد شد و مطمئناً اگر بازیکنان ایرانی 

در چشم باشند و در فوتبال اروپا بدرخشند، در آینده هم می توانند راه را برای 
دیگر استعدادهای ایرانی هم باز کنند.

 البته اين اتفاق رخ داده و سعید عزت اللهی بعد از تو و علیرضا جهانبخش به فوتبال 

اروپا آمد و اين فصل در روستوف با هم هستید. 
سعید بازیکن خوبی است و خدا را شکر توانسته پیشرفت کند. البته او هنوز خیلی برای پیشرفت کردن جا دارد، چون تازه 18 
ساله شده است. با این حال به نظرم باید بیشتر تمرین کند، تلاش اضافه داشته باشد تا بتواند در روستوف به ترکیب برسد. من 

هم هر کمکی بتوانم به او خواهم کرد تا سعید زودتر در فوتبال روسیه جای بیافتد.
 در فوتبال روسیه هم خودت کاملاً پر خبر هستی. اين را قبول داری؟ 

از چه نظر؟!
 اينکه روس ها از تو خواسـته بودند تغییر تابعیت بدهی و برای تیم ملی اين 

کشور بازی کنی. 
بعد از جام جهانی 2014 برزیل که از تیم ملی خط خوردم، یکی از نزدیکان آقای کاپلو 
به اردوی تیم روبین کازان آمد و این پیشنهاد را داد. با اینکه پیشنهاد مالی خوبی هم داده 
بودند اما آن را قبول نکردم، چون من یک ایرانی هستم و دوست داشتم برای تیم ملی کشورم 
بازی کنم. من در ایران بزرگ شدم، خاک اینجا را خورده ام و خون ایرانی در رگ هایم جریان 
دارد و به هیچ وجه نمی توانستم قبول کنم که برای تیم ملی روسیه بازی کنم. دوست داشتم 

در روزهای موفق فوتبال ایران در تیم ملی باشم و حتی به پیشنهاد روس ها فکر هم نکردم.
 آينده ات را در تیم ملی چطور می بینی؟

 خوشبختانه شرایط خوب است و امیدوارم بتوانم روند رو به رشدی در تیم 
ملی داشته باشم. باید بتوانم اعتماد کادرفنی تیم ملی را به طور کامل 
جلب کنم تا روزهای خوبی را با پیراهن تیم ملی کشورم و زیر 
پرچم ایران داشته باشم. باید تلاش زیادی کنیم تا به جام 
جهانی برسیم و امیدوارم در این راه به تیم ملی کمک 
شود و شرایطی که نیاز است، فراهم باشد. رفتن تیم 
ملی به جام جهانی خوشحالی مردم را رقم می زند 
و امیدوارم همه کمک کنند و دست به دست 
هم دهند تا امکاناتی که تیم ملی نیاز دارد، 

به خوبی مهیا شود.
 فصل آينده سردار آزمون را بايد 
کجا ببینیم و با اين پیشرفتی که 
کردی به نظرت آينده فوتبالی ات 

کجا رقم خواهد خورد؟
ــن همین فصل هم از فوتبال   م
آلمان و یک تیم بوندس لیگایی 
ــتم و  ــی داش ــنهاد خوب پیش
می توانستم فوتبال روسیه را 
ترک کنم اما قربان بردیف 
ــت یک فصل دیگر  خواس
در روستوف بمانم و من 
ــن را قبول کردم.  هم ای
برای آینده برنامه دارم 
و مطمئناً سال آینده 
ــی خواهم  به تیم
ــه بتوانم  رفت ک
بیشتر و بیشتر 
پیشرفت کنم.

 طارمی باید خودش را از لیگ ایران جدا کند و به اروپا برود

آزمون: خون ایرانی در رگ هایم است، نمی توانستم پیشنهاد کاپلو را قبول کنم



علمی و سلامت

چگونه در پاییز و زمستان سرما نخوریم؟ 

افرادی که بیش از حد معمول سرما می خورند، از مکمل های بالا برنده ی سطح 
ايمنی بدن استفاده می کنند.

دکتر پیام فرخ بخش در خصوص جلوگیری از ابتلا به سرماخوردگی گفت:سلامتی 
مجاری تنفسی به دریافت هوای فاقد میکروب و آلودگی وابسته می باشد. بیش از 200نوع 
ویروس شناخته شده که به دستگاه تنفسی فوقانی اثر گذاشته و باعث سرماخوردگی 

می شوند. 
برای اینکه سیستم ایمنی بدن به بهترین نحو وظیفه ی خود را که مبارزه علیه 
ویروس های سرماخوردگی و آنفولانزا است، انجام دهید، باید مواد مغذی حیاتی را دریافت 

کند. این مواد عبارتند از:   
ویتامین c: برای کاهش سرماخوردگی بیش ترین ماده ای که اثبات شده و توصیه نیز 
می شود، ویتامین c است. برخی از منابع دارای ویتامین cمانند: لیمو شیرین، لیمو ترش، 

پرتغال، گریپ فروت و فلفل. 
روی: افرادی که بیش از حد معمول سرما می خورند، می توانند از مکمل های روی که 
سطح ایمنی بدن را بالا می برند استفاده کنند. روی یک ماده ی معدنی مورد نیاز برای 
سیستم ایمنی است. برخی از مواد حاوی روی عبارتند از:برخی از مواد حاوی روی عبارتند 

از: انواع صدف، گوشت های قرمز بدون چربی، مرغ، غلات سبوس دار حاوی روی.
 امگا3: برخی از مواد حاوی امگا3 مانند: ماهی قباد، قزل آلا، ساردین و ماهی های روغنی 

غنی از اسیدهای چرب امگا3 هستند. 
امگاها: دانه کنجد، تخمه کدو و حلوایی و آفتابگردان منابع غنی اسیدهای چرب در مبارزه 

علیه عفونت های سرما خوردگی به سلول های دستگاه تنفسی کمک می کنند.
 ویتامین A: این ویتامین در موادی از قبیل : جگر، انواع ماهی از جمله  قزل آلا، قباد و 
شاه ماهی، کره، تخم مرغ هستند، همچنین هویج، انبه، سیب زمینی، زرد الو، کدو حلوایی 
و سبزیجات  سبز تیره نیز تأمین کننده ی بتا کاروتن می باشند که در بدن فرد به ویتامین 

A تبدیل می شوند. 
کمبود دریافت پروتئین خطر ابتلا به عفونت را افزایش می دهد. 

پروتئین: برخی از موادی که حاوی پروتئین می باشند عبارتند از: ماهی، مرغ، گوشت 
قرمز بدون چربی، لبنیات و مخلوطی از حبوبات ، مغزها، دانه و غلات سبوس دار. اگر فردی 

دچار کمبود پروتئین شود، خطر ابتلای او به عفونت افزایش می یابد.
 ویتامینB6 و پانتوتنیک اسید: حبوبات ، گوشت، شیر تأمین کننده ی ویتامین B6 و 

پانتوتنیک اسید می باشند. 
ویتامین B6 و پانتوتنیک اسید برای سلامتی سیستم ایمنی اهمیت بسیاری دارند. 

اسید فولیک: غلات صبحانه )بر شتوک(، عصاره مخمر  ونان، اسید فولیک مورد نیاز را 
تأمین کرده و برای تقویت سیستم ایمنی و سلامتی افراد مفید می باشند.

 کنسرو ها و غذاهای آماده ی بسته بندی شده از نظر ویتامین ها و مواد معدنی فقیر می 
باشند، پس بجای استفاده از این نوع غذاها باید از انواع میوه و سبزیجات تازه، ماهی، غلات، 

مغزها، گوشت، و دانه ها استفاده کرد. 
وی در ادامه گفت: در طول دوره ی سرماخوردگی و آنفولانزا، بهتر است تا بیکار از مایعات 
مغذی و مقوی نظیر: انواع آش ها و سوپ ها به عنوان جایگزین وعده ی اصلی استفاده کند. 

البته در این امر باید تعادل صحیح انواع مواد مغذی را دارا باشند. 
استراحت کنید تا سریعتر بهبود یابید

دکتر فرح بخش در پایان گفت: برای تجدید قوای سیستم ایمنی، بیمار نیاز به استراحت 
دارد و عدم توجه به علائم یک عفونت ویروسی و ادامه ی کار و فعالیت در حین بیماری 

مدت ابتلای وی به این بیماری را طولانی تر می کند.

چسبندگی روده هایتان را جدی بگیرید 
تشخیص دير هنگام چسبندگی روده می تواند موجب پاره شدن روده، مشکلات 

تنفسی و حتی مرگ گردد.
انسداد روده به معنای بسته شدن قسمت یا تمامی از مسیر عبور غذا، نوشیدنی  و گاز به 
شکل نرمال از روده است که اگر دیر شناسایی شود یا جدی گرفته نشود، ممکن است موجب 

بروز مشکلات بسیار جدی در فرد گردد. 
دکتر امیرحسین فقیهی فوق تخصص گوارش در خصوص انواع چسبندگی روده گفت: دو 
نوع انسداد روده وجود دارد یکی از انواع چسبندگی روده، انسداد مکانیکی است که عموماً 
قسمتی از روده بویژه نواحی که دچار پیچ خوردگی شده است، مسدود می گردد که ناشی 
از وجود اشیای خارجی، رشد غیر نرمال بافت و تراکم مدفوع و ... در روده است که این نوع 
انسداد با عمل جراحی رفع می گردد و علل زیادی دارد که از جمله آن می توان به عمل 
جراحی قبلی شکم و انجام واکنش هایی در درون حفره ی شکم که موجب چسبندگی روده 

می شود، اشاره کرد.
  رد پای عفونت در چسبندگی روده

این فوق تخصص گوارش عنوان کرد: بعضی از چسبندگی های روده از نوع التهابی هستند 
که بیماری های عفونی مثل سل شکمی از عوامل ایجاد کننده ی این نوع چسبندگی روده 
است که در شرایط خفیف چسبندگی با علائمی همچون دل درد، حالت تهوع و استفراغ و 

... و در شرایط حاد با درگیری حفره ی شکمی همراه است.
  آيا شما مشکل چسبندگی روده داريد؟

فقیهی در خصوص علائم بیماری چسبندگی روده می گوید: افرادی که دچار چسبندگی 
روده هستند عموماً علائمی و بیماری هایی همچون نفخ شدید، شکم درد، کاهش اشتها، 
تهوع، استفراغ، یبوست، اسهال، ورم شکم، گرفتگی شدید عضلات شکم و تنفس بد بو و 

تب در آنها مشهود است.
  با چسبندگی روده چه می توان کرد؟

وی در خصوص راه های درمان چسبندگی روده تصریح کرد: برای درمان چسبندگی روده 
بسته به علل بوجود آورنده آن  راه های گوناگونی وجود دارد، اولین قدم در درمان انسداد روده 
پرهیز از خوردن و آشامیدن است در این مرحله از دارو درمانی و سرم برای حفظ آب بدن 

استفاده می شود.
اما اگر این بیماری در مرحله حاد قرار داشته باشد، تنها راه حل آن عمل جراحی و برداشتن 

بخشی از روده که مسدود گردیده می باشد. 
نسخه ای برای بیماران مبتلا به چسبندگی روده

این فوق تخصص گوارش تأکید کرد: می توان با نوشیدن آب فراوان و یک رژیم غذایی 
مناسب که شامل میوه ها و سبزیجات باشد و انجام ورزش های روزانه و فعالیت هایی از این 
قبیل تا حدودی از ابتلا به چسبندگی روده جلوگیری نمود و یا در مراحل اولیه بیماری 

شرایط را بهبود بخشیم.
 درمان را جدی بگیريد

دکتر فقیهی تأکید کرد:  اگر انسداد روده دیر تشخیص داده شود و یا درمان آن جدی گرفه 
نشود ممکن است موجب پاره شدن روده و مشکلات نارسایی تنفسی و حتی مرگ بیمار 
گردد. این بیماری با توجه به عوامل زمینه ای در فرد مثل انجام عمل جراحی شکمی قبلی 

رخ می دهد و محدودیت سنی و جنسیتی ندارد. 
وی در پایان گفت: اگر بیماری چسبندگی روده در مراحل اولیه بیماری شناسایی شود و 
برای درمان آن اقدامات لازم صورت گیرد، درمان طی چند ماه به اتمام می رسد و بهبودی 
کامل حاصل می گردد، اما اگر بیماری پیشرفت کرده باشد ممکن است بیش از 1 سال 
دوره درمان آن به طول انجامد و علاوه بر این می تواند عوارضی را هم برای بیمار به دنبال 

داشته باشد.

سفره خود را با این مواد غنی تر کنید 
توازن بهینه در تعداد میکروب های دستگاه گوارش بستگی به تغذيه و سلامتی 

دارد.
دکتر حسنی متخصص تغذیه در خصوص مواد پروبیوتیک گفت: پروبیوتیک به طور کلی 
میکروارگانیسم هایی هستند که به صورت زنده و فعال در بدن میزبان وجود دارند و می توانند 

از جنبه های مختلف عملکرد آن را بهبود دهند.
 این متخصص تغذیه در ادامه خاطرنشان کرد: پروبیوتیک ها کمک زیادی برای سم زدایی 
و تمیز کردن بدن می کنند، بنابر این جایگزین خوبی برای تمیز کننده  های معده و داروهای 

این قسمت از بدن می باشند. 
وی درباره ماست پروبیوتیک نیز افزود: باکتری های پروبیوتیکی در این نوع ماست، 
حالت اسیدی معده را تحمل می کند و با تقویت کردن سیستم ایمنی بدن، با باکتری های 
بیماری زای معده مبارزه خواهد کرد و با داشتن انواعی از ویتامین ها مثل ویتامین های گروه 

A و C و بیوتین غنی تر از ماست معمولی است.
 وی در پایان گفت: متأسفانه در کشور ما تبلیغات چندانی برای ترغیب مردم نسبت به 
این مواد وجود ندارد و با قیمت نسبتاً بالایی عرضه می شوند که همه افراد نمی توانند از آن ها 

استفاده کنند.
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محققان ايرانی موفق به ساخت دستگاهی لیزری شدند که به وسیله آن ضايعات 
سطحی پوست درمان می شوند.

 مرکز ملی علوم و فنون لیزر ایران به عنوان یک مرکز تحقیقاتی در زمینه فناوری لیزر، با 
هدف توسعه دانش لیزر در کشور تاسیس شده که طرح های کلانی برای دستیابی به فناوری 
های ساخت انواع لیزر ها را در حوزه کاربردهای مختلف اجرایی کرده است.  محققان این مرکز 
به دانش فنی ساخت انواع لیزرهای پزشکی با کاربردهای بالینی دست یافته اند که این لیزرها با 
گذراندن استانداردهای لازم، موفق به اخذ پروانه ساخت از اداره کل تجهیزات پزشکی شده اند.  
 co2 تلاش های این محققان در مرکز علوم و فنون لیزر  منجر به ساخت دستگاهی با عنوان لیزر
زیبایی شد. این دستگاه دارای چهار روش کاری است که از آن برای درمان ضایعات سطحی 
پوست و جوان سازی استفاده می شود.  توان قابل تنظیم تا 30 وات و امکان تنظیم پارامترهای 
مختلف از قبیل پهنای پالس و فرکانس، طیف وسیعی از درمان ها را توسط این دستگاه فراهم 
می سازد.  پرتوهای لیزر توسط یک بازوی متحرک به طول 130 سانتیمتر و با درجه آزادی بالا 
منتقل می شوند.  در دستگاه لیزر co2زیبایی سطح درمان توسط دوربین و یک صفحه نمایش 

قابل رویت هستند که می توان در صورت نیاز عملیات درمان را مشاهده یا حتی ذخیره کرد.

ساخت آزمایشگاهی لایه های نانوساختار جاذب نور به روشی کم هزینه  توسط محققان کشور

سیستمی که خودروی برقی را بطور کارآمد گرم می کند

تولید صفحه نمایش  دوستدار چشم 

ابزارهای الکترونیکی قابل بازیافت

از  شده  ساطع  آبی  نور  که  معتقدند  محققان 
صفحه های نمايش رايج مثل گوشی های هوشمند، 
تلويزيون ها و حتی رايانه ها برای شبکیه چشم  ضرر 
دارد و شرکت فیلیپس با فناوری جديد خود، راه حلی 

برای اين امر ارائه کرده است..
 غول های صنعت الکترونیک جهان به دنبال ارائه یافته های 
این تحقیق از آخرین نسل جدید صفحه های نمایش خود که 

برای شبکیه چشم ضرری ندارد، رونمایی کردند. 
الکترونیک  لوازم مدرن  تولیدکننده  بزرگ  شرکت های 
مثل شرکت فیلیپس برای اولین بار در نمایشگاه برلین از 

محصولات دوستدار شبکیه چشم انسان رونمایی کردند.
جدید  فناوری  از  فیلیپس  شرکت  نمایشگاه  این  در   

تلویزیون های خود با نام اختصاری C به معنای دوستدار 
شبکیه چشم انسان رونمایی کرد. 

استیفان سامر، مدیر فروش شرکت فیلیپس در مورد 
جزئیات این محصول، اظهارکرد: ما در نمایشگرهای جدید 
شرکت فیلیپس پرتو مضر نور آبی با طول موج کمتر از 450 
نانومتر را حذف کرده و آن را با پرتویی با طول موج بالای 460 
نانومتر جایگزین کردیم.  پس از موفقیت شرکت فیلیپس در 
تولید نمایشگرهای کم خطر برای چشم، شرکت های دیگری 

مثل ایسوس و بنکیو نیز وارد عرصه رقابت شدند. 
پل گری، محقق شرکت IHS Global Insight گفت: 
همه ما به یاد داریم که در دوران کودکی والدین تماشای 
زیاد تلویزیون را برای چشم ها مضر می دانستند که اکنون 

نیز آسیب های ناشی از پرتوهای آبی تلویزیون ها در مطالعات 
انجام شده کاملا ثابت شده است. 

دکتر سرج پیکاد، محقق مرکز مطالعاتی از پاریس نیز 
عنوان کرد: با اثبات میزان آسیب رسانی امواج آبی صفحات 
نمایش هیچکس نباید از انداختن آن ها به زباله دانی تردیدی 

داشته باشد. 
وی در ادامه افزود: نور آبی تولید شده توسط نمایشگرهای 
رایج نزدیک به موج فرابنفش است که از نظر علمی قادر به 

آسیب رساندن به شبکیه چشم  است. 
دانشمندان معتقدند با اینکه پرتوهای نور آبی برای شبیکه 
چشم  انسان مضر است، اما نور آبی تولید شده در نمایشگرها 

در مقایسه با نور خورشید به مراتب کمتر است.

محققان موسسه فناوری کارلسروهه آلمان ابزار الکترونیکی چاپی را با استفاده از مواد 
قابل بازيافت و طبیعی ارائه داده اند که از آن ها می توان در کاهش میلیون ها تن اتلاف 

الکترونیکی سالانه استفاده کرد.
 به جای استفاده از سیلیکون، فلزات سنگین و دیگر عناصری که می توانند خطرات سمی را به 
هنگام تجزیه در پی داشته باشند، دانشمندان در حال کارکردن با مواد زیست تخریب پذیری مانند 

نیمه رساناها و رنگ های تولیدشده از صمغ های گیاهان و عایق های ساخته شده از ژلاتین هستند.
 این دانشمندان به جای استفاده از فلزات یا شبه فلزاتی مانند سیلیکون ها، در حال استفاده از 
فویل های حامل ساخته شده از مواد طبیعی مانند نشاسته و گلوکز هستند. همچنین ژلاتین های 
سختی مانند ژلاتین های به کاررفته در ساخت کپسول های دارو نیز می توانند برای تولید عایق ها 

مناسب باشند. 
یکی از بخش های کلیدی تولید ابزارهای الکترونیکی کاملا زیست تخریب پذیر، ارائه جوهرهایی برای 

چاپ کردن مدارهایی است که همگی نیازمند ویژگی های رسانایی و محیطی هستند.

تعیین سن متهمان با استفاده از
 »دی ان ای« و دندان

محققان بلژيکی موفق به توسعه روشی شده اند که با استفاده از نمونه های 
خونی و دندانی می توان به سن انسان ها پی برد.

محققان دانشگاه KU Leuven با استفاده از نمونه های خونی و دندانی قادر به احراز 
هویت اشخاص فوت شده یا سن متهمان شده اند. این آزمایش می تواند در ارگان های 
امنیتی یا پلیس بسیار سودمند و کارآمد باشد زیرا می توان به ردیابی و شناسایی متهمان، 
جنایتکاران یا اجساد بی نام و نشان پرداخت. تعیین سن در جنایتکاران یا اجساد بی نام و 

نشان و حل معماهای قتل سودمند است. 
در حال حاضر، تست DNA برای تشخیص هویت متهمان استفاده می شود اما اگر 
DNA شخص ناشناخته بوده و در بانک اطلاعاتی نیروی های امنیتی وجود نداشته باشد با 

استفاده از نمونه خونی می توان به سن احتمالی متهم پی برد. 
این روش حتی برای شناسایی اجساد بی نام و نشان نیز سودمند است زیرا بسیاری از 
روش های سنتی و امروزی قادر به تشخیص و شناسایی فرد فوت شده نیستند اما با استفاده 

از نمونه خونی یا دندان می توان به تخمین سن شخص متوفی پرداخت. 
بافت و اعضای بدن انسان با افزایش سن تغییر می کنند. فرآیند افزایش سن یا پیری با 
کمک DNA کنترل می شود. محققان بلژیکی برای اولین بار و با استفاده از نمونه های 

خونی و دندانی موفق به تخمین سن دقیق اشخاص شده اند. 
پرفسور Bram Bekaert سرپرست این تیم تحقیقاتی می گوید: » رفتار اعضا و بافت ها 
بسته به اینکه کدام یک از ژن ها فعال باشند، متغییر است. همزمان با افزایش سن برخی از 
ژن ها فعال و برعکس برخی دیگر خاموش می شوند. این فرآیند توسط متیلاسیون کنترل 
می شود، بدین معنا که گروه های methyl به DNA اشخاص اضافه می شوند. در برخی 

از نقاط نیز ژن هایی که سطوح بالای متیلاسیون داشته باشند، غیرفعال می شوند.« 
محققان دانشگاه KU Leuven با استفاده از چهار نشانگر متیلاسیون DNA مربوط به 
سن قادر به تخمین سن افراد شده اند. نتایج این تحقیق نشان داد، سن افراد را با خطای 3.75 
سال بر مبنای نمونه های خونی و 4.86 سال بر اساس نمونه های دندانی می توان تخمین زد.

لیزری برای درمان ضایعات پوستی ساخته شد

مهندسان آلمانی موسسه مهندسی تولید و اتوماسیون فرانهوفر سیستمی ارائه 
داده اند که اتاقک خودروهای برقی را به صورت کارآمد گرم می کند.

 باتری های خودروهای برقی معمولی نه تنها موتور بلکه سیستم حرارت دهنده اتاقک را نیز 
نیرودهی می کنند.  در وسایط نقلیه دارای احتراق داخلی، بخش اعظم گرمای موردنیاز برای 
گرم کردن قسمت داخلی خودرو توسط موتور تولید می شود.  با این حال، چون موتورهای 
خودروهای برقی به اندازه کافی داغ نمی شوند، اتاقک خودروها به طور کلی دارای سیستم 

گرمایی سیلیکونی مجهز به سیم کشی مسی با رسانایی یکپارچه هستند. در این جا، چنانچه 
یکی از سیم ها آسیب ببیند، گرمادهی متوقف می شود؛ این سیستم همچنین انرژی زیادی از 
باتری می گیرد.  تیم موسسه فرانهوفر فیلم های نازک پوشیده شده با نانولوله های کربنی ساخته 
که این فیلم ها به سطوحی مانند دستگیره داخلی درب خودرو می چسبند و دارای بار الکتریکی 
هستند که از میان آن ها عبور می کند. با حرکت این بار از میان فیلم، گرما تولید می شود زیرا 
جریان با مقاومت بین نانولوله های منفرد مواجه می شود.  چون این فیلم خود گرمای زیادی 
ذخیره نمی کند، گرمای تولیدشده به سرعت و به صورت کارآمد به داخل اتاقک آزاد می شود.  
این سیستم همچنین زمانی که جریان قطع می شود، به سرعت خنک می شود. در نتیجه، فیلم 
نانولوله از انرژی باتری کمتری در مقایسه با سیستم های مبتنی بر سیم مسی استفاده می کند.  
افزون بر این، با استفاده از سیستم  گرمایی جدید، کاربران می توانند میزان گرمای ایجادشده 
را کنترل کنند. این فناوری همچنین نازک تر و سبک تر از نمونه های پیشین است و آسیب 
موضعی به فیلم، بر کل سیستم اثر منفی نمی گذارد.  این فیلم در شکل حاضر باید به سطوح 
منحنی و در قطعات منفرد اعمال شود؛ با این حال، محققان امیدوارند بتوانند نانولوله ها را به 
طور مستقیم بر روی چنین سطوحی افشانه کنند و چنین توانایی استفاده از این فناوری را برای 

یکپارچه شدن در خودروها ارزان  و آسان می کند. 

بعد از ترک سیگار چه اتفاقی در بدن می افتد؟ 
محققان و متخصصان معتقدند، اثر سرطان زای سیگار تا 15 سال پس از ترک 

آن در بدن افراد باقی می ماند.
 بدنی که سال ها با سیگار کشیدن تان شکنجه اش کرده اید، نه تنها به چند ماه بلکه به 
چندین سال زمان برای ترمیم خود نیاز دارد. بررسی هایی که نتیجه آن نشان می دهد، 

تا 15 سال دیگر هم نمی توانید از کم شدن خطر ابتلای خود به سرطان مطمئن شوید.
  20 دقیقه بدون سیگار : 20 دقیقه پس از آخرین سیگار فشار خون و ضربات قلب 
به حالت عادی باز  می گردند. نیکوتین موجود در سیگار اعصاب سمپاتیک را تحریک 
می کند. این اعصاب ضربان قلب و فشار خون را بالا می برند و بدن را در حالت تحریک 

شده و آماده فرار قرار می دهند.
  12 ساعت بدون سیگار : با توقف 12 ساعته کشیدن سیگار، منوکسید کربن خون 
کاهش پیدا می کند و به اندازه طبیعی می رسد. در مقابل اکسیژن خون بالا می رود. 
منوکسید کربن بخشی از دود سیگار است که وارد گردش خون می شود و از جذب 

اکسیژن توسط سلو ل های خونی جلوگیری می کند. 
 2 روز بدون سیگار:  دو روز پس از آخرین سیگار، کارآیی حس چشایی و بویایی بهتر 
می شود. دود سیگار این دو حس را تحت تاثیر قرار می داد و نمی گذاشت سیگاری ها از 

غذایی که می خورند لذت زیادی ببرند.
   3 روز بدون سیگار : سه روز پس از آخرین سیگار، ریه ها آرامش پیدا می کنند 
و نفس کشیدن راحت تر می شود. در این زمان دیگر نیکوتین در بدن نیست درنتیجه 
نشانه های ترک سیگار شدید می شوند مثل سردرد، تهوع یا گرفتگی عضلات. بالا رفتن 

یکباره اشتها، افسردگی و ترس از نشانه های ترک سیگار هستند. 
 چند ماه بدون سیگار:  چند ماه پس از آخرین سیگار گردش خون بهبود پیدا 
می کند، ظرفیت شش ها برای جذب اکسیژن تا 30 درصد بالاتر می رود و سرفه های 
خشک کمتر می شود. بررسی ها نشان می دهند پرز های درون شش ها که مولکول های 

خارجی را جذب و دفع می کنند بعد از گذشت چند ماه دوباره رشد می کنند.
  يک سال بدون سیگار : یک سال پس از ترک سیگار ضریب خطر ابتلا به 

بیماری های قلب و عروق تا 50 درصد کاهش پیدا می کند. 
 10 سال بدون سیگار : 10 سال بعد احتمال مرگ در اثر سرطان ریه در میان افرادی 

که سابقه سیگار کشیدن داشته اند 50 درصد کمتر از افراد سیگاری خواهد بود. 
 15 سال بدون سیگار : محققان و متخصصان معتقدند، اثر سرطان زای سیگار تا 15 
سال پس از ترک آن در بدن افراد باقی می ماند. البته برخی بررسی ها می گویند پس از 
15 سال ترک سیگار احتمال ابتلا به بیماری های قلبی- عروقی به اندازه فردی است که 

هرگز سیگار نکشیده است. 
 شايد ندانید که . . .  مرگ تعقیب تان می کند : درست است که ترک سیگار خطر 
دچار شدن به بسیاری از بیماری ها را کم می کند، اما از نظر پژوهشگران بدن فردی که 
سابقه سیگار کشیدن دارد، در همه زمینه ها مثل بدن غیرسیگاری ها نمی شود. به گزارش 
خبرگزاری »دی پی ای« آلمان، محققان می گویند به طور متوسط افراد سیگاری 5.5 سال 
زودتر از کسانی که هرگز سیگار نکشیده اند، به دلیل بیماری های قلبی- عروقی می میرند 

و این احتمال برای افرادی که سیگار را ترک کرده اند به 2.16 سال می رسد.
  بخوابید و ترک کنید : استفاده از برچسب های نیکوتین دیگر تنها راه ترک آسان 
سیگار نیست. به گزارش خبرگزاری رویترز، با استفاده از روش های طب سوزنی و 
هیپنوتیزم می توان مشکلات ناشی از ترک سیگار را کم و زمینه را برای ترک آسان آن 
فراهم کرد. از نظر محققان، این روش های غیرتهاجمی، به خاطر نداشتن عوارض جانبی 

می توانند به اصلی ترین راه های ترک سیگار تبدیل شوند.
يک شبه ترک کنید : درحالی که اغلب سیگاری ها همیشه با برنامه دقیق و قابل 
پیش بینی شده ای می خواهند وابستگی شان به دود و نیکوتین را کنار بگذارند، محققان 
می گویند همیشه در نظر گرفتن برنامه هایی که همه جوانب شان بررسی شده و تلاش 
برای پیروی از جزئیات آنها نمی تواند به ترک موفق و دائمی سیگار منجر شود. به نوشته 
هلث دی، سیگاری هایی که به طور خودانگیخته و بدون برنامه ریزی قبلی اقدام به ترک 
می کنند در مقایسه با کسانی که با برنامه ریزی قبلی سیگار شان را کنار می گذارند، شانس 

موفقیت بیشتری در ترک دارند.
  سیگار الکترونیک نکشید : درحالی که سازندگان سیگار های الکترونیک می گویند 
کسانی که خودشان توان ترک کردن سیگار را ندارند و دنبال یک ابزار کمکی برای ترک 
آن می گردند، می توانند روی کمک شان حساب کنند، پژوهشگران ادعای دیگری را مطرح 
می کنند. هلث نوشته از نظر گروهی از محققان، مصرف سیگارهای الکترونیک 10 درصد 
شانس ترک را پایین می آورد و درحالی که 49 درصد مصرف کنندگان این سیگارها موفق 
به ترک دود می شوند، 59 درصد از کسانی که سراغ سیگار های الکترونیک نرفته اند از 

پس ترک اعتیاد خود بر می آیند.
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     اين روزها شايعه شده که قد ايرانیان رو به کاهش گذاشته. اين گفته، هر پدر و 
مادري را به صرافت مي اندازد که مراقب مسائل رشدي فرزند خود باشد و هرگونه 
عامل ناخواسته و تاثیرگذار که جلوي رشد کودکش را مي گیرد از بین ببرد. در عین 
حال همیشه پدر و مادرها مي خواهند فرزندانشان قد بلندتري داشته باشند چرا که 
فکر مي کنند قد بلند نشانه سلامت است ودر ورزش و همین طور زمینه هاي مختلف 
زندگي به موفقیت بیشتر منجر خواهد شد.براي همین سراغ چند متخصص رفتیم تا 

ببینیم بچه ها براي داشتن قد مناسب نیاز به چه مراقبت هايي دارند. 
توصیه به مادران

 شیر مادر کامل ترین و مهم ترین منبع غذاي کودک در 6 ماه اول است. بعد از  6  ماه مي توانید 
به او غذاي مکمل هم بدهید. تا 3 سالگي کودکتان سعي کنید 6-5 وعده در روز به او غذا بدهید 
و در غذاي او از شیر مادر، میوه ،سبزي هاي زرد ،نارنجي، سبز کدو حلوایي و ... طالبي ،خرما ،آلو، 
زردآلو و ... استفاده کنید.اگر کودکتان به بیماري مبتلا شد،باید براي جبران رشد به تعویق افتاده 
اش یک وعده اضافي به او غذا بدهید.سعي کنید به کودکتان ابراز علاقه و عشق کنید ،زیرا بهبود 

عاطفي عاملي موثر بر رشد جسمي و ذهني است.
 هورمون تیروئید

 هورمون تیروئید تاثیرات خود بر رشد را از دوران جنیني شروع کرده و تا 3 سالگي ادامه 
میدهد به دلیل این که این هورمون نمي تواند از جفت عبور کند، اگر در مراحل جنیني اختلالي 
در تولید این هورمون به وجود آید نوزاد از بدو تولد دچار کم کاري تیروئیدي و در نتیجه عقب 
ماندگي رشد جسمي و مغزي خواهد شد.امروزه یکي از آزمایش هاي مهم بدو تولد اندازه گیري 

هورمون تیروئید است. 
)GH( هورمون رشد

 هورمون رشد از غده اي در مغز به نام هیپوفیر پیشین ترشح مي شود. این هورمون باعث رشد 
بیشتر و تقویت استخوان ها خواهد شد و مهم ترین عامل افزایش قد، در دوران رشدي هر فرد 
است.اگرچه میزان تولید هورمون رشد در بدن کاملا به مغز وابسته است اما مي توان با روش هایي 
تولید این هورمون را در مغز افزایش داد.براي افزایش ترشح هورمون رشد،سعي کنید کودک تان 
خواب کافي در طول شبانه روز داشته باشد وعده هاي غذایي کم حجم و متعددتري به فرزندتان 
بدهید.زیرا خوردن غذاهایي که داراي قند بالا هستند سبب ترشح انسولین بیشتر شده در نتیجه 
این قند تبدیل به چربي شده واضافه وزن کودک تان را سبب خواهد شد و در نهایت تولید 

هورمون رشد در بدن کودک متوقف خواهد شد.    
 استانداردهاي طبیعي براي قد کودکان

 95 درصد نوزادان کامل قدي بین  55-45 سانتي متر دارند که دریک سال اول زندگي  

30-25 سانتي متر افزایش قدي خواهند داشت.در سال دوم میزان رشد بدن کاهش یافته و 
حدود 4 سانتي متر در سال است. در سنین قبل از مدرسه هر سال افزایش قد ثابت است و  6-8 
سانتي متر در سال است. یعني کودک 3 ساله قدي حدود 91 سانتي متر و کودک 4 ساله قدي 
حدود 101 سانتي متر خواهد داشت. از  4 سالگي تا شروع سنین بلوغ رشد قدي کودک  5-7 
سانتي متر است. در نوجواني رشد قد بسته به جنسیت کودک تغییر مي کند. متوسط افزایش 
قد در دختران  12-8 ساله 8 سانتي متر و در پسران  14  ساله  10  سانتي متر در سال است. 
این تغییرات ابتدا با طویل شدن اندام ها شروع شده و با افزایش طول قطر تنه همراه است. لازم 
به ذکر است رشد طولي عمومي بین  22-17 سالگي با بسته شدن صفحات رشدي و یکنواخت 

شدن استخوان ها پایان مي یابد.
 دلیل اختلالات رشدي

 از دیگر اختلالات رشد ، انحراف استخوان ها از زوایه هاي طبیعي مثل انحراف زانوها است که 
باید به طورجدي تحت درمان قرار گیرد. عوامل موثر براین بیماري وراثت ،تغذیه نامناسب ،عدم 
ورود کلسیم کافي به بدن و کمبود ویتامین هایي مانند ویتامین D در سنین رشد است که براي 

جبران آنها مي توان از لبنیات و آفتاب کافي بهره برد.
 بیخود مرا نکشید

 رشد قدي تابع عوامل مختلفي است که وراثت مهم ترین آنهاست. اگر در بررسي هاي عوامل 
موثر بر رشد ، سایر عوامل به غیر از وراثت ،درحال طبیعي قرار داشته باشند، باید از دست کاري 
بي مورد مثل داروهاي هورموني خودداري کرد. به خصوص که گاهي افزایش هورمون رشد در 

دوران بلوغ باعث افزایش قدي بیش از حد معمول مي شود.
 کوتاهي قد به خاطر مشکل تغذيه

 کوتاهي قد در کشورهاي درحال توسعه به دلیل کمبودهاي تغذیه اي به نسبت دیگر کشورها 
بیشتر مشاهده مي شود.عوامل مختلفي روي قد تاثیر مي گذارند از جمله قد ،نژاد و سلامت کلي 
اجتماع. در سال هاي بعد از پیروزي انقلاب اسلامي سوء تغذیه و کوتاهي قد نسبت به سال هاي 
ابتدایي انقلاب بهبود قابل توجهي یافته اما هنوز در شرایط مطلوب قرار نگرفته. هر پدر و مادري 
باید بداند که فرزندش از لحاظ تغذیه اي ،سلامت و رشد و نمو در چه شرایطي قرار دارد. به والدین 
توصیه مي شود از مراکز بهداشتي درماني منحني رشدي فرزند خود را بخواهند. البته در کمال 
تاسف باید متذکر شد این مراکز مانند سابق قد و وزن بچه ها را به طور مرتب و دقیق اندازه 
نمي گیرند که نقش نظارت وزارت بهداشت بر کار این گونه مراکز باید پررنگ تر شود. همچنین 
مراکز بهداشتي باید به مادران آموزش دهند که براي رسیدن به قد و وزن متناسب کودک، چه 
ترفندهاي تغذیه اي و بهداشتي را پیاده کنند.تعادل در تغذیه کودک بسیار مهم است و از روي 
همین منحني ها است که مي توان کمبودهاي تغذیه اي کودک را شناخت و اقدامات مکمل را 

به منظور بهبود تغذیه او انجام داد.  
 منحني رشد مخصوص کودک خود را بکشید

 هدف اصلي از به کاربردن منحني هاي رشد پي بردن به روند رشد کودک است که وزن کودک 
خود شاخص بسیار گویایي از سوءتغذیه کودک است.مطابقه با استانداردهاي جهاني کودک زیر  
3 سال باید هر  2  ماه افزایش وزن نداشته باشد، رشد کودک دچار اختلال شده ،توصیه مي 
کنیم کودک زیر یک سال را هر ماه،کودک  2-1 سال را هر  2  ماه و کودک  3-2  ساله را هر 

سه ماه وزن کنید.
 »روي« عنصرمسئول سوخت و سازي بدن

 به طور کلي مقدار روي موجود در بدن  5/2 -5/1  گرم است که بخش قابل توجهي از این 
مقدار در بافت عضلاني، استخوان ها و کبد تجمع یافته و مقداري از آن هم در مو، ناخن و پوست 
است.د رکشور ما کمبود روي شایع است و دیده شده کودکاني که کوتاهي قد تغذیه اي داشته 

اند با مکمل روي رشد بهتري کرده اند. 
منابع روي: به طور کلي منابع غذایي که حاوي پروتئین هستند منبع خوبي از روي هم هستند.

جگر و انواع گوشت قرمز، گوشت سفید هم روي دارد اما نه به اندازه گوشت قرمز، تخم مرغ، لوبیا، 
عدس ،غلات سبوس دار، لبنیات، مغزهاي گردو، بادام ،فندق و... سعي کنید بیشتر از منابع حیواني 
استفاده کنید زیرا جذب روي از منابع حیواني به مراتب ساده تر از منابع گیاهي است .شیر مادر 

هم شامل مقادیر قابل توجهي روي است که قابلیت جذب بالایي هم دارد. 
رشد با افزايش طو ل استخوان

 افرادي که مراقبت کودک را برعهده دارند باید آشنایي دقیقي با الگوهاي رشد طبیعي داشته 
باشند تا هرگونه انحراف از این الگوها را به سرعت شناسایي و تحت کنترل قرار دهند. دراین 
رابطه منحني هاي رشدي که روي کارت هاي بهداشتي مراکز بهداشت رسم مي شوند کمک 
چشمگیري به والدین کودک مي کنند. رشد طولي کودکان از طریق افزایش طول استخوان 
هاست که به وسیله صفحات رشد استخواني صورت مي گیرد. عملکرد این صفحات رشد،تحت 
تاثیر تغذیه و هورمون هاي متعددي از جمله هورمون رشد، هورمون جنسي، هورمون تیروئید 
و انسولین است.علاوه بر این هورمون هاي متعدد،آسیب هاي موضعي مثل شکستگي ها، 
عفونت هاي استخواني ، ضربه هاي کوچک و مداوم هم مي تواند تاثیرات به سزایي بر رشد 

استخوان ها داشته باشد.

اگر مي خواهید کودکتان قند بلند شود 

پژوهشگران دانشگاه دامغان با استفاده از روشی 
کم هزينه و نیز مواد اولیه  در دسترس، نانولايه های 
جاذب نور را در مقیاس آزمايشگاهی ساختند. اين 
نانولايه ها که ضريب جذب نور بالايی دارند، می توانند 

برای ساخت سلول های خورشیدی استفاده شوند.
 با توجه به نیاز روزافزون به انرژی های پاک و تجدید 
پذیر، در دهه های اخیر تحقیقات فراوانی بر روی لایه های 
جاذب نور در سلول های خورشیدی صورت گرفته است. با 
این حال به دلیل کمیاب و گران قیمت بودن عناصر ایندیوم 
و گالیوم موجود در این ترکیبات، توجه محققان به سمت 
سنتز و بررسی لایه های جاذب نانوساختار جدید از عناصر 
فراوان و کم هزینه  موجود در طبیعت با همان خواص 

فیزیکی مطلوب معطوف شده است.
 به گفته  دکتر مهدی عادلی فرد، در این طرح تلاش 
شده تا با به کارگیری عناصر روی و قلع که به وفور در 
طبیعت یافت می شوند و هزینه  تأمین آن ها نسبتاً کم است، 

لایه های نازک نانوساختار CZTS تهیه شود. این لایه ها با 
استفاده از روشی مقرون به صرفه تهیه شده است. از طرفی 
خواص فیزیکی بهینه  آن ها نویدبخش امکان جایگزینی 
سلول های  در  جاذب،  نیمرسانای  عنوان  به  لایه ها  این 
خورشیدی و جایگزینی با عناصر کمیاب و گران قیمت 

متداول ایندیوم و گالیوم است.
 عادلی فرد در خصوص روش به کار رفته در ساخت 
این لایه های جاذب عنوان کرد: »روش های مختلفی برای 
لایه نشانی لایه های نازک CZTS از قبیل لایه نشانی لیزر 
پالسی )PLD(، لایه نشانی به روش کند و پاش، لایه 
نشانی بخار شیمیایی)CVD( و تبخیر در خلاء استفاده 
شده است. اما علاوه بر روش های ذکر شده، روش اسپری 
نیز   )Spray pyrolysis technique( پایرولیزیز 
می تواند به خاطر سادگی و کم هزینه بودن و بدون نیاز 
به تجهیزات پیچیده، به عنوان روشی محتمل و نویدبخش 
در نظر گرفته شود. در این گزارش فرایند آماده سازی 

نیمرسانای نانوساختاری با استفاده از روش شیمیایی اسپری 
پایرولیزیز صورت گرفت.«

 نتایج مشخصه یابی ها حاکی از تشکیل ساختار بسبلوری 
)Polycrystalline( با سطوح همگن پوشیده شده از 
نانوذرات کروی شکل بوده است. همچنین تمامی نمونه ها 
از ضریب جذب نور بالایی در ناحیه  مرئی و نیز خواص 

الکتریکی مطلوب برخوردار بودند.
اسپری  بر کارایی روش  افزون  این محقق،  به گفته    
پایرولیزیز، از دیگر عوامل بررسی شده در این طرح، تأثیر 
نسبت مولی عنصر روی به قلع )Zn/Sn( بر روی خواص 

ساختاری، نوری و الکتریکی نمونه هاست.
 عادلی فرد در پایان ابراز امیدواری کرد که با تکمیل فاز 
مطالعات، بتوان سلول های خورشیدی حاصل از لایه های 
نانوساختاری سنتز شده در این طرح را جایگزین سلول های 
به  با هزینه ای مقرون  و  خورشیدی سیلیکونی مرسوم 

صرفه تر نمود.



اجتماعی 6

حرفی ندارم قصاصم کنید
امام رضا )ع( می فرمايند »خداوند شـراب را حرام کرده اسـت برای آنکه 
شراب مايه فساد است، عقل را از درک حقايق ساقط می کند و آدمی را در 

مواجهه با مردم بی شرم می کند و حیا را از سیمايش محو و نابود می سازد.«
 وقتی 14 سال داشت، شروع به خوردن مشروب کرد. او از گفتن این حرف شرم دارد 

و نمی خواهد خانواده اش را بیشتر از این به پای عمل خود بسوزاند. 
حالا هر بار مادرش که او را در سالن ملاقات می بیند اشک می ریزد و نمی داند چرا 
فرزندش نصیحت نمی شنید. وقتی میلاد چاقو را از مغازه بر می داشت کنترل اعمالش 
ــت داده بود.  وی می گوید: پلیس فهمیده بود که امیر آخرین بار با یکی از  را از دس
بچه های محله ای ما دیده شده، بعد به سراغ بچه های محل رفته و از همه آنان سئوال 

کرده و آن دو دوستم بعد از بازجویی گفته بودند که من قاتل هستم.
 نام این پسر جوان میلاد است.

 سن: 20 سال
 جرم: قتل

 مجرد و با تحصیلات دوم راهنمایی
 مقتول که بود؟

ــنایان بود که سلام و علیک داشتیم. پدرم دو مغازه دارد، وقتی به آنجا   یکی از آش
می رفتم او را می دیدم و گاهی هم او به مغازه ما سری می زد و چند دقیقه پیش ما 

می نشست ارتباط دوستی ما در همین حد بود.
   چه شد که دست به قتل زدی؟  آن روز به دنبال مشروب رفتم، از صبح چند 
جا رفتم ولی پیدا نکردم بالاخره آن را از هر طریقی که بود به دست آوردم و به خانه 
آوردم و در حیاط خوردم، مست بودم که با موتور به مغازه موتور فروشی پدرم رفتم 
ــلام و احوال پرسی سال نو را  ــد بعد از س بین راه امیر را دیدم، او از پژو خود پیاده ش
تبریک گفت. در داخل ماشینش یک پسر هم نشسته بود. امیر گفت: این دوستم است 
دیشب با هم به همراه برادرش به یک مهمانی رفته بودیم، در آنجا بچه های محله شما 
او و برادرش را کتک زده اند، پرسیدم اسمشان چه بوده؟ گفت نمی دانم.  پرسید بچه 
محل های شما اهل دعوا هستند. کدام طرف می چرخند؟ گفتم تو ماشینت را پارک 
کن با هم برویم.  در فاصله ای که امیر ماشینش را پارک می کرد به مغازه رفتم و یک 
چاقو برداشتم، قصدم این بود به طرفداری از امیر کسی را که پسرها را کتک زده بزنم.  
با امیر تا پارک پاتوق بچه محل ها رفتم ولی آنان را ندیدم، او گفت باید آنان را نشان 
دهی. سر این موضوع حرفمان شد، با خود گفتم من که به خاطر او در محل می گردم 
و چاقو هم برداشته ام حالا چرا سر من داد می زند.  او مرا به داخل کوچه کشید با این 
تصور که او می خواهد مرا بزند فوری چاقو را از جیبم درآورده و دو ضربه به او زدم. یک 
ضربه به سر و یک ضربه به کتف، ولی ضربه به قلبش را نمی توانم به یاد بیاورم، حالت 

عادی نداشتم. بعد از این ضربه ها، فرار کردم.
   شاهدی در اين قتل وجود داشت؟  دو نفر از دوستانم در آن صحنه مرا دیده 

بودند.
چه مدت فراری بودی؟  11 روز

  چگونه دستگیر شدی؟  پلیس فهمیده بود که امیر آخرین بار با یکی از بچه های 
محله ما دیده شده، بعد به سراغ آنها رفته و از همه آنان سئوال کرده و آن دو دوستم 
ــت.  طی آن 11 روز به خانمان زنگ  بعد از بازجویی گفته بودند که میلاد قاتل اس
نمی زدم و اصلا نمی دانستم که امیر مرده است، لحظه چاقو زدن را به خاطر نداشتم. 
وقتی بعد از آن چند روز به دوستم زنگ زدم او به دروغ به من گفت پدر و مادرت را در 
آگاهی بازداشت کرده اند تا تو خودت را معرفی کنی و یا آنان را جای تو را اعدام کنند، 

وقتی دوستم این حرف را زد به آگاهی رفتم و خودم را معرفی کردم.
  چه حکمی برايت صادر شده؟  قصاص

  در خواست خانواده مقتول چیست؟  مادرش در دادگاه عکس پسرش را از زیر 
چادر درآورد و رو به من گفت می کشمت او قصاص می خواست.

 به نظرت حق با مادر امیر نیست؟  چرا حق با اوست.  آقای قاضی گفت حرفی 
بزن، گفتم من حرفی ندارم مرا قصاص کنید ولی خواهشم این است که بعد از قصاص 

لااقل مرا حلال کنید تا روحم آرامش داشته باشد.
 از کی مشروب می خوردی؟  راستش از 14 سالگی توسط یکی از دوستانم با آن 
آشنا شدم، یک روز به منزل آنان رفتم، بعد از تعریف از مشروب به من مقداری از آن 

داد و خودش هم خورد. کم کم هر چه بزرگتر می شدم بیشتر می خوردم.
 خانواده ات می دانستند که تو مشروب می خوری؟  برادرانم می دانستند ولی هر 

چه دعوا می کردند فایده ای نداشت.
 چه شد که ترک تحصیل کردی؟  مشروب مغزم را تخریب کرده بود نمی توانستم 

مطالب درس را بفهمم.
ــروب ... اگر آن را نمی خوردم و آن   خودت علت اين واقعه را چه می دانی؟ مش
روز حالت عادی داشتم این اتفاق نمی افتاد. کاش هیچوقت سراغ مشروب نمی رفتم، 

شاید.....
 میلاد به آن صحنه فکر می کند، مشروب زندگی دو جوان را تباه کرد یکی با چاقو 
میلاد و دیگری خود میلاد، او نگران و درمانده منتظر آینده ای است که او را به پای 
چوبه دار ببرند.  آیا خانواده مرحوم امیر می توانند او را ببخشند یا نه؟! میلاد درس عبرت 

سنگینی از این اتفاق گرفته است اما چه سود!

نگاهی به توانمندی 
سکونتگاه هاي غیررسمي)1(

ــه وجود محدودهای مصوب باعنوان پدیده  با عنایت ب
اسکان غیررسمي درحاشیه تعدادی از مناطق قم تلاش 
ــمت نگاهی به ویژگی های پدیده  داریم، درچندین قس
مذکور، درکلانشهرقم اشاره ای داشته باشیم ، نخستین گام دربخش اول این نوشته 
، ارائه تعریفي دقیق و جامع از سکونتگاه غیررسمي ،معرفی ابزارهای حقوقی و قانونی 
ــایي  ــد، تا بر مبناي آنها، نقاط شناس ، ودر ادامه ویژگي ها و چالش هاي آن مي باش
ــیدگي برآن تأکید گردد.حاشیه نشینی کانونی جمعیتی است که با  و برضرورت رس
تکیه برحرکت خود جوش ساکنین و بدون نظارت، کنترل و مدیریت شکل وساخته 
و سریعاً رشد کرده است  و به نوعی در بطن شیوه زندگی شهری نسبت به سه شیوه 
رایج زندگی یعنی شهری، روستایی و ایلاتی متفاوت بوده و با ویژگی های اجتماعی و 
اقتصادی مخصوص خود، بافت فیزیکی معینی را بوجود می آورند.می توان گفت که 
یکی از زمینه های ناپایداری توسعه شهری بویژه در کشورهای در حال توسعه، گونه ای 
از سکونت با مشکلات حاد موسوم به اسکان غیررسمی )حاشیه نشینی( است که در 
حال گسترش فزاینده بوده و نیازمند اتخاذ تدابیر ویژه برای ساماندهی وضعیت کنونی 
و جلوگیری از گسترش آن در آینده است. از آنجا که اسکان غیررسمی در زمینه ای 
از عوامل فراتر از مکان آن شکل و گسترش یافته و متقابلا بر محیطی فراتر از آن تاثیر 
می گذارد، چاره جویی این مسئله به سیاستگذاری و اقداماتی نه فقط در سطح محلی 

آن بلکه در سطح ملی نیاز دارد.
در واقع هر چند هسته اولیه شکل گیری آن به مهاجرین روستایی که از درآمد اندک 
کشاورزی دست بریده و به امید درآمد بالاتر به شهر سرازیر شده اند تعلق دارد، اما در 
مراحل بعدی مامنی برای سکونت فقرای شهر به حساب می آید. مسکن غیر معمول، 
خیابان ها و کوچه های تنگ باریک، مشکلات زیست محیطی و بهداشتی، فزونی و تراکم 
جمعیت، فقر فرهنگی و آسیب های اجتماعی)مهم(، آسیب پذیری بالا در برابر حوادث 
طبیعی، سطح پایین برخورداری از امکانات و تسهیلات زندگی، اشتغال غالب در مشاغل 
غیررسمی، تصرف و عدم مالکیت قانونی بر زمین از ویژگی های اسکان غیررسمی یا 
حاشیه نشینی محسوب می شود ،رشد شتابان جمعیت و تحولات ساختاری در نظام 
ــالهای 1345 پدید آمد سبب شد تا شهرها  ــتایی ایران که در بعد از س اقتصاد روس
به ویژه شهرهای بزرگ به عنوان مقصد مهاجرت های مناطق روستایی کشور جاذب 

مهاجرت های وسیع و گسترده ای شود. 
در این میان بیشتر مهاجران که توانایی مالی و اقتصادی سکونت و پرداخت هزینه 
مسکن در محدوده رسمی شهر را نداشتند، برای تامین سرپناه خود بویژه در شهرهای 
ــت که پدیده مذکور درحال  ــهرها روی آوردند.نکته مهم اینس ــیه ش بزرگ به حاش
حاضریکی از مهمترین مشکلات کلانشهرها است، طبق برآوردهای انجام شده یک 
ــکونتگاه های غیررسمی ساکن هستند که ضعف  ــهرها در س هفتم جمعیت این ش
ساختاری شهرنشینی در مواجه با نظام برون زا، ساز و کار تبعیض آمیز و فقرزا بر پایه 
توزیع عادلانه منابع قدرت، ثروت و درآمد،عدم پیش بینی فضای مسکونی کافی برای 
ــار کم درآمد در طرح های کالبدی شهری)مهم( ،دسترسی ناچیز به نظام های  اقش
رسمی اعتباری و وام مسکن برای کم درآمدها ،وجود معاملات غیر رسمی و سوداگرای 
زمین، توسعه اقتصادی ناموزون شهرها ، تمرکز بر طرحها صنعتی و خدماتی و به حاشیه 
رانده شدن بخش کشاورزی که موجب ایجاد فاصله عمیق طبقاتی بین شهر نشینان و 
روستا نشینان و ایجاد مهاجرت گروههای روستایی به مناطق اسکان غیر رسمی شده 
است ودرنهایت عدم انعطاف پذیری در بعضی ظوابط ومقررات شهرسازی ازمهمترین و 
عمده ترین علل پیدایش آن میباشد. لذادرادامه بخش اول در این شماره به  ابزارهای 
حقوقی و قانونی لازم جهت توانمندی های سکونتگاه ها ی غیر رسمی که به طور خاص 
به بحث نوسازی و بهسازی بافت های شهری خصوصا سکونتگاه غیر رسمی می پردازد 

و از لابلای قوانین موجود استخراج شده است  اشاره می شود.
1- اصل 31 قانون اساسی جمهوری اسلامی مبنی بر حق داشتن مسکن متناسب با 

نیاز هر فرد و خانواده با اولویت نیازمندترین
 2- آئین نامه پیشنهادی ستاد بهسازی و ساماندهی اسکان غیررسمی دفتر مطالعات 

و تحقیقات کمیته تخصصی اسکان غیررسمی
3 - مصوبه مجمع تشخیص مصلحت نظام مبنی بر جلوگیری از توسعه حاشیه نشینی 

و ساماندهی این سکونتگاه ها به عنوان یکی از محورهای سیاستگذاری شهری کشور
4- سندتوانمندسازی و ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی) 1382 (

5 - فصل هشتم آئین نامه اجرایی قانون جامع مسکن مواد 42 و 43 مبنی بر بهسازی 
و نوسازی بافتهای فرسوده شهری و سکونتگاه های غیر رسمی

 6- بند ب ماده 137 قانون برنامه چهارم توسعه و بندالف ماده 30 مصوب مجلس 
شورای اسلامی مصوب 1383 که احیاء بافت های فرسوده و نا مناسب شهری، ممانعت 
از گسترش محدوده شهرها براساس طرح جامع شهر و ساماندهی بافت های حاشیه ای 

با رویکرد توانمندسازی ساکنان را وظیفه دولت قرار داده است
7- مصوبه مشترک شورای عالی شهرسازی و معماری ایران و ستاد ملی توانمند سازی 

1385 توسط وزارت مسکن و شهرسازی 
8-  سند چارچوب سیاست اسکان مجدد در سکونتگاه های غیررسمی 1385 با هدف 
تدوین برنامه ای راهبردی برای چاره جویی مشکلات اسکان غیر رسمی، ساماندهی و 

پیشگیری از گسترش آن در آینده
ــلامی ایران، در افق 1404 هجری شمسی و  ــم انداز جمهوری اس ــند چش  9- س
سیاست های کلی برنامه توسعه ابلاغیه مقام معظم رهبری مصوب 1382 ، بند 15 
مبنی بر امر اجتماعی سیاسی مبنی بر فراهم کردن محیط رشد فکری و تلاش در 

جهت رفع دغدغه های شغلی، مسکن و آسیب های اجتماعی آنان
 10- ابلاغ سیاست های کلی برنامه پنجم توسعه در چارچوب چشم انداز 20 ساله 

1388 نامه مقام معظم رهبری به رئیس جمهور
ــاماندهی وحمایت از تولید و عرضه مسکن مصوب  11- آیین نامه اجرایی قانون س

1387وزارت مسکن و شهرسازی
ــازی و بانک جهانی 1386 براساس بند 4  ــکن و شهرس  12- تفاهم نامه وزارت مس
تصویبنامه هیئت وزیران مبنی بر استفاده از تجارب فنی و منابع مالی خارجی جهت 

ساماندهی
ــکن، کشور و سازمان مدیریت و  13- ابلاغ تصویبنامه هیات وزیران به وزارتین مس

برنامه ریزی به استناد اصل 138 قانون اساسی
14 -   ماده 1 قانون ساماندهی و حمایت از تولید عرضه مسکن مصوب 1387 مبنی 
بر اینکه دولت موظف به بهسازی و نوسازی بافتهای فرسوده و سکونتگاه های غیر رسمی 

و مقاوم سازی آنهاست
 15 - ماده 172 قانون برنامه پنجم توسعه مبنی بر سامان بخشی مناطق حاشیه 

نشین مصوب 1389 
ــتا مصوبه هیئت وزیران وقت  مبنی بر اختصاص  16– ومهمترین اقدام در این راس
اراضی دولتی شهر پردیسان به جهت ساماندهی سکونتگاه های غیر رسمی مصوب قم.
ادامه دارد...
 قايم مقام شهردار منطقه 5قم

سومین نشست ادبی »نقد و نظر« برگزار شد
عصر چهارشنبه 18 شهريور ماه 1394 و در روز اختصاصی ادبیات حوزه هنری 

قم، سومین نشست تخصصی »نقد و نظر برگزار شد. 
 در بخش نخست این نشست با عنوان »نظر«، رقیه ندیری به طرح بحثی درباره غنای 
محتوایی شعر آیینی با نگاهی به مجموعه »در سایه بیت النور« که مجموعه اشعار شاعران 
قمی در در ستایش کریمه اهل بیت حضرت معصومه)س( در برمی گیرد، پرداخت. وی با 
بیان تاریخچه ای از شعر آیینی و شاعران این حوزه از عصر معصومین تا کنون، اندیشه و 

غنای محتوایی را مهم ترین ویژگی اشعار آیینی گذشتگان دانست.
ــیار چشمگیر شد و گرایش به  ــد شعر آیینی بس به گفته ندیری با پیروزی انقلاب رش
ــعر مذهبی اوج گرفت اما محتوا و اندیشه آن گونه که می بایست پیشرفت نداشت. آن  ش
ــهود است همین کمبود محتوا  ــایه بیت النور« نیز مش چیزی که در مجموعه ی »در س
ــعار صرفا به حس و حال زیارت حضرت معصومه)س( و  ــتف به گونه ای که بیشتر اش اس

حرم ایشان می پردازند.
ــینی، بخش »نقد« که به بررسی آثار این شاعر  ــیده تکتم حس در ادامه و با دعوت از س
ــت، آغاز شد. حسینی در ابتدای این بخش به معرفی کوتاهی  جوان قمی اختصاص داش
ــپس زهرا بشری موحد نقدی بر آثار وی ارائه  از خود و فعالیت های ادبی اش پرداخت. س
کرد. به گفته بشری موحد، حسینی در اشعارش صادق است و پشت نقاب قرار نمی گیرد. 
ــعرهایش زنانه است و دردها و احساسات زنانه درآن زلال و صمیمی بیان شده است و  ش
شاعر می بایست تلاش کند که این عاطفه و احساس به تکرار و یکنواختی کشیده نشود.

سید محمدرضا شرافت منتقد دیگری بود که درباره اشعار سیده تکتم حسینی سخن 
گفت. به اعتقاد وی جهان بینی شاعر با غم شکل می گیرد و تجلی آن در شعر به دو صورت 
است. یکی غم عاشقانه و دیگری غم اجتماعی. و آن چیزی که در شعر ایشان مطلوب و 
لذت بخش است، آن غم اجتماعی است که از یک درد ناشی می شود. دردی که به مسئله 
مهاجرت و دوری از وطن این شاعر افغانستانی برمی گردد و به زیبایی در اشعارش نمود 
پیدا کرده است. شرافت در ادامه گفت:  البته نکته بارز این غم امیدی است که همیشه در 

انتهای آن وجود دارد. آنجا که می گوید:
نهال کوچک من خسته ای... بخواب آرام

دوباره شاخه خشکت به بار می آید
دوباره شاخه خشکت شکوفه خواهد داد

دوباره بعد زمستان بهار می آید
فاطمه شیخ الاسلامی سومین ناقد جوانی بود که به بررسی اشعار سیده تکتم حسینی 

ــیخ الاسلامی شاده گویی و پرهیز از تکلف در اشعار حسینی زیاد  پرداخت. به گفته ی ش
است و شعرهایش خالی از هرزه نگاری است. شاعر در نقش های مختلف زن، مادر و دختر 
در اشعار نمود دارد و مهم ترین و پررنگ ترین ویژگی اشعار او عاطفه است که اگر این روند 

ادامه پیدا کند و از اندیشه خالی بماند، به شعرهایش آسیب می زند.
ــه منتقد جوان این نشست، حاضران در جلسه به بحث و تبادل نظر  ــخنان س بعد از س
ــینی و نوع نگاه و صحبت های منتقدین پرداختند و نظرات و  ــعار تمکتم حس درباره اش
پیشنهادات خود را ارائه کردند. در پایان این نشست تخصصی نیز سید مهدی حسینی 
به عنوان دبیر علمی، به جمع بندی مباحث مطرح شده پرداخت. سید مهدی حسینی 
در ادامه افزود: در اشعار تکتم حسینی سه نوع عشق را ملاحضه می کنیم که یکی از آنها 
عاشقانه های شخصی است، دیگری عشق به وطن است و آخرین آن عشق در اشعار آیینی 
ــعرهای آیینی ایشان به مراتب کمتر است.  ــان است که می توان گفت اندیشه در ش ایش

موسیقی در اشعار ایشان جایگاه ویژه ای دارد و ساده، بی تکلف و روان است.
ــت تخصصی »نقد و نظر« به صورت ماهانه در سالن سوره حوزه هنری  ــات نشس جلس

استان قم برگزار می شود.

گزارش/ ايمن السادات موسوی نژاد

 ثبت نـام دانش آمـوزان يکی از دغدغه هـای والدين برای 
سال تحصیلی جديد است، اتباع خارجی نیز برای ثبت نام 
فرزندانشان پیگیر هستند تا در زمان مناسب اقدام به ثبت نام 
فرزندشان کنند تا مشکلی در زمینه تحصیل آنها به وجود 

نیايد .
 نظام جمهوری اسلامی ایران شرایط تحصیل را برای دانش آموزان 
اتباع فراهم کرده تا بتوانند به ادامه تحصیل بپردازند، اهمیت تحصیل 
دانش آموزان اتباع خارجی به اندازه ای بود که رهبر معظم انقلاب طی 
دستوری بیان کردند که اتباع افغانستانی دارای شرایط قانونی اقامت 
ــرایط قانونی اقامت در ایران، در مدارس دولتی  در ایران یا فقدان ش

باید ثبت نام شوند. 
دستور رهبر معظم انقلاب در زمینه

 ثبت نام دانش آموزان افغانی
 این دستور مقام معظم رهبری نگرانی دانش آموزان افغانستانی را از 
بین برد و سبب می شود. خاطره شیرین از تدبیر درست رهبر معظم 
انقلاب برای دانش آموزان افغانستانی از ثبت نام در مدارس به تصویر 

کشیده شود. 
ــد دارای کارت آمایش، هویت و  ــاع خارجی بای ــوزان اتب  دانش آم
گذرنامه باشند تا بتوانند در مدارس به تحصیل بپردازند، دفتر امور 
ــور وزارت آموزش و پرورش هر ساله  بین الملل و مدارس خارج کش
ــوزان اتباع خارجی که مدرک  ــیوه نامه ای برای ثبت نام دانش آم ش
ــال می کند تا در سال تحصیلی جاری در  اقامتی معتبر دارند، ارس

مدارس ثبت نام کنند.
ــیدگی به امور تحصیلی  ــب، مسئول رس  محمدرضا اسلامی نس
ــتان قم در  دانش آموزان اتباع خارجی اداره کل آموزش و پرورش اس
گفت وگو با خبرنگار فارس اظهار می کند: آن دسته از دانش آموزان 
ــتانی که مدرک اقامتی معتبر ندارند، بنا بر دستور و فرمان  افغانس
ــوزش و پرورش با  ــورای عالی آم ــام معظم رهبری و مصوبه ش مق
دریافت معرفی نامه تحصیلی از دفاتر کفالت اداره کل اتباع خارجی 

استانداری ها نیز می توانند در مدارس ثبت نام کنند.

ــه گفته وی دانش آموزانی که تاکنون در مدارس دولتی ثبت نام   ب
نکرده بودند با مراجعه به مدرسه با تعیین پایه تحصیلی توسط مدیران 

مدرسه می توانند در کنار دانش آموزان ایرانی ادامه تحصیل بدهند.
 هزينه تحصیل اتباع خارجی 

ــیدگی به امور تحصیلی دانش آموزان اتباع خارجی  ــئول رس مس
ــتان قم با بیان اینکه برای رفاه حال  ــوزش و پرورش اس اداره کل آم
خانواده های اتباع خارجی در زمینه هزینه دریافتی از دانش آموزان 
ــده، مبلغ کمتری از آنها دریافت شود، می گوید: با توجه  ــعی ش س
به شرایط کنونی پیش بینی می شود که 10 درصد نسبت به سال 

تحصیلی گذشته افزایش جمعیت دانش آموزی داشته باشیم.
 وی خاطرنشان می کند: تعدادی از دانش آموزان اتباع خارجی که 
ــمی یا ذهنی هستند یا زیرپوشش بهزیستی  دارای معلولیت جس

هستند یا پدران آنها از طلاب جامعه المصطفی هستند، از تخفیف 
80 درصدی هزینه ثبت نام برخوردار می شوند.

 اسلامی نسب با بیان اینکه ثبت نام اتباع نسبت به سال گذشته تغییر 
ــت، می گوید: کسانی که مدرک اقامتی دارند مانند سال  نکرده اس

گذشته ثبت نام می شوند. 
ــاس مصوبه  ــه نرخ هزینه تحصیلی دانش آموزان اتباع بر اس وی ب
ــت استاندار اشاره می کند و  ــورای آموزش و پرورش قم به ریاس ش
ــطه اول 190  می افزاید: نرخ هزینه ابتدایی 170 هزار تومان، متوس

هزار تومان و متوسطه دوم 215 هزار تومان است. 
ــیدگی به امور تحصیلی دانش آموزان اتباع  ــئول رس به گفته مس
خارجی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از خانواده های بی بضاعت 
که دارای مشکلات مالی هستند، شهریه به صورت اقساط دریافت 

می شود. سال گذشته بالغ بر 28 هزار نفر دانش آموز در مدارس استان 
به تحصیل پرداختند و امسال پیش بینی می شود تعداد دانش آموزان 

اتباع تا 31 هزار نفر برسد.
ــوزان عراقی و افغانی به عنوان  ــان می کند: دانش آم  وی خاطرنش
دانش آموزان اتباع در مدارس مشغول تحصیل هستند، دانش آموزان 
ــتانی 70 درصد کل دانش آموزان اتباع را به خود اختصاص  افغانس

دادند.
 جداسازی دانش آموزان ايرانی از افغانستانی 

برخی تصور می کنند دانش آموزان اتباع باید از دانش آموزان ایرانی 
جدا شوند تا آسان تر بتوانند به تحصیل بپردازند، در حالی که خلیل 
الله بابالو، رئیس مرکز امور بین الملل و  مدارس خارج  از کشور عنوان 
می کند: جداسازی دانش آموزان ایرانی از افغانستانی به هیچ عنوان 
ــتور کار نیست و در بخشنامه های ابلاغ شده ذکر شده هیچ  در دس

تبعیضی نباید بین دانش آموزان ایرانی و افغانستانی گذاشته شود.
ــازی اتباع  ــب با بیان اینکه آموزش و پرورش با جداس  اسلامی نس
ــد: با توجه به تمام  ــت، تصریح می کن ایرانی از خارجی مخالف اس
مسائل و مشکلات فرهنگی اقتصادی که دانش آموزان اتباع دارند، 
ولی همچنان در کنار دانش آموزان ایرانی مانند یک دوست تحصیل 
می کنند.  وی تصریح می کند: از همه خانواده های اتباع خارجی تقاضا 
داریم که تمام مسائل و مشکلات مربوط به ثبت نام دانش آموزان اتباع 
ــدارس و در صورت نیاز به ادارات آموزش و  خارجی را به مدیران م

پرورش اطلاع دهند. 
مسائل تحصیلی دانش آموزان در مدرسه و ادارات آموزش و پرورش 
حل می شود و با تدابیر خوبی که اندیشیده شده و برنامه ریزی های 
صورت گرفته، هیچ دانش آموز اتباع خارجی از تحصیل بازنخواهد 
ماند.  با توجه به تمهیدات اندیشیده شده برای ثبت نام دانش آموزان 
اتباع پیش بینی می شود سال خوبی برای این دانش آموزان باشد و 
با توجه برداشتن برخی شرایط برای دانش آموزان افغانستانی دیگر 

شرایط ثبت نام برای این دانش آموزان آسان تر شده است. 
ــا توجه به اینکه اکثر جمعیت دانش آموزان اتباع را دانش آموزان  ب
افغانستانی تشکیل می دهند بنابراین با چنین شرطی می توانند بدون 
دغدغه به تحصیل بپردازند و سال تحصیلی شیرینی را تجربه کنند.

تسهیل ثبت نام دانش آموزان افغانستانی در قم

مدیریت یکپارچه برای بهسازی فضای شهری قم برای معلولان

گزارش/ سمیه رضايی

 در گوشه ای از پیاده رو بر روی صندلی چرخ دارش تکیه زده 
و نگاهش را به زمین دوخته است. ازدحام و شلوغی پیاده رو 
اجازه عبور او را نمی دهد؛ در خلوت خود فرو رفته است و برای 
باز شدن راه به انتظار می نشیند. راه که باز می شود مسیرش 
را ادامه می دهد به مقصد می رسد اما باز وجود پله ها مانع 

عبورش می شود.... 
بحث فراهم سازی زیرساخت های شهری برای بهره گیری معلولان 
جسمی و حرکتی و همچنین سالمندان از جمله مباحث مهم شهری 
است که متاسفانه هنوز از سطح مطلوبی در جامعه برخوردار نشده 
است و مدیران و مسئولان به طور شایسته در این خصوص اقدام 

نکرده اند.
 وقتی سخن از مناسب سازی زیرساخت های شهری می شود تنها 
نباید افراد سالم جامعه در نظر آیند بلکه توجه به قشر معلول نیز باید 
پررنگ تر از سایر افراد در ذهن جای گیرد و رفاه و آسایش آنها نیز مورد 
توجه باشد. مهیا شدن بستر برای فعالیت آزادانه این افراد همچون سایر 
اقشار همراه با احساس امنیت از محیط زندگی خود از مطالبات به حق 

معلولین و ناتوانان جسمی است. 
از نظر قانونی نیز ماده دو قانون جامع حمایت از حقوق معلولان، 
اصلاح محیط و تدارک وسایل حمل و نقل به طوری که افراد معلول 
قادر باشند آزادانه و بدون خطر در محیط پیرامون خود اعم از اماکن 
عمومی ، معابر، محیط شهری و بین شهری و ساختمان های عمومی 
حرکت کنند و از تسهیلات محیطی ، اجتماعی ، فرهنگی و اقتصادی 
با حفظ استقلال فردی لازم بهره مند شوند را مد نظر قرار داده است.

 اما متاسفانه به نظر می رسد که به این قانون تا کنون توجه جدی 
نشده است و از سوی بسیاری از اماکن شهری و وسایل حمل و نقل 

خدمات مناسب به این افراد ارائه نمی شود. 

در اغلب جوامع چهار الی 10 درصد از افراد را معلولین تشکیل 
می دهند که ایران هم از این حیث مستثنی نیست. در شهر قم نیز 
جمع کثیری از معلولان وجود دارند که به گفته مسئولین حدود 22 

هزار نفر از جمعیت شهر را شامل می  شوند. 
از  عمومی شهر همچنان  اماکن  و  نقاط  از  بسیاری  قم  در شهر 
زیرساخت مناسب برای بهره مندی معلولان برخوردار نبوده و همین 
نقص سبب عدم فعالیت این افراد در جامعه و دوری آنها از محیط 
اجتماعی می شود و گاه همین در اجتماع نبودن ها سبب شده که 
بسیاری از افراد و مسئولان گمان برند تعداد این اشخاص در جامعه 
کم است و نیازی به سرمایه گذاری برای فراهم کردن بسترها برای این 

اشخاص نیست.
 ضمن اینکه وقتی متوجه می شویم برخی از این جامعه را جامعه 
نهایت خود  جانبازان کشور تشکیل می دهند شرمساری به حد 
می رسد. چرا که این افراد زمانی از سلامت کامل برخوردار بودند و 
صرفا برای تامین امنیت کشور به جبهه های نبرد حق علیه باطل 
شتافته اند اما اکنون نمی توانند در شهرهایی که خود ضامن امنیتشان 

بودند تردد کرده و از خدمات مطلوب شهری بهره مند شوند. 
به هر تقدیر باید به این نکته مهم توجه داشته باشیم که جمعیت 
معلول و جانبازان عزیز در کشور قابل توجه هستند و اگر این افراد 
توانایی حضور و ظهور در فضای عمومی جامعه را نداشته باشند 
نمی توانند نیازهایشان را برطرف کنند و در نهایت به دیگران وابسته 
می شوند که این مسئله هم از نظر عزت و کرامت نفس و هم از نظر 

اقتصادی غیرقابل قبول است. 
ارشد شهرسازی در  در همین زمینه مرضیه احمدی کارشناس 
گفت و گو با خبرنگار فارس در خصوص مناسب سازی فضاهای شهری 
برای استفاده معلولین در شهر قم گفت: اگرچه مفاد قانونی درباب 
بهسازی محیط شهری برای استفاده معلولین در نظر گرفته شده است 
اما این قوانین نیازمند بازبینی و همچنین تدوین آئین نامه های اجرایی 

دقیق است تا برخی ادارات و دستگاه ها از زیر بار آن شانه خالی نکنند.
 وی با اشاره به اینکه شهرداری قم بار اصلی بهسازی فضاهای شهری 
برای استفاده معلولین را بر عهده دارد، گفت: با این حال و بدون شک 
صرف شهرداری نمی تواند در این زمینه موفقیت کامل را به دست آورد 

و لازم است تا دیگر ارگان های دولتی نیز وارد عمل شوند.
 احمدی با اشاره به اینکه خوشبختانه در چند سال اخیر دستگاه های 
دولتی در شهر قم سعی کرده اند مسیر ورود معلولین به ادارات را هموار 
کنند، گفت: البته لازم است تا دستگاه های نظارتی در زمینه ساخت و 
ساز نیز تاکید داشته باشند که ساختمان های جدید به ویژه دولتی ها 

امکانات لازم برای بهره مندی معلولین را نیز فراهم آورند. 
این کارشناس مسایل شهری با تاکید بر اینکه یکی از مشکلات 
اساسی جامعه معلولین در بهره گیری از خدمات شهری در قم 
مربوط به حمل و نقل عمومی است، افزود: واقعا در شرایط فعلی 
معلولین و جانبازان نمی توانند از خدمات حمل و نقل عمومی مانند 
اتوبوسرانی استفاده کنند چرا که هیچ امکاناتی در این زمینه در نظر 

گرفته نشده است.
 وی با اشاره به اینکه در ساخت پروژه های جدید حمل و نقل مانند 
مترو و منوریل نیز باید خدمات رسانی به معلولین در صدر توجه باشد، 
گفت: عدم توجه به نیازهای این افراد می تواند آسیب های اجتماعی 
متعددی را در پی داشته باشد ضمن آنکه هر فرد سالمی باید این 
احتمال را نیز مد نظر داشته باشد که او نیز امکان دارد یک روز بر روی 

صندلی چرخ دار بنشیند. 
احمدی با بیان اینکه یکی دیگر از راهکارهای بهبود وضعیت معلولین 
شهری توسعه خدمات الکترونیکی است، گفت: دولت می تواند با ارائه 
خدمات الکترونیکی فضایی را پدید آورد تا معلولین حتی المقدور 

نیازی به مراجعه حضوری به ادارات و نهادها نداشته باشند.
 مرتضی نعیمی که یکی از معلولان شهر قم که توانسته با وجود همه 
محدودیت ها در رشته مدیریت دولتی در مقطع کارشناسی ارشد قبول 

شود، با انتقاد از مسئولان شهری به دلیل بی توجهی به خواسته ها و 
نیازهای جامعه معلولین گفت: ای کاش برخی از این آقایان یک دقیقه 
خود را جای یک معلول قرار می دادند و آنگاه اقدام به برنامه ریزی برای 

توسعه شهر می کردند. 
وی ادامه می دهد: یادم می آید رئیس شورای شهر یکی از شهرها یک 
روز سعی کرد با ویلچر به محل کار برود و در آن روز وی کاملا فهمید 
که یک معلول با چه مشکلاتی روبه رو است. ای کاش مسئولان شهری 

در قم نیز خود یک بار این روش را تجربه می کردند. 
وی با اشاره به اینکه اگر اقدامی برای بهسازی فضای شهری نیز در 
راستای استفاده معلولان روی داده، غالبا پراکنده است، گفت: برای 
مثال در یک ایستگاه اتوبوس رمپ ورود معلولان تعبیه شده است و در 

دیگر ایستگاه ها خبری از چنین رمپ هایی نیست.
 نعیمی با اشاره به اینکه زندگی معلولان در شهر قم به سختی می گذرد 
و ما برای کوچکترین کار اداری هزاران مشکل را باید از پیش پای خود 
برداریم، گفت: واقعا برخی اوقات احساس می کنیم که افراد در جامعه 

توجهی به این قشر ندارند و نیازهای معلولین دارای اهمیت نیست.
 این معلول با تاکید بر اینکه جامعه معلولین انتظار دارند نظرات و 
دیدگاه های آنها در زمینه ساخت و سازهای شهری فراهم شود گفت: 
بنده در همین قم برخی از معلولین را می شناسم که دارای مدارک 
تحصیلی بالا در حوزه های عمران و شهرسازی هستند و این انتظار 
وجود دارد که مسئولان از مشاوره این افراد برای بهسازی فضای 
شهری استفاده کنند چرا که هیچ فردی جز یک معلول نمی تواند 

مشکلات این جامعه را به خوبی درک کند.
 مدیرکل بهزیستی استان قم از برخی اخبار خوش در خصوص توجه 
به معلولان سخن گفت هرچند که باید منتظر ماند و دید که این 

سخنان چه زمانی رنگ عمل می گیرد.
 رضا سلیقه با بیان اینکه قرار است سهمیه سه درصدی استخدامی 
دستگاه های اجرایی به معلولین در قم اجرایی شود، گفت: معلولان 
استان از توانایی هایی بسیار در زمینه های مختلف ورزشی، فرهنگی 
و علمی برخوردار هستند که استفاده از این توانایی ها لازم و ضروری 

است. 
وی با بیان اینکه سازمان بهزیستی سیاست هایی را برای این امر در 
نظر گرفته است، ادامه داد: هدف ما از این کار خودکفا کردن معلولین 

در تمام عرصه ها است.
 مدیرکل سازمان بهزیستی قم عنوان کرد: لازم است دید دستگاه های 
اجرایی نسبت به جامعه معلول تغییر یابد و از تمام ظرفیت ها برای 
اشتغالزایی و ایجاد بسترها برای فعالیت اقتصادی و خودکفایی معلولان 
استفاده شود.  سلیقه با بیان اینکه ضروری است مسئولان بر سهمیه 
سه درصدی معلولان توجه ویژه تری داشته باشند، ادامه داد: نه تنها 
در استخدام های رسمی بلکه لازم است در دیگر قراردادها به جامعه 
معلولین توجه داشته باشیم تا آنها بتوانند بدون نگرانی و تنش فکری 

به انجام امور خود بپردازند. 
در نهایت باید گفت طبق قانون هر شهروندی با هر وضعیتی باید بتواند 
زندگی خوبی داشته باشد و این زندگی خوب نیز تنها زمانی شکل 
می گیرد که دولت و شهرداری ها بتوانند شرایط یک زندگی خوب را 
مهیا سازند. امروز درصدی از جمعیت قم را معلولین و جانبازان سرافراز 
تشکیل می دهند که دارای استعدادها و ظرفیت های بسیار ویژه ای 
هستند. یادمان نمی رود که برخی از همین معلولین تا سطح معاون 
وزیر نیز پیش رفته اند و یا در حوزه های ورزشی توانسته اند افتخارات 

جهانی کسب کنند. 
در این میان اما بهترین راهکار برای بهسازی فضای شهری، تمرکز 
برنامه ریزی ها و همچنین نظارت بر ساخت و سازهای شهری است 
که این مسئله مهم را مدیران شهری باید پیگیری کنند. از سوی دیگر 
سایر ارگان های دولتی نیز باید در زمینه بهسازی مسیرها با شهرداری 
همکاری کنند تا با یک عزم جدی در ظرف مدت کوتاهی بخش 

عمده ای از فضای شهری برای استفاده معلولان بهسازی شود.
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از  سیروس ناصری صريح و بی پرده سخن می گويد. 
معدود ديپلمات هايی است که خارج از قاب محافظه کاری 
همکارانش، باورها و تحلیل هايش را روشن و شفاف طرح می 
کند. تقريبا از ابتدای انقلاب در وزارت خارجه بوده و حتی 
در مذاکرات آزادی اسرا و ماجراهای جنگ تحمیلی با صدام 
حسین هم حضور داشته است. ناصری در تیم مذاکره کننده 

روحانی يکی از ديپلمات های ارشد بود.
حضور در دفتر اروپايی سازمان ملل در ژنو به عنوان سفیر 
هم يکی ديگر از جايگاه هايی است که او تجربه حضور داشته 
است. سیروس ناصری همچون بسیاری ديگر از هم قطارانش 
پس از روی کار آمدن دولت احمدی نژاد از صحنه کنار رفت. 
ناصری البته با پیروزی روحانی هم ديگر به وزارت خارجه 
بر نگشت و ترجیح داد دورادور ناظر و تحلیلگر شرايط و 
تحولات سیاست خارجی به ويژه در مذاکرات هسته ای 
باشد. مذاکره کننده ارشد پیشین کشورمان در کافه خبر 
با انتقاد از دعوت مجلس از جلیلی اين اقدام قوه مقننه را 
مصداق بارز يکجانبه گرايی می داند. ناصری در اين رابطه 
می گويد: مجلس اگر واقعا حسن نیت دارد بايد از تیم های 
پیشین مذاکره کننده مانند تیم دکتر لاريجانی و وعیدی هم 
دعوت کند. حتی بايد از تیم دکتر روحانی هم در اين رابطه 
بخواهد در اين جلسات شرکت توضیحات فنی و کارشناسی 
خود را پیرامون برجام ارائه دهند. مشروح گپ و گفت ما با 

دکتر سیروس ناصری را در ادامه می خوانید.

گفت و گو: سعید جعفری

برجام در حالی از فیلتر کنگره گذشت که پیش بینی های 
متفاوتی نسبت به سرنوشت اين توافق در سنا و مجلس 
نمايندگان آمريکا وجود داشت. برخی اين دعواها را جنگ 
زرگری می دانستند و معتقد بودند مشخص بود اين توافق 
تايید کنگره را کسب خواهد کرد. برخی هم نگران بودند 
که اين توافق از سد کنگره عبور نخواهد کرد. شما شرايط 

را چطور می ديديد.
من به شخصه از همان ابتدا و در همان روزهای ابتدایی پس از حصول 
برجام می دانستم که توافق دست کم با وتوی اوباما سلامت از کنگره 
بیرون می آید. البته قابل پیشی بینی بود که در روزهای پایانی موجی 
در میان دموکرات ها ایجاد شود و آنها از ترس از جا ماندن از کاروان اوباما 
به جای اینکه مقابل او بایستند در کنار او قرار گیرند. در خصوص جنگ 
زرگری بودن دعواها که فکر می کنم واضح است که چنین برداشتنی 
منطبق بر واقعیات جامعه سیاسی آمریکا نیست. در شرایط فعلی جامعه 
آمریکا به شدت قطبی شده است. شما حتی در فرمایشات مقام معظم 
رهبری هم دیدید که ایشان هم این دعواها را جدی دانستند. در نتیجه من 
بر این باورم این یک جنگ واقعی بین اوباما و مخالفانش بود که با پیروزی 

رئیس جمهور آمریکا در این مورد خاص به پایان رسید. 

اين روزها بحث ها پیرامون نقش مجلس درباره بررسی 
برجام بالا گرفته و حتی برخی اظهار داشتند دولت بايد برجام 
را در قالب لايحه به مجلس ارائه دهد. با توجه به ساز و کاری 
که برای اين توافق تعريف شده چنین اقدامی می تواند تامین 

کننده منافع ملی ما باشد؟
اینکه مجلس بخواهد این توافق را بررسی و در مورد آن نظر دهد 
مانند هر موضوع دیگری در نظام و کشور حقش است؛ اما اینکه مجلس 
توقع داشته باشد دولت لایحه ای را به مجلس در این رابطه ارائه نمیاد 
اصلا چنین نیست و از نظر قانونی و حقوقی قابل توجیه نیست. اینکه 
مجلس بخواهد خودش طرحی در این باره بدهد در زمره  ملاحظات 

حقوقی ازیابی می شود و می تواند اینکار را انجام دهد.

شما فکر می کنید کدام رويه بیشتر منافع ملی ما را تامین 
می کند؟

ایکاش برجام بعد از بحث های تفصیلی در مجلس انجام می شود 
به واقع به رای گذاشته شود؛ یعنی واقعا مجلس هم طرحی برای رد 
برجام ارائه می داد. من معتقدم مخالفین جنجالی حتما اگر ماجرا به 
این نقطه برسد مایل نیستند موضوع به رای گیری گذاشته شود برای 

اینکه در همین مجلس هم برجام با رای بالا عبور می کند. 

بر اين اساس چرا می گويید نبايد تصويب شود؟ اگر نگرانی 
در مورد تايید يا رد آن وجود ندارد چرا نبايد تصويب شود؟

چون اساسا معنا ندارد برجام در مجلس تصویب شود به دلیل اینکه 
توازنی که در برجام تنظیم شده را به سود طرف مقابل به هم می زند. 
مگر در مجالس کشورهای دیگر تصویب می شود؟ فقط در آمریکا این 
اتفاق می افتد که آنهم تصویب نمی شود، بلکه برای رد شدنش رای 
گیری انجام می شود. حالا مجلس ما هم  اگر خودش تصمیم بگیرد 
رد برجام  را به رای بگذارد اولا برای توازن در کنگره خوب است و ثانیا 
معلوم می شود این توافق از مجلس ما هم عبور می کند و این جنجال 
ها و مخالفت های افراطی در همین مجلس هم طرفدار چندانی ندارد.

در سری جلساتی که کمیسیون برجام برای بررسی توافق 
هسته ای برگزار می کند نمايندگان ملت از آقای جلیلی و تیم 
ايشان هم دعوت کرده اند در اين جلسات حضور يابند. به نظر 

شما دعوت از جلیلی می تواند مبنای منطقی داشته باشد؟
خاطرم هست در زمان توافق موقت هم یک بار کمیسیون خارجی 
مجلس تصمیم گرفت حتی مناظره ای بین تیم مذاکره کننده فعلی و 
قبلی انجام دهد. اینکار کاملا یکطرفه و جهت دار است و به هیچ وچه معنا 

ندارد. مجلس حق دارد از هر کارشناسی که می خواهد دعوت کند اما اگر 
مجلس برای بحث اهمیت برجام فقط از ظریف و همراهانش دعوت می 
کند و در مقابلش فقط از آقای دکتر جلیلی و تیم مذاکره کننده ایشان 
این کاملا جهت دار و یکطرفه است و در نتیجه نمی تواند به یک بحث 
جامع و یکطرفه برسد. اگر مجلس واقعا بنا دارد موضوع را به صورت جامع 
بررسی کند باید از تیم آقای دکتر لاریجانی یعنی آقای دکتر وعیدی و 
آقای سعیدی و اینها هم دعوت کند. ضمن اینکه از تیم قبلی دکتر روحانی 
که کار را شروع کرد هم دعوت به مشاوره بشود و نظر همه را بشنود. در 

شرایط بعد از توافق مسئولین مذاکره کننده هنوز ملاحظه دارند و نمی 
توانند به صراحت و روشنی همه مطالب را بیان کنند. چرا که هر اظهار 
نظر آنها ابعاد بیرونی دارد و ناچارند با احتیاط برخورد کنند. اما کسانی که 
می توانند نظرات شفاف و روشن بدهند کسانی هستند که در تیم های 
قبلی حضور داشتند. اگر مجلس چنین نکند خود نشان دهنده این است 
که کاری جهت دار در حال انجام است این نشانه یکجانبه نگری و جهت 
گیری این حرکت است و برای مجلس خوب نیست. مجلس باید رکن و 
مرکزی برای ایجاد اجماع در کشور باشد. بیش از همه نیاز به این در کشور 
احساس می شود که بعد از همه این بحث ها به اجماع قاطع ملی برسیم. 
این اجماع قاطع اگر با منطق ساده به آن نگاه کنیم یعنی همان منطقی 
که مردم کوچه و خیابان دارد و بر این اساس این یک پیروزی بزرگ برای 
کشور است. باید اجماعی ایجاد کنیم که از این پیروزی در مرحله اجرا 
بیشترین بهره را در سالهای آتی ببریم. اگر تفرقه باقی بماند خودمان بهره 

مندی که می توانیم از این توافق داشته باشیم را محدود کردیم. 

آقای جلیلی اما نظرات متفاوتی دارند. ايشان در جلساتی 
که حضور يافته اند مدعی شده اند حدود 10 حق مسلم 
ايران زير پا گذاشته شده و ايشان در دفعات مختلف نتیجه 

مذاکرات آلماتی را مناسبت تر دانسته اند.
در دوران دکتر جلیلی خیلی اخبار مستقل و جامعی از مذاکرات 
بیرون نمی آمد و بیشتر باید به اخبار رسمی اتکا می کردیم. آنچه من 
از آلماتی 1 و 2 میدانم و به ویژه از آلماتی 2 که آقای دکتر جلیلی و 
تیمش از آن به عنوان یک تغییر وضعیت و شروع به نگاه مثبت طرف 
های مقابل اعلام می کنند این است که فردو به طور اساسی تقریبا 
اوراق شود و در متن هم آمده که به یک وضعیت پیش از آمادگی 
برسد. در واقع فردو به نحوی اوراق شود که راه اندازی مجدد آن مدت 

طولانی زمان نیاز داشته باشد و چیزی فراتر از تعطیلی باشد. نکته 
مثبت آن گفتگوها چه بود؟ اینکه وعده هایی داده شده بود که ایران 
مواد غنی سازی خود را خارج از کشور منتقل نکند. این اوج مذاکرات 
آن تیم بود و بعد از آن دیگر اتفاقی نیفتاد. یک اتفاق دیگر در آن 
دوره افتاد که آنهم آقای دکتر صالحی راسا و شخصا دنبال کردند 
و مذاکرات مسقط را ایشان کلید زدند و این را به هر شکلی حفظ 
کردند تا دولت آقای روحانی سر کار آمد و توانست آنرا شکفته کند و 

به سمت بهره برداری جامع ببرد. 

آقای ناصری سوالی که پیش می آيد اين است که آقای 
جلیلی واقعا اجازه توافق داشت؟ يعنی ايشان می توانستند 

اين ريسک را انجام دهند که توافقی انجام دهند؟
اگر خاطرتان باشد در صحبت های دوران تبلیغات انتخابات 
ریاست جمهوری 92 آقای دکتر ولایتی خیلی روشن گفتند که قرار 
بر این بوده و از ایشان خواسته شده بود که فضای مذاکرات را به 
سمت توافق ببرند. من مطمئنم ایشان هم تلاش صادقانه و خالصانه 
ای کردند ولی مسیری که ایشان پیش بردند چشم انداز روشنی برای 

حصول به یک همگرایی را نشان نمی داد. 
آقای جلیلی جرات ريسک نداشت يا امیدی نبود که 

توافق خوبی به دست آيد؟
یک مجموعه است. به هر حال ایشان هم یک سیاستمدار است و 
فقط یک دیپلمات نیست. وقتی ایشان قصد کرده بود وارد انتخابات 

ریاست جمهوری شود حتما ملاحظات ورود به عرصه انتخابات را در 
نظر می گرفت. حتما می دانست اگر بتواند توافقی به دست بیاورد 
امتیاز برجسته ای در کمپین انتخاباتی اش خواهد داشت. بالاخره ما 
که از ذهن ایشان خبر نداشتیم ولی خودشان تصمیم گرفته بودند که 

در انتخابات حضور یابند.

يکی ديگر از نقاط عطف مذاکرات آن دوران توافق موسوم 
به تهران است که ما با برزيل و ترکیه پیش برديم. از آن توافق 
جزئیات چندانی به بیرون درز نکرد و گفته می شود مقامات 

ارشد نظام با اجرايی شدن آن مخالفت کردند.
من اطلاع چندانی از اینکه چگونه آن توافق عملی نشد ندارم ولی 

همین قدر می دانم که آن توافق بسیار بد بود.  

چرا؟ از چه نظر؟
آنجا ما صرفا برای اینکه تحریم ها تشدید نشود قبول کردیم مواد 
غنی سازی شده را که هزینه بسیار سنگینی برایش داده بودیم را 
به خارج بفرستیم و ابتدائا قرار شد این توافق با آمریکایی ها در ژنو 
صورت گیرد و توافقی خصوصی و غیر رسمی با آمریکایی ها انجام 
شده بود که به نتیجه نرسید. حالا اگر حداقل با طرف اصلی دعوا که 
آمریکا بود این توافق انجام می شد شاید بعدا یک امتیازی هم در 
مقابل می گرفتند، ولی عدم شدت یافتن تحریم ها که امتیاز نیست. 
ضمن اینکه ترکیه و برزیل کجای این ماجرا بودند که ما بخواهیم با 
کارت آنها بازی کنیم؟ ترکیه و برزیل اصلا کاره ای نبودند. از این 
گذشته توافقی که برای خود ما هم مناسب نبود را آمریکایی ها رد 
کردند و بلافاصله شدیدترین تحریم ها را علیه ایران وضع نمودند. 
به نظرم این یکی از بدترین مقاطع و شاید بتوان گفت تاریک ترین 

مقطع مذاکرات هسته ای بود.

منطقه  در  توافق  اين  تاثیرات  به  قدری  ناصری  آقای 
بپردازيم. آقای ظريف سفرهای متعددی را در منطقه آغاز 
کردند و تلاش کردند نگاه خاورمیانه ای ايران را پررنگ تر 

نمايند. اوضاع منطقه را چگونه می بینید؟
من شک ندارم با هوش و ذکاوتی که ظریف دارد و حجم فعالیتی 
که روی منطقه می گذارد شما در ماه های آتی خواهید دید کویت، 
قطر و حتی اماراتی که تمام عیار با عربستان اعلام همبستگی کرده 
مواضع دیگری اتخاذ خواهند کرد. خود اینها عامل فشار بر عربستان 
می شود که مواضعش را تعدیل کند و اتفاقا به سود عربستان هم 
است چرا که ادامه این وضعیت عربستان را بیشتر و بیشتر وارد 
باتلاق می کند. قطعا روند سیاسی که نتیجه این توافق است به سود 
جمهوری اسلامی ایران خواهد بود و به سمت اقتدار و تثبیت قدرت 
جمهوری اسلامی ایران پیش خواهد رفت. برداشتم این است بیش 
از چند ماه طول نخواهد کشید که اوضاع منطقه به نفع ایران تثبیت 
می شود. الان به نفع ایران هست ولی تثبیت خواهد شد. سوریه اصلا 
تزلزلی در روندهایش ایجاد نشده و من شواهدی در آن نمی بینم در 
مورد یمن مهم این است که مقاومت در مقابل بمباران های عربستان 
ادامه دارد و سعودی حتی ذره ای از وضعیت بن بست نتوانسته خارج 
شود و حتی روزنه ای هم برایش ایجاد نشده و هیچ تغییری علیه 
آنچه منافع ماست در آنجا هم اتفاق نیفتاده. عراق هم اتفاقا با یک 
ایران تثبیت شده که جایگاه روشنی در معادلات منطقه دارد خیلی 
بهتر می تواند به عنوان یک کشور متحد و موتلف همکاری کند تا یک 
کشوری که دائما نگران باشد بین روابط با ما و بقیه توازن ایجاد کند. 
من همه این فعالیت ها را به سمت مثبت می دانم و نتیجه نهایی اش 

را هم تثبیت اقتدار ایران در ماه های آتی می دانم.

پس معتقديد قدرت نرم ايران با اين توافق بیشتر هم 
خواهد شد؟

قدرت نرم ایران به طور تساعدی بیشتر شده و این حامی قدرت 
سخت ایران خواهد شد و شتاب می دهد که قدرت سخت هم آسوده 
تر و با هزینه کمتر به نتایج روشن تری برسد. در دو مقطع روشن 
شد که لازمه پیشروی پایدارتر ما در حوزه سخت راهبری قدرت نرم 
و دیپلماسی است. حداقل در دو مقطع در تاریخ جمهوری اسلامی 
ایران دو امر ناشدنی شدنی شد که تلفیقی از قدرت سخت، مقاومت 
و قدرت نرم به معنای دیپلماسی بود. یکی پایان جنگ که بالاخره 
در شرایط سختی جنگ را پایان دادیم و برای امام و همه مردم جام 
زهر بود ولی یک سال پس از آن دیپلماسی ما را به جایی رساند که 
تمام اهداف جنگ کسب شد و در نتیجه به پشتوانه قدرت سخت ما 
تبدیل شد. به این دلیل که دیپلماسی را باور کردیم و به آن اولویت 
دادیم و نتیجه هم گرفتیم. در مذاکرات بعد از جنگ عراق هم اسرا 
به کشور برگشتند، هم عقب نشینی از سوی عراق انجام شد و هم 
قرارداد 1975 که دلیل شروع جنگ بود با اعلام یک طرفه و رسمی 
و کتبی صدام حسین به آقای هاشمی رفسنجانی مجددا تایید شد. 
هم بعد از آن مسئولیت شروع جنگ در سازمان ملل تثبیت شد و در 
نهایت هم صدام سقوط کرد. البته نمی گویم همه آنها نتیجه طراحی 
دیپلماسی ما بوده ولی فضایی که ایجاد کردیم این تفکر را در ذهن 
صدام انداخت حالا که در ایران به جایی نرسیدم این نفوذ را از طریق 
کویت توسعه ادامه دهم. در واقع باید توجه کرد که دیپلماسی باید 

نقش فرمانده و تعیین کننده امور باشد.
مورد دوم هم توافق هسته ای است. یک ناشدنی شدنی شد. اینکه 
این مقاومت طولانی و سرسختانه بی نظیر کشور نظام و مردم بالاخره 
طرف مقابل را در یک قالب دیپلماسی طراحی شده، زیرکانه، دقیق 
و کاملا مدبرانه به جایی رساند که تمام شرایط ما را پذیرفتند. هم به 
طور کامل به برنامه هسته ای ما تن داد و هم پذیرفت که تحریم ها را 
بردارد و حتی تعهد داد که وضعیت روابط با ایران تغییر کند، این در 
حالیست که ما به صراحت گفتیم که همچنان به راه خود ادامه می 
دهیم و مبارزه با آمریکا را در حوزه های مورد اختلاف در خاورمیانه 
ادامه می دهیم. در این شرایط، طرف مقابل از مواضعش کوتاه آمده 
است. وقتی دیپلماسی محور اصلی شود تمام امکانات دیگر، سخت 
افزارها، محورهای مقاومتی ابزار می شوند و مسیر به درستی طی می 
گردد. امیدوارم از این به بعد دیگر به آن حد از بلوغ سیاسی رسیده 
باشیم که فراموش نکنیم توان دیپلماسی موثر و موفق را داریم اگر 
واقعا از افراد زبده ای استفاده کنیم که جدا نیتشان صادقانه و خالصانه 
است می توانیم پیشرفت نماییم. دوم اینکه این ظرفیت در دیپلماسی 
وجود دارد و اساسا نقش دیپلماسی این است ما همه آورده ها را جمع 
کینم و در نهایت نتیجه ای بگیریم که کشور، موقعیت نظام و وضعیت 

مردم را به موقعیت بهتری برساند.

اخبار
آيت ا... مقتدايی مطرح کرد:

نامه های محرمانه از قم به آدرس روحانی
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه سراسر کشور اظهار داشت: جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم، تذکراتی غیرعلنی به وزير ارشاد داشته و نامه هايی 

محرمانه هم برای رئیس جمهور ارسال می کند.

آیت ا... مقتدایي اظهار داشت: اعضاي جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در راستاي توصیه 
مقام معظم رهبري مبني بر اینکه »در مسائلي که در کشور واقع مي شود، نظر دهید« در 
امور متعددي به صداو سیما به دلیل فیلم ها، برنامه ها یا موضع گیري هایش تذکراتي داده 
اند. حتي رئیس سازمان صداوسیما را به جامعه مدرسین و یا جاهاي دیگر احضار کرده و 

به او تذکراتي داده اند.
این عضو مجلس خبرگان افزود: به وزارت ارشاد هم تذکراتي داده ایم و مواردي بوده که 
به وزیر و یا حتي رئیس جمهور نامه محرمانه نوشته ایم. ایشان حتي در مورد تذکرات دو 
سه نفر از اعضاي جامعه مدرسین که خدمتشان رسیده و نظرات اصلاحي و اسلامي جامعه 

مدرسین را ارائه داده اند، دستوراتي را جهت اجرا ابلاغ کرده اند.
به گزارش خبر آنلاین، او در پاسخ به سوالي که جویاي جزئیات این نامه بود، اظهار 
داشت: ما بناي رسانه اي و علني کردن این کارها را نداریم. آن افرادي هم که خدمت رئیس 

جمهور رسیده اند را نمي خواهیم به رسانه ها معرفي کنیم.
آیت ا... مقتدایي که مي گفت در دولت گذشته هم جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
مشي مشابهي داشته، در پاسخ به اینکه »فکر نمي کنید، رسانه اي شدن این موضوعات به 
گرایش بیشتر مردم به حوزه هاي علمیه کمک مي کند؟« گفت: گاهي علني شدن این 
تذکرات منجر به تضعیف دستگاه و مسئولین مي شود. هدف روحانیت اصلاح امور است. 
اگر روشي را که ما صلاح نمي دانیم، ادامه یابد، خلاف شان حکومت اسلامي و جمهوري 
اسلامي است. از همین رو تذکراتي ارائه مي دهیم که معمولا مورد توجه قرار مي گیرد و 
ما به هدفمان مي رسیم. سر و صدا کردن درباره تذکرات روحانیت به رئیس جمهور منجر 

به تضعیف وي مي شود.

معاون سازمان انرژی اتمی: بازديد از مراکز نظامی در دستور کار نیست

بازرسان سه شنبه می آيند
معاون سازمان انرژی اتمی و عضو کارگروه داخلی برجام از سفر بازرسان 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در روز سه شنبه به تهران خبر داد و گفت: در 
اين دور از مذاکره با سازمان انرژی اتمی بازديد از مراکز نظامی در دستور کار 

بازرسان آژانس نیست.
علی اصغر زارعان افزود: بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی روز سه شنبه 24 شهریور 

طبق روال معمول به ایران سفر خواهند کرد. 
وی ادامه داد: در این سفر برنامه هایی جهت بحث و مذاکره داریم اما در این دور از 
مذاکرات اقدام یا دستوری مبنی بر بازدید از مراکز نظامی نیست. معاون رییس سازمان 
انرژی اتمی گفت: این سفر در راستای برنامه جامع اقدام مشترک است که طبق روال 
گذشته انجام می شود و جلسات و مذاکراتی را جهت هماهنگی بیشتر و اقدامات عملیاتی 

در آینده، خواهیم داشت.
آغاز عملیات ساخت نیروگاه هسته ای بوشهر در اواخر سال جاری

زارعان همچنین درخصوص همکاری های مشترک میان جمهوری اسلامی ایران و 
روسیه برای ساخت نیروگاه هسته ای بوشهر اظهارداشت: با توجه به برنامه ریزی و توافق 
نامه ای که بین جمهوری اسلامی ایران و روسیه جهت احداث دو واحد نیروگاه هزار و 50 
مگاواتی که جمعا دو هزار و 100 مگاوات می شود واحد اول این نیروگاه اقدامات اولیه شروع 

شده و اواخر سال یا اوایل سال آینده اقدامات عملیاتی آن آغاز خواهد شد.

آيت ا... محسن غرويان:

غرور بیش از حد مشکل اصلی 
جريان اصولگراست

مدرس حوزه علمیه قم گفت: برخی اصولگراها احساس می کنند می شود 
بعنوان تاکتیک از وحدت با پايداری ها استفاده کرد و کرسی های خود را در 

مجلس افزايش داد، اما اين وحدت استراتژيک و فکری نیست.
آیت ا... محسن غرویان با اشاره به فعالیت های انتخاباتی اصولگرایان عنوان کرد: به نظر 
من اصولگرایان باید بر محور دیدگاه ها و سخنان رهبری به وحدت برسند چراکه با تکیه 
بر دیدگاه های حزبی و گروهی خود نمی توانند به وحدت برسند. برای مثال همین شعار 

همدلی و همزبانی دولت و ملت می تواند محور وحدت اصولگرایان قرار گیرد.
وی افزود: آنها می توانند وحدت خود را با این شعار تنظیم کرده و در کنار جریان 
اعتدالی کشور قرار گیرند و دولت را همراهی کنند. در مثال دیگری رهبری همواره از تیم 
مذاکره کننده ما تقدیر کرده و آنها را به با عنوان فرزندان نظام خطاب کردند، بنابراین نباید 
آنها و تلاش هایشان را نفی کرد یا عیله آن موضع گرفت. مادامی که اصولگرایان بخواهند بر 
مواضع حزبی و جناحی خود تکیه کنند، به وحدت نخواهند رسید مگر اینکه نظرات رهبری 

و همدلی با دولت را محور فعالیت ها و اظهارات خود قرار دهند.
این مدرس حوزه علمیه قم غرور بیش از حد را یکی از مشکلات اصلی جریان اصولگرا 
برشمرد و تاکید کرد: متاسفانه در این جریان هر شخصیتی خود را در بالاترین سطح از فهم 

سیاسی، دینی و مذهبی می داند و سایر گروه ها را ضعیف می شمارد.
وی گفت: علی رغم اینکه ما باید در مسائل اجتماعی و سیاسی به فکر جمعی و مشورت 
بها بدهیم، اما در جریان اصولگرا چنین مبنایی وجود ندارد. برای برخی اصولگریان ملاکی 

به نام نظرخواهی و مشورت پذیرفته شده نیست.
حجت الاسلام غرویان با تاکید بر اینکه برخی از گروه های اصولگرا اصلا اعتقادی به رای 
مردم ندارند، عنوان کرد: وقتی رای مردم برای این عده بی ارزش است، بنابراین طبیعی است 

که مراجعه به رای اکثریت و مشورت نیز برای آنها معنایی نخواهد داشت.
مدرس حوزه علمیه قم تصریح کرد: رهبری فرمودند که رای مردم حق الناس است در 
حالیکه برخی از تندروهای اصولگرا اصلا از ته دل این مسئله را قبول ندارند و مشروعیتی 
برای رای مردم قائل نیستند. برای همین وقتی بدانیم مبنای فکری برخی از آنها چنین 
چیزهایی است، به خوبی درک می کنیم برگزاری نشست های متعدد برای وحدت و اجماع 

از سوی آنها صرفا تشریفاتی خواهد بود.
وی افزود: اگر اصولگرایان به مردم سالاری دینی اعتقاد داشته باشند و بپذیرند که مردم 
و رای آنها به مجلس شورای اسلامی و خبرگان مشروعیت می دهد، آن زمان می توانند به 
وحدت برسند اما اطلاع دارم که برخی اصولگرایان، برای رای مردم چه در مجلس خبرگان 
و چه در مجلس شورای اسلامی ارزش و نقشی قائل نیستند، برای همین هم فکر می کنم 

با چنین اعتقادی نمی توانند به وحدت برسند.
این مدرس حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: پیشنهاد من به این دسته از اصولگرایان 
این است که تا زمان انتخابات به چند سوال پاسخ دهند؛ اول اینکه آیا رای مردم را 
حق الناس می دانند یا خیر، دوم اینکه آیا مردم سالاری دینی به معنای مشروعیت رای 
مردم است یا خیر و اینکه رای مردم در مجلس خبرگان و تعیین و نظارت بر رهبری 

چه جایگاهی دارد.
وی گفت: در حال حاضر خبرگان وظیفه انتخاب رهبری را بر عهده دارد مردم هم 
نمایندگان خبرگان را انتخاب می کنند یعنی به شکل غیرمستقیم مردم در انتخاب رهبری 
نقش دارند اما آیا همه اصولگرایان این را به عنوان یک مبنای قانونی قبول دارند که مردم 
به حاکمیت مشروعیت می دهند؟ به نظر من ضرورت دارد در آستانه انتخابات به این 
پرسش ها پاسخ داده شود. به نظر می رسد در این موارد در جریان اصولگرا اختلاف های 

مبنایی وجود دارد.
آیت ا... غرویان تاکید کرد: فکر می کنم در نهایت اصولگرایان محوریت پایداری ها و آیت ا... 
مصباح را برای انتخابات مجلس آینده نمی پذیرند. البته در جامعتین هم دو طیف وجود دارد 

که ممکن است با یکدیگر در برخی مبانی فکری اختلاف نظرهایی داشته باشند.
وی افزود: به نظر می رسد برخی اصولگرایان احساس می کنند می توانند به عنوان یک 
تاکتیک از وحدت با پایداری ها استفاده کنند و کرسی های خود را در مجلس افزایش دهند، 
اما این وحدت استراتژیک و فکری نیست. با همه این ها با توجه به تجربه گذشته به نظر 

می رسد آنها حتی به وحدت تاکتیکی مدنظرشان هم دست نخواهند یافت.
آیت ا... غرویان یادآور شد: وحدت اصولگرایان را تنها استفاده از کلیدواژه های رهبری 
می تواند رقم بزند و مادامی که اصولگرایان ادعای »انـاً رجَُلْ« داشته باشند به وحدت 

نخواهند رسید.

ايمان تلفنی اشتراک 
و آگهی می پذيرد
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من شک ندارم با هوش و ذکاوتی که ظريف دارد و حجم فعالیتی که روی منطقه 
می گذارد شما در ماه های آتی خواهید ديد کويت، قطر و حتی اماراتی که تمام عیار 

با عربستان اعلام همبستگی کرده مواضع ديگری اتخاذ خواهند کرد. خود اينها 
عامل فشار بر عربستان می شود که مواضعش را تعديل کند و اتفاقا به سود عربستان 
هم است چرا که ادامه اين وضعیت عربستان را بیشتر و بیشتر وارد باتلاق می کند. 
قطعا روند سیاسی که نتیجه اين توافق است به سود جمهوری اسلامی ايران خواهد 

بود و به سمت اقتدار و تثبیت قدرت جمهوری اسلامی ايران پیش خواهد رفت

توافق هسته ای يک ناشدنی بود که شدنی شد. اينکه اين مقاومت طولانی و 
سرسختانه بی نظیر کشور نظام و مردم بالاخره طرف مقابل را در يک قالب 

ديپلماسی طراحی شده، زيرکانه، دقیق و کاملا مدبرانه به جايی رساند که تمام 
شرايط ما را پذيرفتند. هم به طور کامل به برنامه هسته ای ما تن داد و هم پذيرفت 
که تحريم ها را بردارد و حتی تعهد داد که وضعیت روابط با ايران تغییر کند، اين 
در حالیست که ما به صراحت گفتیم که همچنان به راه خود ادامه می دهیم و 

مبارزه با آمريکا را در حوزه های مورد اختلاف در خاورمیانه ادامه می دهیم

سیروس ناصری مذاکره کننده ارشد پیشین کشورمان:

دعوت مجلس از جلیلی جهت دار است

دبیر کل انجمن اسلامی معلمان ايران ارايه برنامه های 
در  احزاب  گفت:  و  دانست  ضروری  را  مردم  به  احزاب 
انتخابات افرادی را به مردم معرفی کنند که پس از انتخابات 

به حزب مربوطه و حزب هم به مردم پاسخگو باشند.
داود محمدی درباره نقش احزاب در توسعه سیاسی افزود: 
اگرچه تا رسیدن به توسعه سیاسی فاصله داریم اما همزمان که 
با جامعه در جهت توسعه سیاسی حرکت می کند احزاب نیز باید 
حرکت مناسبی را در این جهت داشته باشند و برنامه های خود را 

بطور مشخص به مردم معرفی کنند .
وی ادامه داد: این که فردی مطالبی را در زمان انتخابات مطرح 
اما در عمل به گونه ای دیگر رفتار کند، رسالت حزب را زیر سئوال 

خواهد برد و این نیازمند کار سیاسی، اجتماعی و فرهنگی است .
دبیر کل انجمن اسلامی معلمان ایران اظهار داشت: باید اعتماد 
عمومی به احزاب افزایش یابد و احزاب نیز باید در معرفی افراد 
به جامعه دقت کنند تا کسانی را که معرفی می کنند متعهد ، 

متخصص و پایبند به اصول حزبی باشند

 بايد به رسالت احزاب توجه شود
محمدی درباره تشکیل خانه احزاب نیز گفت : خانه احزاب یک 
تشکیلات صنفی است که ساماندهی چگونگی تشکیل و عملکرد 
احزاب، رفع مشکلات احزاب و برنامه ریزی برای آن ها را مورد 

بررسی قرار می دهد .
وی افزود: باید به رسالت احزاب خارج از دیدگاه حزبی آن ها 
توجه شود و خانه احزاب به دور از برخوردهای سلیقه ای باید در 

جهت رفع مشکلات احزاب تلاش کند .
دبیر کل انجمن اسلامی معلمان ایران ادامه داد: دولت یازدهم با 
پیگیری وزارت کشور در راه اندازی خانه احزاب تلاش های خوبی 
انجام داد و در جهت تقویت احزاب نیز کمک کرد، بنابراین همه 
احزاب و تشکل ها باید در چارچوب نظام و قانون به فعالیت بپردازند 

و مهم نیست که چه طیف یا گروهی مسئولیت دارند.

حضور حداکثری مهمترين هدف انجمن اسلامی معلمان 
ايران در انتخابات

محمدی خاطر نشان کرد: انجمن اسلامی معلمان یک تشکل 

سیاسی واجتماعی در حوزه معلمان است و درجهت فعال شدن 
مردم و معلمان در انتخابات ها برنامه دارد و می کوشد تا حضور 

حداکثری مردم را برای شرکت در انتخابات ها فراهم کنند .
وی با اشاره به نقش معلمان در حضور حداکثری مردم افزود: 
این انجمن با توجه به رسالت خود در چارچوب قانون و سیاست 
های حزبی خود عمل خواهد کرد و در انتخابات آتی به طور جدی 
وارد صحنه خواهد شد و هم اکنون نیز در استان ها فضای مناسب 

و خوبی را با تشکل های سیاسی فراهم کرده است .

شورای نگهبان نهادی تاثیر گذار
 در سرنوشت کشور

دبیر کل انجمن اسلامی معلمان ایران درباره نقش شورای 
نگهبان در انتخابات گفت: مشارکت حداکثری مستلزم ایجاد زمینه 

حداکثری است تا مردم با اطمینان در انتخابات شرکت کنند و 
افرادی هم که صلاحیت دارند در انتخابات حضور پیدا کنند .

محمدی افزود: این که افراد بترسند از این که رد صلاحیت 
شوند امر درستی نیست البته شورای نگهبان وظایفی دارد که باید 

در چارچوب قانون به آن عمل کند .
وی اظهارداشت: درخواست ما این است که شورای نگهبان 
وظایف خود را در چارچوب قانون عمل کند و دستگاه های اجرایی 
و نظارتی باید زمینه مناسب و شفافی را در جامعه برای حضور 

حداکثری مردم فراهم سازند.
دبیر کل انجمن اسلامی معلمان ایران خاطر نشان کرد: شورای 
نگهبان نهاد مهم وتاثیر گذاری در سرنوشت اجتماعی و اداری کشور 
است و باید نهایت دقت را به عمل آورد که در چارچوب قانون عمل 
کند بنابراین حضور شورای نگهبان ضروری است اما مستلزم نگاه 

دقیق، شفاف واصولی است .

ساختارهای اقتصادی کشور بايد شفاف شود
محمدی درباره سوء استفاده های اقتصادی که در گذشته 
صورت گرفته و شائبه ورود پول های کثیف به انتخابات نیز گفت: 
این موضوعی جدی است که باید تلاش کنیم تا با ایجاد ساختارهای 

اقتصادی قانونی مناسب از سوءاستفاده ها جلوگیری شود.
وی بابیان این که گماشتن افراد متعهد، متدین و معتقد به 
ارزش های اسلامی در مناصب مختلف از چنین سوء استفاده هایی 
جلوگیری خواهد کرد، افزود: چنین اتفاقاتی اعتماد عمومی جامعه 
را سلب می کند که این موضوعات نیازمند آسیب شناسی جدی 

است.

 انتخابات سه قطبی است
دبیر کل انجمن اسلامی معلمان ایران درباه حضور جریانات 
سیاسی در انتخابات نیز گفت: با توجه به انتخابات های گذشته دو 
گروه اصلاح طلب و اصولگرا در جامعه خواهیم داشت البته تنوع در 

هر دو گروه وجود دارد .
محمدی افزود: گروه ها در جهت تجمیع هستند وامیدواریم هر 
دو طیف به گونه ای وارد شوند که مردم را در شناخت و انتخاب 

افراد اصلح راهنمایی کنند .
وی ادامه داد: البته در کنار این دو طیف، مستقلان هم وارد 
عرصه خواهند شد اما مهمترین بحث این است که افرادی معتقد 
به نظام و مبانی اعتقادی کشور به مردم معرفی شوند تا مردم به 
راحتی در انتخابات شرکت کنند واین گروه ها به طور شفاف نسبت 

به آگاهی سازی مردم عمل کنند .
دبیر کل انجمن اسلامی معلمان ایران درباره دغدغه انتخابات 
آینده هم اظهار داشت: مهمترین بحث این است که زمینه حضور 
مردم را فراهم کنیم بنابراین درخواست داریم دولت و دستگاه های 

نظارتی تلاش کنند و محور اصلی را قانون قرار دهند.
محمدی با بیان این که مردم نسبت به نظام وانتخابات اعتقاد 
دارند و این موضوع را در صحنه های مختلف ثابت کرده اند، افزود: 
باید از مواردی که در گذشته مانع از حضور افراد می شد، جلوگیری 

و با سلامت نفس با افراد برخورد شود .

دبیر کل انجمن اسلامی معلمان ايران:

انتخابات آينده سه قطبی است
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شمشير آخته، خوشْ منظر و زشتْ اثر است.

یکشنبه - بیست و دوم شهریورماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3816 روزنامه

 این کمپین تا کی ادامه خواهد داشت؟
گفته می شود: یکی از موضوعاتی که طی روزهای گذشته در صحنه اقتصادی کشور محل بحث 
و طرح نظرات مختلف شد و از سویی افکار عمومی و جامعه نسبت به آن واکنش های زیادی داشتند، 
موضوع راه اندازی کمپینی برای نخریدن خودروهای داخلی و همچنین واکنش وزیر صنعت، معدن 
و تجارت نسبت به آن بود. در این مدت بیشتر کسانی که با رویکرد و راه اندازی این کمپین مخالفت 
کردند بر این باورند که تحریم خودرهای داخلی نتیجه ای جز زیان تولید داخلی ندارد و عملا فضا را 
بیش از گذشته در اختیار واردکنندگان خودرو قرار می دهد که به واردات بی رویه خودرو دامن بزنند 
و کارخانه های خودروسازی داخلی را به تعطیلی بکشانند؛ اتفاقی که به گفته آنها لطمه جدی به 
اشتغال در کشور خواهد زد؛ لذا راه اندازی چنین کمپینی از منظر آنها نمی تواند توجیهی داشته باشد. 
حال باید دید راه اندازی چنین کمپینی برای نخریدن خودروهای داخلی چه تاثیری بر تولیدکنندگان 
داخلی خودرو می گذارد؟ آیا طرح چنین انتقاداتی از خودروسازان به فرصتی برای بهتر شدن کیفیت 
خودروهای داخلی منجر می شود یا اینکه با تحریم خودروهای داخلی از سوی مصرف کنندگان، 

خودروسازان با تهدید جدی برای تولیدات و عرضه محصولاتشان مواجه می شوند؟

»حدادعادل« مهمان خندوانه می شود 
گفته می شود: به دنبال دعوت دست اندرکاران برنامه خندوانه از حدادعادل و پس از رایزنی ها 
و پیگیری های صورت گرفته در این خصوص، وی قرار است طی روزهای آینده مهمان این برنامه پر 
بیننده تلویزیون باشد.براساس این گزارش و طبق اعلام عوامل خندوانه، برنامه ضبط شده با حضور دکتر 
حدادعادل، دوشنبه 23 شهریور ماه و در آستانه روز "ازدواج و خانواده" که مصادف است با سالروز ازدواج 

حضرت علی )ع( و حضرت فاطمه)س(، روی آنتن شبکه نسیم خواهد رفت.

ایمن الظواهری علیه داعش اعلام جنگ کرد 
گفته می شود: مدیر سابق مرکز ملی مقابله با تروریسم آمریکا با ابزار شگفتی از اظهارات ایمن 
الظواهری، رهبری القاعده درباره اعلان جنگ علیه داعش گفت: الظواهری تاکنون درباره داعش و 
ابوبکر البغدادی، رهبری این گروه به این وضوح اظهارنظر نکرده بود. این مساله نشان دهنده اختلافات 
گسترده میان رهبری داعش و القاعده است و به نظر می رسد که این روند سازش ناپذیر باشد. رهبر 
القاعده در پیامی صوتی اعلام کرد که رهبری داعش اقدام به فتنه و ایجاد اغتشاش می کند و بر این 
مساله تاکید کرد که این تروریست منزوی عراقی، رهبر تمام مسلمانان و گروه های شبه نظامی موسوم 

به "خلیفه" نیست.

تخریب قلعه تاریخی کوه مبارک ربطی به سپاه ندارد 
گفته می شود: در پی انتشار برخی اخبار شیطنت آمیز مبنی بر تخریب قلعه تاریخی کوه مبارک 
شهرستان جاسک توسط منطقه دوم نیروی دریایی سپاه ،روابط عمومی این نیرو با تکذیب این اخبار 
اعلام کرد: تخریب قلعه تاریخی کوه مبارک ربطی به سپاه نداشته و اساسا منطقه عمومی جاسک 
و کوه مبارک جزء مناطق ماموریتی و استقرار نیروی دریایی سپاه نمی باشد .روابط عمومی نیروی 
دریایی سپاه اظهار امیدواری کرده است که رسانه ها نسبت به صحت و دقت اخبار اهتمام بیشتری 

را داشته باشند.

فعالیت سیاسی حامیان احمدي ن   ژاد در استان ها
گفته می شود: پس از مجتبی ثمره هاشمی مشاور و دستیار ارشد رئیس جمهور سابق کشورمان و 
انتخاباتي که براي تعیین منتخبان ساماندهی تشکلی برای بسط گفتمان انقلاب اسلامی صورت گرفت، 
نوبت دکتر غلامحسین الهام شد تا با موضوع ”مبانی تئوریک نفوذ آمریکا”، به نام حامیان دولت اسلامي، 
عده اي را در مشهد گرد هم آورد هر چند که باوجود تبلیغ بسیار ، فقط معدودي از آن جلسه استقبال 
کردند. به گزارش تابناک خراسان رضوي، اختلاف هاي جدي در میان طیف حامیان رئیس جمهور سابق 
نیز مشهود است به طوریکه جواني بدون سابقه فعالیت در ستادهاي سابق احمدي نژاد به عنوان هماهنگ 
کننده برگزاری جلسه او ظاهر شده و گاهي هم اجازه مي یابد تا در نقش روابط عمومي و سخنگو به نام 
دفاع از احمدي نژاد مطرح شود. بنابراین گزارش گویا تیم انتخاباتي دکتر احمدي نژاد در استان خراسان 

رضوي و به ویژه مشهد فعال شده است و حتي به صورت منظم جلساتي را برگزار مي کند.

تایید وجود مواد مخدر و شیشه در توتون قلیان
گفته می شود: رییس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به طور 
رسمی وجود مواد مخدر، شیشه و ترکیبات آمفتامین را در توتون قلیان ها برای معتاد و وابسته کردن 
مشتریان این کالا تایید کرد. خسرو صادق نیت در پاسخ به این پرسش که آیا استفاده از مواد مخدر، 
شیشه و ترکیبات آمفتامین را در توتون قلیان ها تایید می کنید، گفت: بله، گزارش های متعددی 
داشتیم که حتی آن قدر دوز مواد مخدر، شیشه و ترکیبات آمفتامین در توتون قلیان ها بالا بوده که 
مسمومیت حاد ایجاد کرده و قطعاً تعداد مواردی که با دوز کمتر مصرف شده و مسمومیت حاد نداده، 

بسیار بیشتر است.

جاسوسی ماهواره ای روسیه از ایران
گفته می شود: شرکت امنیتی کسپرسکی به تازگی در گزارشی اعلام کرد، جاسوسان سایبری 
روسی، برای مخفی کردن فعالیت های مخرب جاسوسی خود، از ماهواره استفاده می کنند. گروه ترلا، 
از مدل جدید حمله خود برای جاسوسی از سفارتخانه ها، دانشگاه ها و شرکت هایی دارویی استفاده 
می کرده است. در این مدت نیز دولت آمریکا تلاش زیادی را به کار بسته تا بتواند این گروه روسی 
را شناسایی و حملات آن را دفع کند. ایالات متحده معتقد است که هکرهای دولتی روس، حملات 
متعددی را علیه کاخ سفید و سامانه ایمیل های پنتاگون انجام داده است. تحقیقات نشان می دهد 
کشورهای جمهوری اسلامی ایران، فرانسه، آمریکا، هند، عربستان سعودی، اوکراین و آلمان  بیشترین 

تاثیر را از این حمله دیده اند.

نامحرمانه 

اخبار
استاندار قم در جلسه شورای معاونین تاکید کرد:

افزايش رضايتمندي مردم 
اولويت اصلي دستگاه ها

استاندار قم با تاکید بر افزايش کارايي و راندمان دستگاه هاي اداري 
در خدمت رساني به مردم، ارتقاي انضباط کاري در دستگاه هاي اجرايي 

را خواستار شد.

به گزارش روابط عمومي استانداري قم، سید مهدي صادقي ظهر دیروز در 
جلسه شوراي معاونین استانداري قم طي سخناني افزایش رضایمتندي مردم 

را اولویت اصلي دستگاه هاي خدمت رسان دانست.
استاندار قم با بیان اینکه ادارات باید اهتمام ویژه اي را به اصلاح فرایندهاي 
زائد و طولاني ارائه ي خدمت داشته باشند افزود: برخي فرایندهاي تعریف شده 
در دستگاه هاي دولتي موجب اتلاف وقت و هزینه  مردم و سازمان مي شود 

که بایستي مورد بازبیني و اصلاح قرار گیرند.
نماینده عالي دولت در استان با تاکید بر افزایش کارایي و انضباط 
کاري براي اثربخشي خدمات قابل ارائه به مردم، خاطرنشان کرد: این 

مهم باید جزء اولویت هاي کاري مدیران دستگاه هاي استان باشد.
صادقي با اشاره به برگزاري باشکوه برنامه هاي هفته ي دولت در استان 
خاطرنشان کرد: پویایي و تحرک مدیران در خدمت رساني به مردم نباید 

مختص هفته ي دولت باشد.
استاندار قم همچنین با اشاره به در پیش بودن هفته دفاع مقدس، زنده نگه 
داشتن یاد و خاطره مجاهدت هاي هشت سال دفاع مقدس را وظیفه عمومي 
تلقي کرد و بر بزرگداشت هر چه باشکوه تر این رویداد مهم انقلابي تاکید کرد.

مديرعامل سازمان آرامستانهاي شهرداري قم:

آرامستان بهشت معصومه )س( 
توسعه می يابد

مديرعامل سازمان آرامستانهاي شهرداري قم از اجراي عملیات 
عمراني طرح توسعه آرامستان بهشت معصومه )س( خبر داد.

عبدالحمید وکیلي دراین خصوص اظهار داشت: با توجه به اینکه زمین 
واگذاري شده به متراژ 100 هکتار به این سازمان در سال 54 جهت احداث 
آرامستان بوده  است و با در نظر گرفتن افزایش جمعیت و استقبال روز افزون 
همشهریان و هموطنان از آرامستان بهشت معصومه )س(، جهت دفن اموات 
و یا رزرو قبر که با افزایش چشم گیري روبه رو شده ایم، این سازمان در صدد 
برآمد که  150 هکتار از اراضي همجوار را جهت اجراي طرح توسعه آرامستان 
بهشت معصومه )س( از سازمان راه و شهرسازي در سال 91 به صورت قطعي 

خریداري کند و به طرح توسعه آن بپردازد.
وکیلي در ادامه افزود: درحال حاضر در اجراي این طرح توسعه، پروژه هایي 
برنامه ریزي شده و در دست اقدام مي باشد که پروژه جدول گذاري به متراژ 

5400 متر در اولویت کاري  قرار گرفته است.
وي ادامه داد: در این پروژه 3 هزار مترجدول گذاري به صورت  تک 
جدولي و 900 متر جدول گذاري کانیو و 1500 متر جدول  گذاري نهري 

انجام مي شود.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد:

علل کاهش مراجعه به مراکز معاينه فنی 
خودروها درقم

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از کاهش 
مراجعه به مراکز معاينه فنی خودروها در اين شهر خبر داد.

حسین شعبان زاده در گفتگو با  مهر اظهار داشت: سه مرکز معاینه فنی در 
مناطق جمکران، جاده قدیم قم - تهران و جاده اراک در شهر قم فعال هستند 
که در این مراکز علاوه بر معاینه تخصصی خودروها تست CNG و معاینه 

دوره ای گاز نیز انجام می گیرد.
وی گفت: با توجه به اینکه اعمال قانون در خصوص معاینه فنی خودروها 
از سوی پلیس قم کمتر صورت می گیرد و همچنین معاینه فنی خودروها نیز 
پنج سال پس از تولید شده است، بنابرین میزان مراجعه به مراکز معاینه فنی 

نیز کاهش یافته است.
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم در خصوص معاینه 
فنی تاکسی ها افزود: تاکسی ها به صورت مرتب معاینه فنی شده و مجوز 

معاینه فنی برای تاکسی ها صادر می شود.
وی در خصوص اجرای طرح تحول خطوط اتوبوسرانی افزود: در گذشته 
اتوبوس ها از نقاط مختلف شهر در هسته مرکزی توقف می کردند که این امر 

منجر به ازدحام در هسته مرکزی شده بود.
شعبان زاده اظهار داشت: در این طرح اتوبوس ها در نقطه دیگری توقف 
کرده و مسافران با اتوبوس های مشخصی که برای هسته مرکزی شهر در نظر 

گرفته شده به این مناطق انتقال می یابند.

مدير عامل شرکت آبفار استان قم اعلام کرد:

علل کاهش آب بدون در آمد 
در روستاهای قم

مدير عامل شرکت آب و فاضلاب روستايی استان قم از فرسودگی 
15 درصد شبکه های آبرسانی روستاهای قم خبر داد.

علیجان صادق پور اظهار داست: 15 درصد شبکه آبرسانی در روستاهای 
قم دچار فرسودگی هستند که سالانه با توجه به اولویت ها به رفع فرسودگی 

شبکه ها اقدام می شود.
وی ادامه داد: بر اساس اولویت های شدت فرسودگی، محدودیت منابع آبی 
و جمعیت بهره بردار به رفع فرسودگی شبکه های آبرسانی بر اساس بودجه 

اختصاص داده شده اقدام می شود.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی قم بیان کرد: آب بدون درآمد 
تنها به دلیل فرسودگی شبکه ها نیست بلکه دلیل عمده آن انشعابات غیرمجاز، 

خرابی کنتور ها و فرسودگی لوله ها است.
وی گفت:   آب بدون درآمد طی سالجاری 36 درصد بوده در حالی که سال 

گذشته بیش از 50 درصد بوده است.
صادق پور ادامه داد: دلیل عمده کاهش آب بدون درآمد کشف و رفع 
انشعابات غیرمجاز و تعویض بیش از سه هزار کنتور خراب مشترکین بوده 

است.

دو انتصاب جديد در استانداري قم
با حکم استاندار قم، مديرکل امور شهري و شوراها و سرپرست 

اداره کل امور اتباع و مهاجرين استانداري قم منصوب شدند.
به گزارش روابط عمومي استانداري قم، سید مهدي صادقي در احکام 
جداگانه اي آقایان ابراهیم ملکي و مهدي رمضان پناهي را به ترتیب به عنوان 
مدیرکل امور شهري و شوراها و سرپرست اداره کل امور اتباع و مهاجرین 

خارجي استانداري قم منصوب کرد.
شایان ذکر است ملکي پیش از آن مدیرکل اداري و مالي استانداري قم 

بوده است.

مدير مجمع عاشقان حضرت محسن )ع( گفت: 
های  دهه  جوانان  با  امروز  جوانان  توقعات  سطح 
گذشته فرق کرده و تفاوت های زيادی داد؛ توقعات 
اسلامی که امروز جوانان از مسئولان و متولیان امر 
دارند در سه زمینه ازدواج، اشتغال و فراهم آوردن 

مسکن است.
 به گزارش روابط عمومی مجمع عاشقان حضرت محسن 
)ع( ، سید مجید رضوی شامگاه  شنبه در جمع خبرنگاران 
با اشاره به فعالیت های مجموعه مذهبی فرهنگی مجمع 
عاشقان حضرت محسن )ع( اظهار داشت: این مجمع از سال 
89 در چهار چوب قانون و هدفمند تصمیم گرفت تا در 
راستای رفع نیاز اساسی جوانان که همانا تأمین مسکن است، 
گامهای بسزایی بر دارد و فعالیت های خود را آغاز کند و در 
همین راستا احداث پروژه های مسکونی کوثر آغاز گردیده 

است.
مدیر عامل شرکت ستاره نفیس ایرانیان عنوان کرد: با 
مشارکت و تعامل خوب مردم توانستیم پروژه های مسکونی 
کوثر یک و دو را در مجموع به تعداد 65 واحد تا سال 91 
به اتمام برسانیم؛ و به اعتمادی که مردم به این مجموعه 
داشتند و دارند لبیک بگوئیم؛ چراکه بر آن عقیده استوار بوده 
و هستیم که اقتصاد و فرهنگ در کنار یکدیگر می توانند 

مکمل های شایسته ای بر یکدیگر باشند.
مدیر مجمع عاشقان حضرت محسن )ع( با بیان اینکه 
امروز شاهد تحویل کلیدهای مجموعه پروژه مسکونی کوثر 
3 هستیم، افزود: با توجه به درخواست اعضای مجمع و 
همچنین استقبال مردم ولایتمدار و شهیدپرور استان قم و 

به برکت دهه فرخنده کرامت پروژه مسکونی کوثر 5 نیز 
فعالیت خود را آغاز کرده و امیدواریم در مدت زمان مقرر 

بتوانیم آن را تکمیل و در اختیار متقاضیان قرار دهیم.
در  کوثر  مسکونی  پروژه های  احداث  گفت:  رضوی 
از دسترس  استان های تهران، اصفهان و کاشان نیز دور 

نخواهد بود که مقدمات آن نیز در حال فراهم آوردن است.
وی افزود: هدف ما در اختیار قرار دادن خانه های مسکونی 

با کیفیت و با قیمت تمام شده است و در این زمینه به انجام 
کار اقتصادی نمی اندیشیم؛ و امروز هم خداوند متعال را 
)ع(  عنایت حضرات معصومین  با  که  شکرگذار هستیم 
توانسته ایم بر عهدی که با اعضای خود بسته پایبند باشیم و 
در زمان مقرر با تمامی کم و کاستی های موجود واحدهای 

مسکونی را تحویل دهیم.
در کنار جوانان بودن و با جوانان ماندن بایدها و نبایدهای 
فراوانی دارد که لازمه آن قدم برداشتن با آنان است که اگر 
امروز این مجموعه ما در کنار جوانان می مانیم را شعار خود 

قرار داده پرسنل خودم آن می کوشند تا در راستای رفع 
نیازهای جوانان این دارالمومنین و این سرزمین علوی به 

اندازه بضاعت خود از هیچ تلاشی فرو گذار نباشند.
وی ادامه داد: امروز برخی جوانان غیرتمند نان آور خانواده 
های خود هستند و با مشکلات زیادی دست و پنجه نرم می 
کنند. این رفتار شایسته قابل تقدیر است و متولیان امر می 

بایست زیر بال و پر این قشر را بگیرید. 
رضوی تصریح کرد: مشکلات تحصیل، درمان و ... شاید 

و بلکه حتما در کنار ازدواج، اشتغال و مسکن میتواند فکر 
جوانان را به خود مشغول نماید که اگر بتوانیم سنت پسندیده 
قرض الحسنه را در جامعه رواج دهیم توانسته ایم باری از 

دوش این قشر تاثیرگذار و آینده ساز این مرز و بوم برداریم.
وی خاطر نشان کرد: با این دست فعالیتها می توان با 
شبیخون فرهنگی دشمن که چشم به جوانان عزیز ما دارد، 
مبارزه کرد و ترویج فرهنگ ناب و غنی تشیع را در جامعه 

امروزی بارور کرد.
مدیر مجمع عاشقان حضرت محسن )ع( ادامه داد: این 
مجمع از 5 سال گذشته با راه اندازی صندوق ذخیره و اعتبار 
درون تشکیلاتی و با در اختیار گذاشتن جوان کارت نیز 
توانسنه است به اعضایی که با مشکلات مالی مواجه هستند 

در حد توان وام ها و تسهیلات قرض الحسنه پرداخت کند.
وی با بیان اینکه در دورن هیأت ها و مجموعه های 
فرهنگی و مذهبی نیز می توان کارهای تشکیلاتی منسجمی 
انجام داد، افزود: خوشحالیم که برای اولین بار توانستیم 
بنیانگذار مناسکی همچون همایش تجلیل از پیرغلامان، 
جوان غلامان و نوغلامان حسینی )ع( برای چندین سال 
متوالی و منسجم برگزار کنیم و جشنواره فرهنگی، ورزشی 

هه کرامت و ... باشیم
رضوی همچنین از مسئولان و متولیان امر درخواست 
کرد تا مجموعه هایی را که برای جوانان قدم هایی در زمینه 
ساخت مسکن، اشتغال و ازدواج برمی دارند مساعدت نمایند 
و موانع و مشکلات را از سر راه آن ها برداشته و تسهیلات 
بیشتری در اختیار آنان قرار دهند تا این مجموعه ها نیز فارغ 
از مشکلات بتوانند خدمات شایسته ای را به جوانان ارائه 
نماید. وی ادامه داد: سازمانهای غیر دولتی، مجموعه های 
فرهنگی، مذهبی، ...؛ و تشکل ها هر کدام به نوبه خود می 
توانند با مساعدت متولیان امر باری از دوش آنها بردارند و 

فعالیتهای چشم گیر و تاثیرگذاری انجام دهند.
وی در پایان گفت: علاقمندان جهت کسب اطلاعات 
بیشتر و دریافت پیشینه و اطلاعات جدید در رابطه با مجتمع 
 in.12012.www های مسکونی کوثر می توانند به وبسایت
و یا وبلاگ    blogfa.com  .sana12012   مراجعه نمایند 
و همچنین با تلفن 32903050-025 تماس حاصل نمایند.

مدير مجمع عاشقان حضرت محسن )ع( خبرداد:

اعطاء کلیدهای واحدهای مجتمع مسکونی کوثر به متقاضیان

گفت وگو: سمانه سادات فقیه سبزواری

اقتصادی  توسعه  موتور  صنعت، 
تا  است  بشری  جوامع  از  بسیاری 
جايی که اين جوامع در کنار دستیابی 
به رشد صنعتی، قادر شده اند به سهم 
بین المللی  تجارت  در  توجهی  قابل 
دست پیدا کنند که در اين راستا، نقش 
رشد  و  اقتصادی  توسعه  در  صنعت 

تجارت مورد ارزيابی قرار می گیرد.
صنعت  وضعیت  از  اطلاع  برای 
ذاکری  احمد  با  قم  استان  معدن  و 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 

گفت و گو کرديم.

جواز تاسیس چند واحد صنعتی صادر 
و چه میزان اشتغال ايجاد شده است؟

جواز  فقره   810 اخیر،  سال  دو  در 
تاسیس واحدهای صنعتی صادر شده است 
که پیش بینی می شود برای 24 هزار و 712 
نفر اشتغال ایجاد شده و 42 هزار و 723 

میلیارد ریال سرمایه گذاری صورت گیرد.

چند فقره پروانه بهره برداری صنعتی 
صادر شده و چه مقدار اشتغالزايی و 

سرمايه گذاری صورت گرفته است؟
316 فقره پروانه بهره برداری صنعتی صادر 
و برای 5 هزار و 453 نفر نیز اشتغال مستقیم 
ایجاد شده و در این راستا 6 هزار و 247 میلیارد 

ریال سرمایه گذاری صورت گرفته است.

واحدهای  و  طرح ها  از  میزان  چه 
صنعتی بازديد صورت گرفته و برای 
برطرف کردن مشکلات صنعتگران چه 

اقداماتی شده است؟
در طول دو سال اخیر بیش از یک هزار 
از  فنی  نظارتی  بازدیدهای  مورد،  و 600 
طرح های صنعتی نیمه تمام و واحدهای 
صنعتی در حال تولید صورت گرفته است 
و همچنین برای بررسی مسائل واحدهای 
صنعتی 18 جلسه کمیته صنعت و معدن 
استان تشکیل و مشکلات مبنی بر دریافت 
مورد  تولیدی  واحدهای  تسهیلات  و  وام 

بررسی قرار گرفت.

و  مسائل  کردن  برطرف  برای 
مواردی  چه  صنعتگران،  مشکلات 

بررسی شد؟
وضعیت صنایع آلاینده استان، مشکلات 
ناحیه صنعتی سیرو، مسائل و مشکلات 
معادن استان و معارضین محلی، بررسی 
مسائل صدور مجوز متقاضیان اسقاط خودرو 
در استان، مسائل و مشکلات زیربنایی در 
شهرک های صنعتی استان، بررسی و برخورد 
با واحدهای تولیدی بدون مجوز در استان، 
بررسی مسائل و مشکلات مالیاتی شرکت های 
صادراتی استان، درخواست متقاضیان انتقال 
به شهرک های صنعتی، مسائل و مشکلات 
واحدهای مرتبط با دانشگاه علوم پزشکی، 
بررسی مسائل و مشکلات صنایع غذایی 
استان از جمله مواردی بود که در این جلسات 
به صورت مفصل مورد بررسی قرار گرفت. 
بررسی کارشناسی صدور 214 فقره معافیت 
حقوق ورودی ماشین آلات صنعتی و صدور 
ورودی  حقوق  تسهیلات  مجوز  فقره   15

مواد اولیه و قطعات برای طرح ها و واحدهای 
نوسازی  و  بازسازی  برای  استان  صنعتی 
واحدهای  ایجاد  همچنین  و  ماشین الات 
صنعتی جدید و نظارت بر آنها و پیگیری ویژه 
و بررسی وضعیت واحدهای راکد صنعتی و 
تعیین تکلیف آنها از دیگر مواردی بود که در 
این جلسات مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

آيا در حوزه صنعت انجمن تخصصی 
هم تشکیل شده است؟

انجمن صنایع همگن نساجی و پوشاک، 
انجمن صنایع همگن فلزی و ریخته گری، 
انجمن صنایع همگن غذایی، انجمن صنایع 
همگن شیمیایی، انجمن همگن آسانسور و 
پله برقی، انجمن همگن قطعه سازان خودرو، 
مهندسی  و  فنی  انجمن همگن خدمات 
و انجمن همگن برق و الکترونیک هشت 
انجمنی هستند که از سوی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم تشکیل شده است.

انجمن های  با  جلسه  تعداد  چه 
هشتگانه صنعتی صورت گرفته و چه 
ايشان  مشکلات  برای  راه حل هايی 

انديشیده شده است؟
27 جلسه با انجمن های صنعتی برگزار 
شد که در این جلسات، قوانین مزاحم و 
مخل تولید مورد شناسایی قرار گرفت و با 
مطالعه و بررسی کارشناسی، راهکارهایی 
پیشنهاد شد که راهکارهای پیشنهادی نیز 
به مراجع مسئول برای اجرای سیاست های 

اقتصاد مقاومتی ارائه شد.

برای رفع موانع تولید در استان قم 
چه اقداماتی صورت گرفته است؟

چهار کمیته با نظارت کارگروه تسهیل 
و رفع موانع تولید استان شامل کمیته امور 
مالیاتی، کمیته امور بانکی و مالی، کمیته 
امور کارگری، تامین اجتماعی و بهداشتی 
و کمیته امور زیربنایی و محیط زیست به 
منظور رفع مشکلات و موانع موجود در 

بخش تولید استان تشکیل شد.
پروانه  در بخش معدن چند فقره 
اجازه  مورد  چند  و  کشف  گواهی  و 

برداشت صادر شد؟
26 فقره پروانه اکتشاف، 21 مورد گواهی 
کشف و 80 مورد اجازه برداشت به میزان 

استخراج 4 هزار و 605 تن صادر شد و 
همچنین در دو سال گذشته 22 فقره پروانه 

بهره برداری از معادن صادر شد.

ظرفیت  میزان  چه  معادن  اين 
اشتغال  میزان  چه  و  دارد  استخراج 

ايجاد می کند؟
با ظرفیت استخراج  معادن ذکر شده 
714 هزار تن با ذخیره قطعی 12 هزار و 21 
تن و اشتغال 131 نفر و سرمایه گذاری 121 

میلیارد تومان فعال شده است.

برای توسعه اکتشافات معدنی در قم 
چه اقدامی صورت گرفته است؟

تفاهم نامه ای برای توسعه اکتشافات معدنی 
استان با سازمان زمین شناسی و شرکت 
تهیه و تولید مواد معدنی با امضای استاندار 
قم منعقد شد که در این تفاهم نامه طرح 
ژئوفیزیک هوایی استان قم در این ارتباط تهیه 
شده و با هدف اکتشاف عمقی ذخایر معدنی 
در اردیبهشت سال جاری عملیات ژئوفیزیکی 
در این استان آغاز شده است که حدود 53 
ماه زمان می برد و پس از جمع بندی، نتایج 
آن توسط سازمان زمین شناسی به سازمان 

صنعت، معدن و تجارت اعلام می شود.

نمک  درياچه  از  بهره برداری  برای 
چه اقدامی صورت گرفته است؟

و  نمک  دریاچه  از  با مسئولان  همراه 
عمل  به  بازدید  آن  به  دسترسی  راه های 
آمد و در سطح کلان برای تعیین تکلیف 
و پیگیری ایجاد جاده دسترسی به دریاچه 
نمک در سال جاری، جلساتی برگزار شد و 

پیگیری ها در این زمینه ادامه دارد.

شناسی  زمین  طرح  اجرای  برای 
پزشکی چه اقدامی صورت گرفته است؟

در راستای اجرای طرح زمین شناسی 
پزشکی، هماهنگی با سازمان زمین شناسی 
علوم  دانشگاه  و  استان  بهداشت  مرکز  و 
پزشکی صورت گرفت که موضوع در حال 

پیگیری است.

چه برنامه ای برای اکتشافات طلا در 
استان داريد؟

در زمینه اکتشافات طلا در استان قم، 

قالب  در  گذشته  از  منطقه ای  مطالعات 
طرح های عمرانی، عملیات اکتشاف تکمیلی 
شامل حفاری های عمقی توسط سازمان 
صورت  زواریان  منطقه  در  زمین شناسی 
گرفته است که اکتشافات در سال جاری 

آغاز می شود.

پهنه اکتشافی زواريان شامل چه 
مواردی می شود؟

شناسی،  زمین  گزارشات  اساس  بر 
محدوده وسیعی به وسعت 475 کیلومتر 
ظرفیت  دارای  زواریان  منطقه  در  مربع 
مناسبی برای عناصر فلزی مانند طلا، مس، 
مولیبدن و نقره است که به مزایده گذاشته 

شده است.

برای افزايش کیفی طرح های معدنی 
چه  رجوع  ارباب  کار  در  تسريع  و 

اقداماتی صورت گرفته است؟
معدن  مهندسی  نظام  با  توافقنامه  ای 
کیفی  افزایش  راستای  در  قم  استان 
ارباب  طرح های معدنی و تسریع در کار 
از  بخشی  که  گرفته  صورت  رجوع 
نظام  به سازمان  کارشناسی  فعالیت های 

مهندسی برون سپاری شده است.

کاداستر  سامانه  شدن  عملیاتی 
معادن در استان قم از چه زمانی آغاز 
شده و اجرای اين سامانه چه ضرورتی 

دارد؟
معدنی  محدوده های  شفافیت  نبود 
این  از  متقاضیان  بعضی  نارضایتی  و 
اداری  پروسه  بودن  طولانی  و  موضوع 
به  شد  موجب  درخواست ها  بررسی 
ثبت  کردن  اینترنتی  طرح  سمت 
کاداستر  طرح  یا  معدنی  محدوده های 
دوم  از  طرح  این  که  بیاوریم  روی 
قم  استان  در  گذشته  سال  اسفندماه 
این  شدن  اجرایی  با  و  شده  عملیاتی 
سامانه تمام روال های کاغذی در فرآیند 
صدور مجوزهای بخش معدن حذف و 
سامانه به صورت مکانیزه اقدام به صدور 
پروانه  و  گواهی کشف  اکتشاف،  پروانه 
و  جدید  فرم های  قالب  در  بهره برداری 
تک برگی می کند که از ضریب امنیتی 

بالایی برخوردار هستند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم مطرح کرد:

سرمایه گذاری 42 هزار میلیاردی در بخش صنعت قم در دولت یازدهم

در نظر دارد اجاره خدمات مربوط 
مهر  و  لاک  و  پلمپ  الصاق  به 
اسناد )گمرک قم و سلفچگان( 
و باسکول )گمرک قم( را از طریق 

مزایده عمومی واگذار نماید. 
حقوقی  و  حقیقی  افراد  کلیه 
می توانند از تاریخ انتشار آگهی به 
مدت ده روز جهت مذاکره و دریافت 
اسناد مزایده به اداره کل گمرک استان 
قم به نشانی قم، کیلومتر 5 جاده قدیم 
تهران، خیابان تره بار، بعد از میدان، 
اداره کل گمرک استان قم و یا به وب 

سایت ذیل مراجعه نمایند. 
تلفن تماس: 36640858 - 025 
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